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Foreword

Alec Gould, Superintendent, Colonial National Historical Park

e ten-volume Jamestown Archaeological
Ti\ssessment (JAA)represents the culmina-
tion of six decades of archaeology con-

~ ducted by the National Park Service on one of the
most significant sites in North America. In the
1930s, J. C. Harrington, the father of historical ar-
chacology, conducted the first surveys of New
Towne that identified the foundations of major
buildings from the seventeenth-century capital city.
In the 1950s, John L. Cotter developed a grid sys-
tem for New Towne that resulted in the develop-
ment of a historical base map, which proved to be
invaluable for the JAA team. Then in the late 1980s,
James N. Haskett, Assistant Superintendent, iden-
tified the need to survey the entire portion of
Jamestown Island owned by the National Park
Service. The objectives of this survey were to test
new methods of locating archaeological sites, evalu-
ate their effectiveness, and ensure a comprehen-
sive and integrated approach. The Assessment
included the relationship of the natural environment
to the historical events, historical documentation of
land ownership and those who lived on Jamestown
Island, an analysis of artifacts and skeletal material
previously uncovered, and using the latest technol-
ogy, i.e., Geographical Information Systems, to

document the discoveries. As we approach the
400th anniversary of Jamestown in 2007, this as-
sessment will serve as a guiding light for the pres-
ervation and interpretation of America’s birthplace
well into the next century.

I wish to thank for their dedicated service and
enthusiasm: James Haskett, Dr. David G. Orr, Jane
Sundberg, David Riggs, Diane Stallings, Chuck
Rafkind, Karen G. Rehm, and other members of
the park staff. The research teams of the Colonial
Williamsburg Foundation, as directed by Dr. Cary
Carson and Dr. Marley Brown, 111, and The Col-
lege of William and Mary, under the direction of
Dennis Blanton, who prepared the studies, are to
be commended for their scholarly and thorough
approach. Last but not least, I acknowledge the
support of Kate Stevenson, Associate Director,
Cultural Resource Stewardship and Partnerships,
National Park Service, and the Jamestown Redis-
covery project team under the direction of Dr.
William Kelso of the Association for the Preserva-
tion of Virginia Antiquities in their roles as partners
in preserving and studying Jamestown. The print-
ing of this study is funded in part by the Valley Forge
Center for Cultural Resources.




General Introduction to Jamestown

Biographies

The Collection of Biographies

The biographical sketches included in this volume
should be considered neither definitive nor all-en-
compassing, for they are the by-product of an in-
tense analysis of land records. Although attempts
have been made to identify and cluster nuciear fami-
lies and other closely related people {(often, a cru-
cial step in tracking multi-generational land trans-
fers), the mini-biographies in this volume are nei-
ther definitive genealogical studies nor detailed per-
sonal/professional histories. When necessary, the
works of genealogists have been used to sort out
family relationships and place individuals within a
broader historical context.

The Jamestown Island biographies share a
common theme. Every person included in this vol-
ume played some sort of role in Jamestown Island’s
history and was mentioned in one or more primary
sources used in determining land ownership pat-
terns, Some of these people were important politi-
cal figures during the seventeenth century, when
Jamestown was the capital city. Others, whose
contributions were important but more subtle and
less abundantly documented, were people of mid-
dling or lesser means. Those about whom the least
information has corme to light were females, mem-
bers of ethnic minorities, indentured servants, and
slaves. Even so, virtually all of these people were
involved in Jamestown Island’s history and asa
result, their names were mentioned in official
records or other primary sources. Although these
individuals’ biographies have been integrated into
the text, which is organized alphabetically, the in-
dex contains a special listing for each ethnic orre-
ligious minority known to have been present on the
island. Included are Africans and African Ameri-
cans, Armenians, Duatch, French, French Hugue-
nots, Germans, Italians, Native Americans, Per-

sians, Polish, Quakers, Roman Catholics, Scottish,
Spanish and Welsh. It should be noted, however,
that the ethnic and cultural affiliation of each per-
son included in this list has been identified in spe-
cific documentary records. No one has been in-
cluded on an inferential or presumptive basis. A
few people mentioned in written sources are listed
without the benefit of a first or last name. In such
instances, that omission has been noted.

Some of the people known to have traded
extensively with Jamestown merchants or who par-
ticipated in litigation involving Jamestown Island
property owners or inhabitants have been included
in this volume. This has been done in recognition of
the fact that such connections, though oblique, are
likely to facilitate future scholarly investigation of
important issues. For example, it is evident that
Jamestown property owners William Sherwood
and John Page had strong ties to London merchants
John and Jeffrey Jeffreys. Recognition of that fact
may be of assistance in studying trade patterns and
the distribution of material goods within the Vir-
ginia colony. On the other hand, the knowledge
that the Jeffreys brothers were principal investors
in the Royal African Company and used Sherwood
and Page as their local agents may provide useful
clues to those studying the slave trade. Similarly,
an awareness that certain Surry County artisans
(notably, John Bird and John Smith) were involved
in the construction of buildings at Jamestown
(probably Structure 1/2 and Structure 19 A/B) may
influence the course of architectural and archaeo-
logical research undertaken in the future. There-
fore, Volume T is inclusive by design and some of
the mini-biographies it contains should be consid-
ered stepping-stones to future research.

A few individuals briefly mentioned in Vol-
ume 111 merely visited Jamestown Island. How-
ever, they have been included because their artistic



or literary renderings provide pertinent glimpses of
Jamestown Island’s cultural landscape at specific
points in time.

Linkage With Specific
Properties

Whenever possible, the individuals whose biogra-
phies are included in this volume and who lived on
Jamestown Island prior toits unification under com-
mon ownership in 1832, have been cross-refer-
enced with specific parcels of land. As noted inthe
General Introduction to Jamestown Island Land
Ownership Patterns, Jamestown Island has been
subdivided into four Study Units, each of whichis
comprised of Tracts and lesser-sized components
called Lots. This hierarchical scheme, used in the
reconstruction of property histories, has been em-
ployed in linking people to the land with which they
were associated.

For example, in 1624 and 1625 Richard
Stephens, a prominent merchant, is known to have
owned Study Unit 4 Tract L Lot H, a waterfront
fot. Contemporaneously, Wassill Rayner (Raynor),
a distiller, and Francis Fowler, who had carpentry
skills, were indentured servants in the Stephens
household. All three men’s biographies make note
of the fact that they occupied Study Unit 4 Tract L
Lot H. Likewise, boat-wright Bryan Cawt’s biog-
raphy indicates that he built a vessel for Richard
Stephens of Study Unit 4 Tract L Lot H.

Some biographies link occupational pursuits
and/or human activities with specific properties. For
example, John Howard (Study Unit4 Tract M and
Study Unit 1 Tract E) and John Harris (Study Unit
1 Tract F Lot C) were tailors. Their landholdings
and those of Edward Challis, whose name 1s asso-
ciated with a specific type of locally-made earth-
enware, abutted the main road that entered urban
Jamestown. Likewise, Colonel William White, who
occupied Structure 86 on Study Unit 4 Tract L
Lot C Parcel 1, was involved in the construction of
a brick fort at Jamestown in 1672 and Colonel
Nathanie] Bacon of Study Unit 1 Tract A and Study

Unit4 Tract S had possession of the Kings Creek
Plantation on the Colonial Parkway. It is hoped
that such data will assist those undertaking archaeo-

logical research on the National Park Service prop-

erty at Jamestown and elsewhere.

Jamestown Island Residents
Lacking Property Information

References to people who lived on Jamestown Js-
land, whose property awaits identification, are scat-
tered throughout seventeenth and eighteenth cen-
tury records. The 1624 census and 1625 muster
contain the names of 23 households for whom no
land ownership records have come to light. While
extant demographic records disclose whether these
people were associated with urban Jamestown or

rural Jamestown Island, neither patents nordeeds .

seemingly exist that identify their landholdings. Also,
the location of their acreage is not inferred by ex-
tant patents, deeds or the boundary descriptions
of other properties.

For example, in February 1624 vice-admiral
John Pountis, cape merchant Abraham Peitsey,
master artisan John Southern, and provost marshall
Randall Smaliwood headed households in “James
Cittye,” urban Jamestown. Meanwhile, John
Grevett, a carpenter who worked on the fort and
court of guard being built at Jamestown in 1622,
headed a household in “James lland.” To date, these
men’s land records have not been found, perhaps
because their patents and deeds were lost or de-
stroyed or they rented acreage from others. On
the othey hand, they simply may have died without
heirs, with the result that their land escheated to
the Crown and was reissued to another. It is pos-
sible, however, that references to some of the
“missing” properties are 1o be found in the rela-
tively complete seventeenth century court records
of neighboring counties or in microfilms of docu-
ments on file in overseas repositories. The discov-
ery of Isle of Wight County records mentioning the
Jamestown brewhouse owned by John Moon
(Study Unit 4 Tract E) and Thomas Stegg II’s




Henrico County will, which conveyed his legal in-
terest in a rowhouse unit on Study Unit 4 Tract U
to Thomas Ludwell, argue for the pursuit of this
strategy.

How the Report is Organized

Generally, people’s surnames have been listed al-
phabetically, with wives” names following those of
their husbands’. For example, William Lee’s wife,
the former Hannah Philippa Ludwell, is listed as
HANNAH PHILIPPA LUDWELL LEE (MRS.
WILLIAM LEE). Likewise, children, whose first
names have been arranged alphabetically, are Jisted
right after their parents’. Other blood-related
people, such as aunts, uncles and siblings sharing
a common surname, have been clustered. These
people have been grouped under a separate head-
ing (for example, “Bacon Family”).

Because serial marriage was commonplace
throughout the colonial period, individuals known
to have wed more than once have been cross-ref-
erenced with their successive marriage partners,
who have been listed in order of descent. Because

names often were spelled phonically and variations
were common, especially during the seventeenth
century, the most frequently used version of a
person’s first and last names is listed first. Less
commonly used variations associated with the same
individual appear thereafter, in parentheses. For
example, Sir George Yeardley’s name is listed as
SIR GEORGE YEARDLEY (YARDLEY).
Whenever fathers and sons or mothers and daugh-
ters were found to share identical first and last
names, a Roman numeral has been used to distin-
guish between the generations. Thus, PHILIP
LUDWELL.], PHILIP LUDWELL Il and PHILIP
LUDWELL IIT are listed in order of descent, clus-
tered with their respective wives and children. The
titles of clergy, royalty, and military officers have
been preserved.

The reader is encouraged to consuit the in-
dex at the back of this volume. If multiple listings
are found for a specific name (for example, there
were several men named John White), each should
be consulted and then viewed in light of an appro-
priate temporal context and geographical setting.




Samuel Abbott

Samuel Abbott secured a patent for 25 poles of
land (0.15625 acre), which very small size sug-
gests that it was an urban lot located in Jamestown.
On September 22, 1694, the Abbott patent was
described as illegible (Patent Book 2:367-368;
Nugent 1969-1979:1:226).

Ann Adams

Ann Adams, who was living in Jamestown on Feb-
ruary 16, 1624, was a servant in Ralph Hamor’s
household (Study Unit 4 Tract L Lot G). She was
still there on January 24, 1625 (Hotten 1980:174;
Meyer et al. 1987:30).

Mr. [First Name Unknown] Adams

On February 16, 1624, Mr. Adams was living in
the Jamestown household of Goodman Stoiks,
probably John Stoaks (Stoiks, Stokes) (Hotten
1980:178,227).

Robert Adams

Robert Adams of Martin’s Hundred was sent to
Jamestown Island to live right after the March 22,
1622, Indian uprising. During 1623 he returned to
Martin’s Hundred, where he was living when he
informed the Ferrars that he had been shot in the
leg by Indians using firearms (Ferrar MS 572).
Adams signed the “ITragical Relation” in 1624 (Tyler
1907:424).

Thomas Adams

On October 26, 1670, Thomas Adams’ execu-
tors were ordered to pay a debt to Thomas Hunt
of Jamestown (Study Unit 4 Tract L Lot J
(Mcllwaine 1924:236).

Richard Alder

Richard Alder, an indentured servant, was living in
urban Jamestown in the household of Richard
Perse, on February 16, 1624 (Hotten 1980:174).

Richard Alford

In January 1625 Richard Alford, a 26-year-old
indentured servant, was living on the lower side of
the James River in Captain Roger Smith’s planta-
tion. However, throughout much of 1625 and 1626
he was residing upon Jamestown Island, probably
on Captain Roger Smith’s lot, Study Unit 1 Tract
G. Alford appeared in court during that period and
testified about matters concerning Robert Marshall
and Thomas Grubb (Study Unit 2 Tract T) and
John Jefferson (Study Unit 2 Tract J). In August
1626 Alford was ordered to give Robert Marshall
four days of work and pay him for another seven
(Hotten 1980:232; McIlwaine 1924:56, 84, 107).

Major Arthur Allen

In 1699 John Thompson of Surry County made a
bequest to Major Arthur Allen of Bacon’s Castle
(Withington 1980:122). John’s brother, William
Thompson I, was proprietor of Colonel Thomas
Swann’s tavern in Jamestown, probably Structare
19A/B on Study Unit 4 Tract G.

William Allen (Born William
Griffin Orgain)

William Griffin Orgain was three years old in 1832
when he became the heir to the immense fortune of
his great-uncle, William Allen. Young William re-
sided in Petersburg with his father, Richard Griffin
Orgain, a successful businessman, and his mother,
the former Martha Edloe, William Griffin Orgain



was entitled to life-rights in his great-uncle’s estate
“upon condition that he take the name of William
Allen.” Richard Griffin Orgain lost no time in see-
ing that his young son’s surname was changed
(Goodwin 1958:1x; Surry County Will Book 1830-
1834:218; Legislative Petitions, February 8, 1832;
Gregory 1990:58-59).

In 1842 the widowed Martha Edloe Orgain,
as her son’s guardian and trustee, sought the Gen-
eral Assembly’s permission to invest (on son
William’s behalf) the considerable profits that had
accrued to the late William Allen’s estate since 1832
(James City County Legislative Petitions, Decem-
ber 21, 1842). Mrs. Orgain purchased Jamestown
Island for her son in 1847. By that time, the late
William Allen had been dead for just over 15 years
and her son was age 19. Mrs. Orgain also used
excess profits from the Allen estate to buy acreage
at Berkeley in Charles City County and at Straw-
berry Plains in Henrico (James City County Land
Tax Lists 1848; Charles City County Land Tax Lists
1846; Henrico County Land Tax Lists 1849). The
land Mrs. Orgain purchased on her son’s behalf
bad a significant advantage over the acreage he had
inherited from his great-uncle: it had an unencum-
bered title and belonged to him outright (Goodwin
1958:1x). Mrs. Orgain acted quickly to place an
overseer and slaves upon her son’s Jamestown Is-
land property (James City County Agricultural
Census 1850).

On January 1, 1850, Mrs. Martha Orgain
commenced transferring her late uncle’s estate over
to her son, William, who was about to come of age
(Gregory 1990:59). He, like his parents and great-
uncle, elected to reside at Claremont in Surry
County. On December 22, 1852, he married
Frances Augusta Jessup, with whom he had sev-
eral children. Two years later, he, John A. Selden,
and Augustus Hopkins went into business together
for the purpose of buying and selling timber. They
constructed a railroad on part of Allen’s land in
Surry County. Throughout William Allen’s adult-
hood, he employed farm managers to supervise his
agricultural operations (Gregory 1990:66-67).

In 1854, when the Jamestown Society of
Washington began making plans for a commemo-
rative celebration to be held in 1857, a Society
member prevailed upon William Allen to allow the
event to be held on Jamestown Island. As Allen
was concerned about damage to his wheat crop, it
was agreed that the focal point of the festivities
would be to the east of the old church yard, tradi-
tionally recognized as the first landing site (Raschal
1958:261-262; Virginia Gazette, February 23,
1854).

Shortly before the outbreak of the Civil War,
William Allen joined a militia regiment in Surry
County. In 1861 he organized the Brandon Heavy
Artillery, a volunteer group he moved to Jamestown
Island, which already was recognized as a site of
strategic importance. Allen and his men began con-
structing a battery there and ordered cannon from
Norfolk, Later, Allen’s earthworks were replaced
by the 18-gun battery Confederate engineers con-
structed. Allen promised to furnish 250 hands to
assist in building the battery, which was to be sub-
stantial (Riggs 1997:14-15, 22; Jones 1861a,
1861b). Major William Allen resigned from the
Confederate Army on August 15, 1862. He cited
the necessity of attending to his business needs, for
he had suffered severe financial losses since the

. beginning of the war (Gregory 1990:67-68).

Allen’s house on Jamestown Island was deliber-
ately set ablaze in October 1862 (Palmer
1968:X1:253). '

During the latter years of the Civil War, Will-
iam Allen and his family spent much of their time at
Curles Neck, in Henrico County, and in Richmond.
His fortune gradually dwindled. On May 15, 1865,
Allen leased Jamestown Island to three men from
New York for a period of five years. He agreed to
reimburse his tenants for the appraised value of any
improvements they built upon the island. As it turned
out, more pressing needs forced Allen to break
the lease and sell his Jamestown Island property.
William Allen died in 1875 (Gregory 1990:69;
James City County Deed Book 2:198).




Alnutt Family

Thomas Alnutt

Thomas Alnuit, who came to Virginia with his wife
in the Marigold, served on a jury in Jamestown on
August 4, 1623. On February 16, 1624, he and
his wife were living in the Neck O’Land behind
Jamestown Island, where he had a patent. In June
1624 Thomas was hauled into court and fined for
saying that the Rev. David Sandys was trying to
lead astray 13-year-old Mara Buck, who was both
slow-witted and wealthy. By January 24, 1625,
Thomas Alnutt and his wife were living in
Jamestown, perhaps on Study Unit 2 Tract1. He
was responsible for some of the Buck orphans’
cattle, to which he rendered medical treatment from
time to time. Peleg Buck was living in the Alnutt
household in 1626. During 1625 Thomas Alnutt
came into court to authenticate a will and to serve
on juries. He died sometime prior to August 21,
1626, at which time his will was proved. Several
months later his widow married Thomas Bagwell
(Hotten 1980:179, 225, 230; Meyer et al.
1987:32; Mcllwaine 1924:4- 5, 18, 38-39, 46,
53,70, 85-86, 96-97, 107-108, 117, 137).

Mrs. Thomas Alnutt

Mrs. Thomas Alnutt came to Virginia in the Mari-
gold. On February 16, 1624, she and her hus-
band were living in the Neck O’Land behind
Jamestown Island. In June 1624 she testified in
court about Mara Buck’s lack of mental acuity. By
January 24, 1625, Mr. and Mrs. Thomas Alnutt
had moved to urban Jamestown. Thomas died
sometime prior to August 21, 1626, and by Feb-
ruary 5, 1627, his widow had married Thomas
Bagwell (Hotten 1980:179; Meyer et al. 1987:32;
Mcllwaine 1924:16, 137).

Alsop Family

James Alsop

James Alsop, who on December 7, 1664, pur-
chased the western half of Study Unit 4 Tract L
Lot A from John Barber I and his wife, Letitia,
probably developed his property (Ambler MS 27).
On November 24, 1671, the vestry of James City

Parish was authorized to compensate him for pro-

viding room and board to the Rev. Samuel Jones,
James City Parish’s new rector (Mcllwaine
1924:288).

On August 16, 1670, James Alsop purchased
a tract of land in Surry County, acreage he and his
wife, Judith, sold to Edward Howell on March 16,
1674 (Surry County Deeds and Wills 1671-
1684:73). In 1675 Alsop went to court in Surry,
where he won a judgement against bricklayer John
Bird, who was involved in the construction of build-
ings in Jamestown and in Surry. Alsop also helped
settle the late Bennelt Marjoram’s estate in Surry
(Surry County Order Book 1671-1691:193;
Mcllwaine 1924:403). James Alsop was in pos-
session of his Jamestown lot at the time of his death
and it is likely that he resided there.

In early March 1674 a Surry County man
took another’s boat to Jamestown “to James Alsop
to be trimmed.” This raises the possibility that Alsop
had a sail loft on his waterfront lot (Stady Unit 4
Tract L Lot A). Court testimony taken in Surry in
the aftermath of Bacon’s Rebellion suggests strongly
that James Alsop sympathized with the rebel
Nathaniel Bacon and was among those who seized
Governor Berkeley’s goods and stashed them at
Richard Lawrence’s house in Jamestown (Study
Unit 4 Tract S) (Surry County Deeds and Wills
1671-1684:46,130).

On May 21, 1679, James Alsop’s executor,
Thomas Holiday (Holliday), sold the decedent’s
14 acre lot (the western portion of Lot A) to Will-
iam Briscoe, a blacksmith. Holliday’s deed to
Briscoe stated that the land being sold was “one
halfe of the halfe acre of Land neare adjoyning to



the howse of John Barber [I] in James Citty”
(Ambler MS 27,57, 133).

Judith Alsop (Mrs. James)

Judith Alsop was the wife of James Alsop of
Jamestown (Study Unit 4 Tract L. Lot A) (Surry
County Deeds and Wills 1671-1684:73).

Ambler Family

Richard Ambler

Richard Ambler, the son of John and Elizabeth
Birkard Ambler of York, England, was born on
December 23, 1690. He immigrated to Virginja in
1716 and became established at Yorktown, In 1729
he married Elizabeth, the eldest daughter of Ed-
ward and Martha Jaquelin of Jamestown Island.
Richard Ambier’s family members described him
as a highly successful merchant, who was “saving
and thrifty” and a “money-getting man.” They also
said that he was about 5 feet 11 inches tall and
“inchned 10 be fat” (Ambler 1798; Ambler 1826).
Ambler’s ability to accumulate wealth attests to his
business acumen.

In November 1739 Richard Ambler’s father-
in-law, Edward Jaquelin, died. He was survived
by three daughters: Elizabeth, the wife of Richard
Ambler; Martha, a spinster; and Mary, who wed
John Smith in November 1739, Thus, the only
grandchildren Jaquelin had at the time of his death
were the offspring of his eldest daughter, Elizabeth,
and her husband Richard Ambler (Smith et al.
1745). According to a family history written by
great-grandson John Jaquelin Ambler in 1826,
Edward Jaquelin left his landholdings on Jamestown
Island to his grandson, John Ambler I. On the other
hand, another version of the family history states
that the late Edward Jaquelin’s Jamestown prop-
erty descended to his eldest daughter, Elizabeth,
who passed it on to son John I (Ambler 1826:26,
1828:25).

Richard Ambler inherited from Edward
Jaguelin life-rights to a lot or smal parcel in the
western end of Jamestown Island (part of Study

Unit 1 Tract E), next to the ferry landing. On April
24,1745, Jaquelin’s danghters deeded their inter-
est in the parcel to Richard Ambler (Smithetal.
1745; Ambler Manuscript 123; York County Wills
and Inventories 21:278-282). Twenty years later,
Richard Ambler bequeathed the same parcel to his
son, John I (Ambler MS 123).

In 1745 Richard Ambler systematically be-
gan purchasing a number of parcels that abutted
the plantation of his late father-in-law, Edward
Jaquelin. On January 1, 1745, Ambler bought ap-
proximately 298 acres of land from Norfolk mer-
chant Christopher Perkins, who had come into
possession of the Jamestown Island acreage that

-previously had belonged to William Broadnax I and

II. Through this acquisition, Ambler came into pos-
session of Tracts A, B,C,D,E,F, G, H,1,J, and
Lot B of Tract K within Study Unit 3; Tracts M,
0, Q,and R, and Lots A, B, C, D of Tract L. in
Study Unit 4; and Tract E within Study Unit 1
(Ambler MS 53, 106, 107). Then, on April 24,
1745, he procured a quit-claim deed from his wife’s
sisters and brother-in-law that entitled him to fee
simple ownership of the 2 acre subunit of Study
Unit 1 Tract E, the land to which he had life-rights
(Smith et al. 1745). Richard Ambler, by consoli-
dating the Jaquelin and Broadnax/Perkins landhold-
ings, amassed just over 698 acres of land in the
southeast, central and western portions of
Jamestown Island, within Study Units 1, 3 and 4.
"Thus, he controlled almost all of the river frontage
on the James and more than half of the land bor-
dering the Back River.

On October 6, 1753, Richard Ambler pur-
chased a Y2 acre lot (Lot C of Study Unit 1 Tract F)
from Edward Champion Travis, It was situated di-
rectly in front of the site upon which Ambler builta
large brick mansion and dependencies (Ambler MS
115). Richard Ambler’s purposeful land acquisi-
tions and the construction of a substantial dwelling
(Structure 101), probably reflect his attempt to
provide his second oldest son, John I, who came
of age in 1756, with a suitable family seat. Richard’s
well documented and almost continuous presence
in Yorktown from 1745 until his death in 1765 sug-



gests strongly that he never intended to move to
Jamestown, personally (Ambler MS 123).

In 1748 several local citizens asked the House
of Burgesses to move the Jamestown ferry’s land-
ing from Richard Ambler’s property on Jamestown
Island to another location. They said that maintain-
ing the causeway to the island was too costly.
Ambler filed a counter-petition and the ferry stayed
where it was (McHwaine 1905-1915:1742-
1749:300, 305, 310). On December 13, 1755,
Richard Ambler gave his 22-year-old son, Edward
I, and brother-in-law John Smith a life-interest in
adjoining 1 acre lots in the western end of
Jamestown Island (Ambler MS 116). As the
Jamestown ferry was in use throughout much of
the eighteenth century and accommodated a steady
stream of travelers, the lots Richard gave to his
son, Edward, and to John Smith would have had
considerable commercial potential.

OnJanuary 23, 1765, when Richard Ambler
of Yorktown made his will, he then owned acreage
in several Virginia counties, which he distributed
among his sons Edward, John I, and Jaquelin. Al-
though Edward was the eldest son and principal
heir, Richard left John I all of the land on Jamestown
Island that he had purchased from Christopher
Perkins, the lot he had bought from Edward Cham-
pion Travis (Study Unit 1 Tract F Lot C), his plan-
tation on Powhatan Swamp, and a 310 acre lease-
hold in the Governor’s Land. He also left John I all
of his slaves and livestock that were on the prop-
erty, “employ’d at James Town Island and the Main
and also all their Negroe and Molatta Children to-
gether with all the Stocks of Cattle, Sheep, Horses,
Mules and Hogs and Plantation utensils,” and “all
the House furniture Jeftin my House at James Town
together with the Dairey Woman named Moll
Cook, Negore Hannah, Phillis, boy Cupid, The
three Carpenters vizt Old Ben, Mark and John.”
Richard Ambler, in concluding his will, said that he
was giving to son John “forever Two Acres of Land
in James Town Island bounded to the South by the
River, to the north by the main road, to the east by
asmal marsh, which divides it from the Ferry-house
Land, which two Acres was given me by Mr Edwd

Jaquelin’s Will.” He also noted that previously he
had given “Mr. John Smith and my Son Edward
by Deed their Lives in the said two Acres” (Ambler
MS 123; York County Wills and Inventories
21:278-282).

Richard Ambler died in February 1766, hav-
ing outlived his wife, Elizabeth, by nearly a decade.
An inventory of his personal effects in Yorktown
reflects his material wealth and the affluent lifestyle
enjoyed by a prosperous merchant and planter.
Although the men who appraised the late Richard
Ambler’s estate failed to make note of any per-
sonal belongings at Jamestown, he was credited
with 63 slaves (56 adults and 7 children), who were
associated with his property on the island and the
mainland, and 14 more (13 adults and a child) at
his plantation on Powhatan Swamp. The total value
of Richard Ambler’s James City County slaves was
2,549.10.00 pounds sterling, a sum comparable
to the combined worth of the slaves on his farms in
Hanover, Louisa and Warwick Counties. One of
those appointed to inventory the decedent’s estate
was Edward Champion Travis of Jamestown
(Study Unit 2 and Study Unit 4 Tracts A and J)
(York County Wills and Inventories 21:386-391).

Elizabeth Jaquelin Ambler (Mrs.
Richard)

Elizabeth Jaquelin Ambler, the eldest daughter of
Edward and Martha Cary Thruston Jaquelin, mar-
ried Richard Ambler in 1729. She died on Sep-
tember 25, 1769 (Stanard 1925:187; Ambler
1826:25; Meade 1966:1:95).

Elizabeth Ambler

Elizabeth, the daughter of Richard and Elizabeth
Jaquelin Ambler, was born in 1731 and died in 1740
(Stanard 1925:187).

Edward Ambler |

Edward Ambler I, who was born in 1733, was the
eldest son of Richard and Elizabeth Jaquelin
Ambler. He was 18-years-old when he married
Wilson Cary’s daughter, Mary, of Ceeley’s in Eliza-



beth City County. Although Edward inherited his
father’s Yorktown mansion and its household fur-
nishings and was living there at the time of John
Ambler I’s decease, by 1768 he had decided to
move to Jamestown Island, which he inherited and
made his family seat. Edward Ambiler I, who be-
came a burgess, finished ount his brother’s term in
the legislative session of 1766 and he was chosen
to represent Jamestown in the sessions of 1767
and 1768. According to grandson John Jaquelin
Ambler, Edward Ambler I was approximately 6
feet tall and was fond of wearing suits of red cut
velvet trimmed with gold lace. Both Edward and
Mary Cary Ambler revered Jamestown for its his-
torical significance and they had a deep apprecia-
tion of its natural environment (Ambler 1826:50-
51). :
Edward Ambler I's life, like that of his brother,
John I, was abbreviated and he died on October
30, 1768, “after a tedious illness” (Stanard
1925:187). He was survived by his widow, Mary
Cary, and their minor children. Two months later,
Mary Cary Ambler was faced with another loss.
In late December one of the outbuiidings on the
Ambler plantation at Jamestown caught fire and
burned to the ground. According to the Virginia
Gagzette, ““a valuable Negro man, attempting to save
some of his effects, perished in the flames” (Purdie
and Dixon, December 29, 1768).

In 1768 and 1769, when quitrent rolls were
compiled for James City County and Williamsburg,
the estate of Edward Ambler I was credited with
1,050 acres of land, which would have included
his plantation on Jamestown Island and his land at
Powhatan. In 1768 Edward’s estate was taxed
upon 46 tithables, most (if not all) of whom would
have been slaves, and six “wheels,” one or two 2-
or 4- wheeled passenger vehicles. In 1769 Ed-
ward Ambler’s estate was credited with 49 tithables
but no wheeled vehicles (Williamsburg-James City
County Tax Lists 1768-1769).

Mary Ambler (Mrs. Edward 1)

Mary Cary Ambler, the daughter of Wilson Cary
of Ceeley’s in Elizabeth City County, married Ed-

10

ward Ambler I when he was 18. When he fell heir
to his father’s fortune they moved to Yorktown,
where they took up residence in the late Richard
Ambler’s mansion. As Edward Ambler Iinherited
the family home on Jamestown Isiand from his
brother, John I, who died in 1767, Mary, Edward
and their children moved into the Ambier house in
1768. They were residing there on October 30,
1768, when Edward died. Mary Cary Ambler was
said to revere Jamestown for its historical signifi-
cance and natural environment (Ambler 1826:50-
51).

Mrs. Mary Cary Ambler and her children
continued to occupy the family home on Jamestown
Island after Edward’s death, and they were still liv-
ing there when the Revolutionary War began. How-
ever, the island’s proximity to the James River’s
channel made it strategically important, militarily,
and therefore brought combat to the Ambler plan-
tation (Purdie and Dixon, November 17, 1775).
Ebenezer Hazard, who first visited Jamestown Is-
land on June 10, 1777, found the old capital city in
ruinous condition. “In the midst of this Desolation
appears a large Brick House (delightfully situated,
with large Rooms, well papered, lofty Ceiling,
Marble Hearths, and other Indications of Elegance
& Taste)” but “decaying fast.” He noted that it was
the dwelling of “a Mrs. Ambler (who has fled from
James Town) & is now the Ferry House” (Shelley
1954:411, 414-415).

On November 27, 1779, Mrs. Mary Ambler,
who already had withdrawn to Hanover County,
which she considered a position of greater safety,
leased her late husband’s Jamestown Island plan-
tation to Captain Edward Travis IV for four years.
The rental agreement took effect on January 13,
1780. Mrs. Ambler was entitled to half of the profits
from her orchard and in exchange, agreed to sup-
ply half of the labor for “beating &c. the apples.”
She had the right to gather “Hay from the marshes
in such Quantity as she may choose” and to allow
her cattle to range on the island. She also was per-
mitted to have a patch of flax every year and if her
tenant agreed to fence it, he could have half of the
annual vield. He was to pay all of the taxes on the




plantation while renting it and he was prohibited
from subletting the property without Mrs. Ambler’s
written permission (Ambler MS 129).

When Mrs. Mary Ambler departed from
Jamestown, she took along the bulk of a collection
of manuscripts that had been accumulated by her
late husband’s family: the Ambler Papers, now
housed at the Library of Congress. Mrs. Mary
Ambler died in Hanover County at her late
husband’s plantation, The Cottage, in 1781. After
the war, her remains were brought to Jamestown
for final interment (Ambler, October 10, 1796;
Ambler 1826:51).

John Ambiler |

Johnt Ambler 1, the second oldest son of Richard
and Elizabeth Jaquelin Ambler, fell heir tohis father’s
and maternal grandfather’s landholdings on
Jamestown Island. He was born on December 31,
1735, and was educated in Yorkshire, England,
where he attended Wakefield Grammar School and
Cambridge’s Trinity College. He was admitted to
the Inner and Middle Temples and obtained his law
degree. He also traveled throughout Europe and
reportedly became the master of seven languages.
He returned to Virginia and represented Jamestown
in the House of Burgesses from 1759 t0 1761. It
was during that period that construction of a to-
bacco inspection warehouse on his land at
Jamestown was proposed. In November 1762
John AmblerI commenced leasing some acreage
in the Governor’s Land, property that formerly had
been in maternal grandfather Edward Jaquelin’s
possession. John Ambler I was Collector of Cus-
toms for the York District and was Jamestown’s
burgess in 1765 and 1766. According to John
Jaquelin Ambler’s family history (and Bishop Wil-
liam Meade’s account), while John Ambler I was
living at Jamestown, his mansion caught on fire and
half of it burned (Stanard 1925:187; 1965:152,
154, 173; Mcllwaine 1905-1915:1758-1761:223,
231; 1761-1765:72; 1766-1769:13; Meade
1992:1:104, 11; Ambler 1826:50).

John Ambler 1, who contracted consumption
(tuberculosis), withdrew to Barbados, where he
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hoped to recover his health. However, he died there
on May 27, 1766, having outlived his father by
only three months. John, who was unmarried,
named his brother, Edward, as his executor and
heir to his real and personal property. Edward, as
executor, announced in the Virginia Gazette that
he intended to sell “before Mr. Trebell’s door in
Williamsburg, pursuant to the will of John Ambler
- 2 valuable English stallions and some house ser-
vants.” John Ambler I was interred in the church-
yard at Jamestown. John’s epitaph described him
as a man who was peerless in attending to family
and social duties (Stanard 1925:187; Meade
1992:1:104; Ambler 1826:36; Purdie and Dixon,
October 17, 1766).

Jaquelin Ambler

Jaquelin Ambler, the son of Richard and Elizabeth
Jaquelin Ambler, was born on August 9, 1742, and
attended the Coliege of William and Mary. He
married Rebecca Burwell of Gloucester County on
May 24, 1764, and in 1766, when his father died,
became Collector of Customs in Yorktown. He
inherited 9 acres of land in Yorktown and part of
the family’s mercantile business. Jaquelin Ambler
took an active role in the American Revoelution,
served on the Council of State, and became Trea-
surer of Virginia. He died on February 10, 1798.
He and his wife, Rebecca, produced several chil-
dren (Ambler MS 123; McGhan 1993:661;
Ambler 1972; Stanard 1910e:378).

Rebecca Burwell Ambler (Mrs.
Jaquelin)
Rebecca Burwell married Jaguelin Ambler and pro-

duced several children, including diarist Elizabeth
Jaquelin Ambler (Ambler 1972).

John Ambiler I

John Ambler II, Mary Cary and Edward Ambler
I's son, was born on September 25, 1762. As the
couple’s only surviving son, he inherited the late
Edward AmblerI’s immense ancestral estate, which
embraced land and slaves in several counties. In-



cluded were the plantation on Jamestown Island,
the Maine farm, and Powhatan in James City
County; Westham in Richmond; The Cottage in
Hanover County; the Mill Farm, Loheland, and
Nero’s in Louisa County; Glenambler and St.
Moore in Amherst County; an estate in Frederick
County; 1,015 acres in Piedmont Manor; 10,000
acres in the Manor of Leeds; the Mill Tract in
Henrico County; and lots in Yorktown, Manches-
ter and Richmond. The decedent also owned liter-
afly hundreds of slaves, livestock, and investments
in three banks, the Dismal Swamp Canal, and the
Richmond Dock (Ambler 1826:57).

James City County real estate tax rolls com-
piled in 1782, a few months before John Ambler II
came of age, indicate that he owned 1,275 acres
of land in James City County. The total included
900 acres on Jamestown Island and 375 acres on
the mainland (his forebears’ 310 acre leasehold in
the Governor’s Land, which he was leasing from
the government; the 24 acre Glasshouse parcel;
the 25-27 acre Perkins-Woodward tract; plus 14
to 16 additional acres) (James City County Land
Tax Lists 1782). Excluded was Powhatan, which
may have been in the hands of a tenant, who paid
the taxes upon the acreage. In 1782 the tax asses-
sor listed John Ambler II as a head of household,
but indicated that there were no free white males
over the age of 21 then associated with his per-
sonal property in James City County. Credited to
Ambler were 22 slaves and 20 cattle (James City
County Personal Property Tax Lists 1782). In 1788
John Ambler IT acquired fee simple ownership of
the 375 acres he had been renting on the mainiand
(James City County Land Tax Lists 1785-1786;
Mcllwaine 1925-1945:111:124; Hening 1809-
1823:X:189; X1:406; Sheppherd 1970:1:237;
James City County Petitions, November 22, 1813).

John Ambler I married Frances Armistead
in 1782 and took up residence at Jamestown dur-
ing the early 1780s. They would have had to re-
pair whatever wartime damage the family dwelling
had sustained. Frances and John Ambler II pro-
duced a daughter (Mary Cary II) and a son (Ed-
ward II). Frances died and John married Lucy
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Marshall, with whom he produced a son, Thomas
Marshall Ambler. Lucy, like Frances Ambler, re-
portedly “fell martyr to their attachment to
Jamestown, which they could not be prevailed upon
to leave, though it was known to be unhealthy dur-
ing the months of August and September.” John
Ambler Il married for the third time in 1799, tak-
ing as his bride the widow Catherine Bush Norton,
with whom he had eight children (John Jaquelin,
Catherine Cary, Elizabeth, Philip St. George, Sa-
rah Jaquelin, Richard Cary, and William Marshall).
It was Catherine Bush Norton and John Ambler
IT’s son, John Jaquelin Ambier, who chronicled the
family’s history in 1826 and 1828 (Ambler 1826:59;
1828).

John Ambler IT’s plantation accounts reveal
that while he and his household resided at
Jamestown, he procured much of the family’s cloth-
ing, footwear, yard goods and household furnish-
ings and equipment from London, but relied heavily
upon merchants in Richmond, Williamsburg and
Cobham for household necessities, alcoholic bev-
erages, and other everyday items. A tailorin Rich-
mond fashioned some of the Amblers’ wearing
apparel but James Galt of Williamsburg repaired
and cleaned John’s gold watches and mended his
incense case. John had his blacksmithing done at
Green Spring and he paid local men, such as his
neighbor, William Wilkinson Jr., for repairing his
saddle, mending farming equipment and making a
wheat machine. His household’s medical needs,
such as dentistry and smallpox vaccinations, were
met by local practitioners. Wheat and pork pro-
duced on Jamestown Island and at the Ambler farm
on the mainland were sold in bulk to local custom-
ers. John Ambler II’s business records reveal that
he operated a thriving and productive working
plantation (Ambler Family 1770-1860).

Personal property tax rolls for 1783 indicate
that household head John Ambler I then had 14
slaves of tithable age and 30 cattle. In 1784 John
and farm manager William Chick were credited to
the Ambler household, along with 38 slaves, 5
cattle, and 5 equines (horses, colts, mares and
mules). Also present was a wheeled passenger




vehicle, a taxable luxury item (James City County
Personal Property Tax Lists 1783-1784). During
the 1780s the number of slaves under John Ambler
II’s control slowly but surely increased, as did the
size of his livestock herd. John Ambler Il at age 28
was one of James City County’s wealthiest farm-
ers (James City County Personal Property Tax Lists
1784-1798). In 1797 Captain John Ambler II of
Jamestown was in command of the jocal cavalry,
which office he still held in 1801. Ambler also
served as a justice of the peace for James City
County (James City County Executive Papers, July
27,1785; October 8, 1797; August 27, 1801; April
10, 1809).

Before the close of the eighteenth century John
Ambler I undertook the construction of alog-and-
stone causeway that connected Jamestown Island
to the mainland, at the mouth of Sandy Bay; it was
subject to tidal flooding (Ambler 1828). In Janu-
ary 1800 John Ambler IT hired Henry Taylor to
oversee his Jamestown Island plantation for a year
(Ambler Family 1770-1860).

John Ambler II’s decision to spend less time
at Jamestown coincided with his 1799 marriage to
Catherine Bush Norton. In 1806 John Ambier II
reportedly purchased an elegant house in the
Shockoe section of Richmond and moved his fam-
ily there. However, the Amblers continued to spend
their winters at Jamestown and in Williamsburg
(Ambier 1826:59-60). In May 1807, while John
Ambler 1I owned his 900 acre plantation on
Jamestown Island, a centenary celebration or ju-
bilee was held there to commemorate the first colo-
nists” arrival (Ewing, Virginia Gazette, May 17,
1855).

John Ambier 11 was a colonel during the War
of 1812 and was stationed at Camp Bottoms
Bridge in New Kent County and at Frazier’s Tav-
ernin Henrico. On July 1, 1813, a British raiding
party came ashore at Jamestown. According to
John II’s son, John Jaquelin Ambler, the British car-
ried off whatever they could and laid waste to ev-
erything else (Palmer 1968:10:240; Ambler
1826:59- 60, 66).
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In 1815 Colonel John Ambler II, who was a
resident of Richmond, transferred his 900 acre
Jamestown Island tract to his son, Edward I1. How-
ever, he retained his property on the mainland,
eventually giving it to his daughter, Mary, the wife
of Williamsburg attorney John Hill Smith. In 1815
John Ambler 11 also gave the Smiths his late father’s
quarter at Powhatan. John Ambler I reportedly
had the churchyard at Jamestown enclosed with a
brick wall to preserve the ancestral graves it con-
tained (James City County Land Tax Lists 1814-
1820; Ambler 1826:62, 70).

Edward Ambler I

Edward Ambler I, the son of John Ambler Il and
his wife Frances Armistead, was born at Jamestown
and lived there unti] his father moved to Richmond.
He attended the College of William and Mary. In
1809 he returned to Jamestown, where he lived
until the War of 1812 began. However, he did not
own the Jamestown property outright until 1815.
Edward Ambler I, who after Frances’s death mar-
ried Sarah Taylor Holcombe of Amelia County, had
23 to 25 slaves (age 16 or older) and 7 horses.
The appearance of Edward II's name in the tax
records coincides with John IT’s being dropped.
Finally, in 1815 both men’s names disappeared from
the personal property tax rolls, an indication that
neither resided locally nor owned taxable personal
propetty in James City County. Meanwhile, in 1815
Edward Ambler II, who for the first time was cred-
ited with his father’s 900 acre plantation on
Jamestown Island and his 375 acres on the main-
land, was identified as a resident of Lynchburg. He
retained the ancestral plantation at Jamestown un-
til 1821, at which time he sold it to Thomas Wilson
(Ambler 1826:65-66, James City County Personal
Property Tax Lists 1809-1815; Land Tax Lists
1809-1821).

Edward Ambler TT took an active role in public
life and in 1809 was a James City County justice.
Although his only military experience was thatof a
first licutenant in the Williamsburg troop, he per-
suaded his father to request a commission for him
as amajor of infantry or a cavalry captain. John



Ambler I did so reluctantly, noting that his son was
young, strong and energetic but inexperienced
(James City County Executive Papers, February
20, 1813).

Sarah Holcomb Ambler (Mrs.
Edward II)
Sarah Taylor Holcombe of Amelia County mar-

ried Edward Ambler I and resided at Jamestown
(Ambler 1826:66).

John Jaquelin Ambler

John Jaquelin Ambler, the son of John Ambler I
and his third wife, Catherine Norton, was born in
Williamsburg on March 9, 1801. When he com-
piled a history of the Ambler family, he indicated
that his father, John Ambler IT, left Jamestown be-
cause he attributed his first two wives’ untimely
deaths toits unwholesome summers. John Jaquelin
Ambler attended the College of William and Mary
and spent much time with Bishop James Madison
and his family. John Jaquelin Ambler had two older
half-brothers (Edward II and Thomas Marshall
Ambler), two sisters (Catherine Cary and Eliza-
beth), and a half-sister (Mary Cary, who married
John Hill Smith) (Ambler 1826:59; 1572).

Mary Cary Ambler {Mrs. John
Hill Smith)

Mary Cary Ambler, the daughter of John Ambier
11 and his first wife, Frances Armistead, married
John Hill Smith of King and Queen County. He
moved to Williamsburg where he became a prac-
ticing attorney. John Ambler II reportedly gave
Mary his farm on the mainland and his quarter at
Powhatan (Ambler 1826:69-70).

Charles Amry _
On September 5, 1677, Charles Amry paid
George Marable I (Study Unit 4 Tract C Lot B)

for attending court in Surry County (Swrry County
Order Book 1671-1691:160).

Chevalier De Ancteville

The Chevalier de Anctville, who was in
Rochambeau’s Army, visited Jamestown Island in
1781 and recorded his observations in a journal
(Anctville, 1781).
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Andrews Family

Jocomb (Joakim) Andrews
(Andrus, Andrewes)

Joachim Andrews, an Ancient Planter, patented
Study Unit 2 Tract L, land to the south of William
Fairfax’s patent (Study Unit 2 Tract I) sometime
prior to February 20, 1619, perhaps sharing his
acreage with John Grubb. Although Andrews’
patent no longer is extant, Fairfax’s February 20,
1619, land claim stated that his 12 acres “about
the now Mansion howse,” abutted “East upon
Tuckers hole, west upon a greene Thickett parting
Mary Baylys land now in the possession of Robert
Evans [Study Unit 2 Tract K], ...South upon a
narrow swamp which devideth from the same the
Land of Joakim Andrews and John Grubb [Study
Unit 2 Tract L], and North upon Richard Kingsmills
Creeke” [the eastern boundary of Study Unit 1
Tract A}’ (Nugent 1969-1979:1:109; Patent Book
1:648-649; Kingsbury 1906-1935:1v:552).
Joachim Andrews and John Grubb each had
100 acre patents in the area known as Archer’s
Hope (Kingsbury 1906-1935:1V:551). It was
Joachim (or “Jockey”) Andrews’ acreage in
Archer’s Hope that gave rise to the name of the
plantation known as Jockey’s Neck. On February
16, 1624, Andrews and his wifc were living in
Jamestown’s New Towne, where they were mem:-
bers of Captain William Peirce’s household (Study
Unit 1 Tract D Lot D) (Hotten 1980:174). In 16235,
the name of Joachim Andrews was included among
those who had died in Pasbehay (Meyer et
al.1987:28). There is no evidence that Andrews
or his wife produced heirs. However, in August
1650, a patent for Study Unit 2 Tract K made ref-
erence to William Fairfax’s patent (Tract I) and the




land “lately belonging to Jenkin Andrews” (Tract L)
(Nugent 1969-1979:1:197; Patent Book 2:240).

Mrs. Jocomb (Joakim) Andrews
(Andrus, Andrewes)

On February 16, 1624, Joachim Andrews and his
wife were living in Jamestown’s New Towne, where
they were members o f Captain William Peirce’s
household (Study Unit 1 Tract D Lot D) (Hotten
1980:174). In 1625, the name of Joachim Andrews
was included among those who had died in
Pasbehay (Meyer et al. 1987:28). There is no evi-
dence that Andrews or his wife produced heirs.
However, in August 1650, a patent for Study Unit
2 Tract K made reference to the land “lately be-
longing to Jenkin Andrews™ (Tract L) (Nugent
1969-1979:1:197; Patent Book 2:240).

William Andrews

On December 3, 1659, Edward Prescott (Study
Unit 4 Tract N} sued William Andrews and won
(Hening 1809-1823:1:549).

Governor Edmund Andros

Sir Edmund Andros, Virginia’s governor from Sep-
tember 1692 to 1698, took an active role in run-
ning the colony’s government. In 1693 he had a
platform built at Jamestown upon which 12 guns
were mounted on ship’s carriages. He alsohad a
vault built for the storage of ammunition. In 1693
he secured 2 99 year leasehold in the Governor’s
Land and a year later he gave a silver paten to the
parish church at Jamestown. He was held in high
esteem by William Sherwood, who in 1697 be-
queathed him money to buy a mourning ring. The
outspoken Rev. James Blair felt that Governor
Edmund Andros squandered a lot of money in his
attempts to fortify Jamestown. In March 1697
Andros compiled an account of the military stores
at Jamestown and Gloucester Point. He also re-
sponded to a list of queries about the state of the
colony. Andros was in office in 1698 when the
statehouse burned. Afterward, he issued orders that
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all public records recovered from the fire should
be taken to Mrs. Sherwood’s house (Structure 31).
Andros died in England on February 27, 1714
(Mcllwaine 1925-1945:1:269, 271, 406;
Sainsbury 1964:14:132; 16:132; C.0. 5/1359 f
117; Stanard 1965:17; Perry 1969:1:14; McGhan
1993:873; Ambler MS 65; Tyler 1899-1900:274).

Angelo [No Last Name]

Angelo, an African, came to Virginia in the Trea-
surer, probably in 1619. On February 16, 1624,
she was living in Jamestown in the household of
Captain William Peirce (Study Unit 1 Tract D Lot
D). She was still in Jamestown and a member of
the Peirce household on January 24, 1625 (Hotten
1980:174; Meyer et al. 1987:31).

Mary Anthrobus

Mary Anthrobus, an indentured servant of William
Sherwood’s (Study Unit 1 Tracts A, B, C, D, E,
F, G), was to receive a monetary bequest from his
estate as soon as she was free. Sherwood died in
1697 (Ambler MS 65; McGhan 1993:873).

William Apleby

Sometime after April 1623 but before February
16, 1624, William Apleby died at Jamestown
(Hotten 1980:192).

James Apperson

On November 10, 1871, James S. Apperson be-
gan serving as trustee for George B. Field, then
owner of Jamestown Island. On December 19,
1879, as Field’s trustee, he conveyed Jamestown
Island to Lucy Clay Brown (James City County
Deed Book 2:427; 3:475).

Henry Applewaite (Applewayte)

In June 1670 Henry Applewaite of Isle of Wight
County filed suit against Richard Lawrence (Study
Unit 4 Tract S), which hearing was postponed. In
October 1670 the case was dismissed (McIlwaine
1924:222,228; Smith 1957:3).




Gabriel Archer

Gabriel Archer, who was from Essex, England,
immigrated to Virginia in 1607 and became the
colony’s first secretary of state. His name was ap-
plied to the creek and point known as Archer’s
Hope, a site he favored for planting the colony.
Archer fell into disfavor with Captain John Smith
and reportedly died during the winter of 1609-1610
{Brown 1890:328-330, 814, Stanard 1965:21,
27).

Samuel Argall (Argal, Argoli,
Argyle)

Sir Samuel Argall, who was from East Sutton in
Kent, England, was the son of Richard and Mary
Argoll. He was considered a capable mariner and
in March 1610 conducted Lord Delaware to Vir-
ginia. He made an exploratory voyage to the New
England coast and undertook the first of numerous
fishing voyages to that area. He explored the
Chesapeake Bay and its tributaries during autumn
and winter 1610 and left Virginia with Lord Dela-
ware in June 1611. When word reached England
that French missionaries had been sent to North
Virginia, Argall was sent out in the Treasurer to
oust them. He assisted Sir Thomas Dale in subdu-
ing the Indians and in September 1612 reported
that the Virginia colony was in good condition. In
June 1613 Argall set sail from Virginia, where he
destroyed the Jesuit’s colony on Mount Desert Is-
land. He also attacked the Dutch colony on the
Hudson. He was employed in Virginia from De-
cember 1613 to June 1614. He returned to En-
gland but was sent back again in February 1615.
Inearly 1617 Samuel Argall, who was in England,
was appointed deputy governor and admiral of
Virginia and given patents for a plantation. He set
sail for the colony in March 1617, but returned to
England in May 1619, after Sir George Yeardley
took office. Argall was knighted at Rochester in
1622 and in 1625 was involved in the attack on
Cadiz (Withington 1980:664; Stanard 1965:14, 28;
Kingsbury 1906-1935:1:224; P.R. O. 30/15/2 f
205; Brown 1890:437, 640, 814-816).
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Samuel Argall, as deputy governor, favored
martial law and he attempted to continue the poli-
cies and code of justice established by Sir Thomas
Gates and Sir Thomas Dale. He arrived in Virginia
on May 15, 1617, with 100 settlers for his planta-
tion. On June 7% he sent a letter to England in which
he declared that the colony was in bad condition.
He opted to strengthen Jamestown instead of Ber-
muda Hundred and informed Virginia Company
officials that he was setting out families and expand-
ing the colonized territory. He asked for 100 men,
outfitted with tools of their trade, and said that he
expected hemp and flax to thrive. He also claimed
that English grains could be grown upon worn out
soil. He told his superiors that the colony produced
excellent wheat and barley and that cattle did well.
He recommended that the Company’s magazine
ship be sent in September, at harvest season, and
reported that he had given commissions to people
totrade. He also confirmed the ownership of cattie
to those who served as the colony’s leaders
(Kingsbury 1906-1935:1:345; 11:400; I11:68, 73-
74,76, 78, 92; Ancient Planters 1624:78).

Afterhe had been in Virginia for a year, Argall
asked that another governor be sent. However, he
declared that during his time in office he had im-
proved conditions greatly. He asked for 50 men,
outfitted with tools, plows and clothing, and ship

-carpenters. In a May 1618 proclamation he for-

bade private trade with the Indians and ordered
people to bear arms at all times. They were or-
dered to plant crops and no one was allowed to
dismantle palisades or teach Indians how to shoot
firearms. After Samuel Argall left office, he was
subjected to a considerable amount of criticism.
He was given use of some public land known as
the Common Garden, which ground was tended
by Company servants, but reportedly diverted both
ground and servants to his own use. He had placed
the Society of Martin’s Hundred’s settlers upon the
acreage tentatively set aside as the Governor’s
Land and he allegedly put Lord Delaware’s ser-
vants to work on his own projects and misappro-
priated their goods. He was accused of using the
Virginia Company’s frigate for Indian trade, which



he monopolized, and sold the Virginia Company’s
cattle, pocketing the proceeds. He refused to free
the ancient planters, even though their time had
expired, and he allowed people to ship tobacco
and sassafras at the same rates the Company used,
making them competitors. Ultimately, Sir Samuel
Argall was required to account for his actions and
the Company assets under his control. When he
died in 1639, his reputation still was under a cloud
of suspicion (Kingsbury 1906-1935:1:215, 345,
359, 387;11:27, 40, 111:92-93, 255; Pory 1972:80;
Brown 1890:816; Ferrar MS 522, 523).

William Armiger

Sometime prior to 1687 William Armiger came into
possession of Study Unit 4 Tract J (Patent Book
31:635). Although it is uncertain when Armiger first
arrived in Virginia, he was listed as a headright in
1651 and his name appeared several times in offi-
cial records during the early 1680s. In 1681 and
1682, as Captain William Armiger, he brought suit
against several prominent Jamestown landowners
in the court of York County and he officiated in the
settling of two or more estates ( York County Deeds,
Orders, Wills 6:302, 353, 367, 393, 412, 417).
During 1682 he was paid for furnishing candles to
the assembly and council and for providing them
with a meeting room. He also was compensated
for having furniture mended and for obtaining a pic-
ture of the king’s arms for use in court. Armiger in
1682 was sheriff of James City County (which
meant that he was a justice of the peace) and in
1684 he was described as a resident of Jamestown
(McIlwaine 1905-1915:1660-1693:174,191,
256). In 1682 Armiger was among those who at-
tested to Jamestown’s legal limits (Ambler MS 23).
John Soane’s 1683 plat of the Governor’s Land
reveals that Armiger was then in possession of a
102 acre leasehold that abutted the James River
(Soane 1683).

Documentary records pertaining to the Vir-
ginia slave trade reveal that Captain William
Armiger owned a ship, the Two Brothers, that was
used to import Africans directly from Africa. Mari-
time records indicate that in 1701 Yorktown was

Armiger’s ship’s port of call and that he brought in
180 Africans (Minchinton 1984:5). Besides his lot
in urban Jamestown and his leasehold in the
Governor’s Land, Armiger owned a 225 acre tract
in Charles City County, which escheated to the
Crownin 1729 (Nugent 1969-1979:111:361). The
eighteenth century dwelling known as Eagle’s Lodge
was built upon that property.

Elizabeth Arrundell

Elizabeth Arrundell, who came to Virginia in 1620
aboard the Abigail, on January 24, 1625, was liv-
ing in Jamestown where she was a servant in Sir
George Yeardley’s household (Study Unit 1
Tract C Lot B). On September 11, 1626, she tes-
tified in court against Mrs. Joan Wright, who was
accused of practicing witchcraft. Elizabeth was
given some hens by Robert Thresher of Elizabeth
City (Meyeretal. 1987:29; Mcllwaine 1924:111-
113).

Richard Arrundell

Richard Arrundell, who came to Virginia aboard
the Abigail, on February 16, 1624, was living in
Jamestown where he was a servant in Sir George
Yeardley’s houschold. He was still residing there
(Study Unit 1 Tract C Log B) on January 24, 1625
(Hotten 1980:173; Meyer et al. 1987:29).
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Ascam Family

Peter Ascam (Ascomb,
Ascombe)

Peter Ascam, wife Mary and two children (Peter
and Abigail) were residents of urban Jamestown.
He reportedly served on a jury that convened on
August 4, 1623, but died sometime prior to Feb-
ruary 16, 1624 (Mcllwaine 1924:4-5; Hotten
1980:191; Meyeretal. 1987:32).

Mary Ascam (Ascomb,
Ascombe) (Mrs. Peter)

Mary Ascam, the 40_-year—old widow of Peter
Ascam, on February 16, 1624, headed a house-




hold in urban Jamestown. On October 4, 1624,
she testified that she witnessed Sibill Royall’s will.
By January 24, 1625, Mrs. Ascam had married
Peter Langman (Hotten 1980:175; Mcllwaine
1924:21; Meyeretal. 1987:32).

Peter Ascam (Ascomb,
Ascombe)

Peter Ascam was the 1-year-old son of Peter and
Mary Ascam. On January 24, 1625; he was living
in urban Jamestown in the household of his mother,
Mary, and her new husband, Peter Langman
(Meyer et al. 1987:32).

Abigaile (Abigall) Ascam
(Ascomb, Ascombe)

Abigaile Ascam was the 4-year-old daughter of
Peter and Mary Ascam. On January 24, 1625, she
was living in urban Jamestown in the household of
her mother, Mary, and her new husband, Peter
Langman (Meyer et al. 1987:32).

Ann Ashley

Ann Ashley, a maid servant, was living in John Bur-
rows” household in Jamestown on February 16,
1624. She was still there on January 24, 1625, at
which time she was described as age 19 (Hotten
1980:175; Meyer et al. 1987:33).

Atkins Family

Richard Atkins

On February 16, 1624, Richard Atkins and his wife
were living on the Governor’s Land where he was
ahouschold head. Their child died in Jamestown
between then and April 1623. By January 24,
1625, Richard and Abigail Atkins had relocated
to Mulberry Island, where they were described as
Captain William Peirce’s servants (Study Unit 1
Tract D Lot B). Richard, who was age 24, came
to the colony in the Londor Merchant (Hotten
1980:176, 191, 240).

Abigail Atkins (Mrs. Richard
Atkins)

On February 16, 1624, Richard Atkins and his wife
were living on the Governor’s Land where he was
a household head. Their child died in Jamestown
between then and April 1623. By January 24,
1625, Richard and Abigail Atkins had relocated
to Mulberry Island, where they were identified as
Captain William Peirce’s servants (Study Unit 1
Tract D Lot B). Abigail came to Virginia in the ship
Abigail (Hotten 1980:176, 191, 240).

Richard Atkins’ Child
Richard Atkins’ child died at Jamestown after April
1623 but before February 16, 1624. By the latter

date, the child’s parents were residing upon the
Governor’ Land (Hotten 1980:176, 191).

John Atkins

John Atkins, who died after April 1623 but before
September 1623, appears to have been a resident
of Jamestown, for his will was witnessed by Ed-
ward Sharples and Christopher Davison, both of
whom resided there. He made a bequest to Peter
Stafferton and asked to be interred in the “nsual
burying place by James City” (Hotten 1980:191;
Withington 1980:35).
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Auborne Family

Richard Auborne (Awborne)

Official records dating to 1677 and 1680 reveal
that Richard Auborne (Awborne) was residing in
Bay 3 of Structure 115 (on Study Unit 4 Tract K)
on September 19, 1676, when Nathaniel Bacon’s
rebels put Jamestown to the torch. Auborne was
then clerk of the General Court, a position he had
held since April 1667 (Mcllwaine 1905-
1915:1659-1693:73, 78, 142-143, 152;
1924:513; Ambler MS 16).

Richard Auborne owned land on the west side
of Lawnes Creek, in Surry County, and further
south, on the Blackwater River. In 1670 he and




Richard James I (of Study Unit 1 Tracts B and C)
patented 1,000 acres of land in Northumberland
County. A year later, Auborne and John Winsloe
acquired 2,000 acres in the upper part of New
Kent County and in 1673 he patented 300 acres
of waste land near the French Ordinary, in York
County. As much of the acreage Richard Auborne
acquired was escheat land, he appears to have used
to his own advantage what he learned while serv-
ing as clerk (Mcllwaine 1924:225, 264,276, 318,
341, 513; Ambler MS 10, 16; Nugent 1969-
1979:11:71).

During the early 1670s Richard Lawrence (a
Jamestown innkeeper known for his eloquence)
appeared before the justices of the James City
County court where he accused Richard Auborne
of causing John Senior’s death. As Auborne stood
accused of a capital crime, he was placed under
arrest and required to post a bond guaranteeing
his appearance before the General Court. In Oc-
tober 1672, when the case against Auborne was
presented by the attorney general, Lawrence’s al-
legations were considered and then dismissed, as
there were no grounds for an indictment (Mcllwaine
1924:313). Two men who were close associates
of Richard Auborne were James City County sher-
iff, Francis Kirkman, and Colonel William White,
who owned a Jamestown lot (Study Unit4 Tract L
Lot C). They jointly owned some land in Surry
County and Auborne and Kirkman collectively
patented some acreage in Archer’s Hope
(McHwaine 1924:318, 360).

In May 1673 the General Court sided with
Richard Auborne and overturned a James City
County court decision in favor of Richard
Lawrence. A few months later, Auborne had
Charles Brian of New Kent arrested for indebted-
ness (Mcllwaine 1924:344, 360). In August 1675
one of Auborne’s indentured servants, Anthony
Hatch, was declared a runaway (York County
Deeds, Orders, Wills 5:121).

In September 1676 when Nathaniel Bacon’s
rebels set Jamestown ablaze, Richard Auborne’s
home (Bay 3 of Structure 115) was destroyed.
Aubome’s clashes with Richard Lawrence and his

loyalty to Governor William Berkeley would have
made his dwelling a likely target. After Bacon’s
Rebellion was quelled, several people sought to
Iease the ruins of the house Richard Auborne had
occupied, a structure later discovered to have been
privately owned. As Auborne was still alive and
made no attempt to claim the building, it is evident
that he was someone’s tenant (McIlwaine 1905-
1915:1660-1693:73, 152).

Richard Auborne’s loyalty to Governor Wil-
liam Berkeley resulted in his turning vigilante and
he was one of those accused of raiding and plun-
dering the homes of paroled Bacon supporters.
Even so, Auborne was popular enough to be cho-
sen clerk of the assembly in June 1680, at which
time he also was appointed clerk for the Commit-
tee for Propositions and Grievances. In 1680 he
was paid for recording legislation (McIlwaine
1905-1915:1660-1693:122; York County Deeds,
Orders, Wills 6:23; C. O. 1/40 £ 5).

By January 24, 1681, Richard Auborne, who
in 1679 had become clerk of the York County
court, was in failing health, He died three months
later in York County, His widow, Mary, surren-
dered the official records that were in his posses-
sion and in January 1682 was named her late
husband’s administrator. She made arrangements
for his estate to be appraised and set sail for En-
gland shortly thereafter. Among those who pre-
sented claims against the late Richard Auborne’s
estate were William Armiger and William Sherwood
of Jamestown (York County Deeds, Orders, Wills
6:82, 282, 302-303, 345, 365, 367, 393).

Mary Auborne (Mrs. Richard)

Mary, Richard Auborne’s widow, was obliged to
surrender her late husband’s business papers to the
justices of the York County court. As administra-
tor of Richard’s estate, she was sued by William
Armiger of Jamestown (Study Unit 4 Tract J). On
December 2, 1681, she reportedly was making
plans to go to England (York County Deeds, Or-
ders, Wills 6:303, 365, 393).
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Robert Austen (Austine)

Robert Austen, who on February 16, 1624, was
living in Jamestown where he was a servant in Wil-
liam Peirce’s household (Study Unit 1 Tract D Lot
B and Study Unit 4 Tract F Lot B), by January
1625 was residing upon Mulberry Island with some
of Peirce’s other servants. When Austen made his
will on September 18, 1626, he named Captain
Peirce as his executor. By October 2, 1626 Austen
was dead and John Lightfoot, John West and Tho-
mas Smith came into court to prove his will. On
January 10, 1627, an inventory of his estate was
presented in court (Hotten 1980:174; Meyer et al.
1987:115; Mcllwaine 1924:115, 130).
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Thomas Avery

On November 6, 1688, Thomas Avery was de-
scribed as being indebted to Henry Gawler of
Jamestown (Study Unit4 Tract C Lot B) for a pair
of shoes (Surry County Order Book 1671-
1691:682).

Rev. Justinian Aylemer (Ayimer)

The Rev. Justinian Aylemer, rector of Hampton
Parish in 1666, married Frances Armistead. He
became rector of James City Parish and by Sep-
tember 29, 1671, was dead. His widow married
Captain Christopher Wormeley, who sued for his
back pay as parish minister (Mcliwaine 1924:277;
Tyler 1897-1898:31; Chandler 1923:194).




Bacon Family

Colonel Nathaniel Bacon

Colonel Nathaniel Bacon, the son of an English
clergyman, was born in 1620 and was a cousin of
the rebel Nathaniel Bacon. Upon immigrating to
Virginia, he rose in wealth and prominence and in
1657 began serving as a member of the Governor’s
Council, a position he retained for approximately
30 years. By 1654 he had married Mrs. Ann
Smith. Ather decease he wed Elizabeth, the daugh-
ter and heir of ancient planter Richard Kingsmill
and the widow and heir of William Tayloe of York
County (McGhan 1993:159; Stanard 1965:37; Isle
of Wight Book A:93). Bacon, through marriages
to two wealthy widows, his success as a planter
and the fees he received as a high-ranking govern-
ment official, was able to enhance his fortune sig-
nificantly. In 1663 he renewed his patent for 1,075
acres in Isle of Wight and in 1666 he claimed 1,000
acres in New Kent and 700 acres in Nansemond.
Bacon also came into possession of the Kings
Creek plantation in York County through his mar-
riage to Elizabeth Kingsmill Tayloe. In 1660
Nathaniel commenced serving as a burgess. In
1661 Nathaniel and Elizabeth Bacon sold the late
Richard Kingsmill’s Island House tract (Study Unit
1 Tract A) to Nicholas Meriwether. From the late
1650s through the 1680s Nathaniel was a mem-
ber of the Governor’s Council and from 1675 to
1687 he served as the colony’s auditor general
(Stanard 1965:22, 73; Nugent 1969-
1979:1:478,486; 11:2; Hening 1809-1823:11:568,
Mcllwaine 1924:484,486,491,516, 518).

On April 6, 1671, Colonel Nathaniel Bacon
and the executor of Miles Cary purchased from
Henry Randolph Bay 3 of the rowhouse known as
the Ludwell Statehouse Group (Stndy Unit 4 Tract
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1J Lot A). By 1683 the rowhouse unit had come
into the hands of Philip Ludwell L. Bacon was part-
owner of the ship Lady Frances and was closely
associated with Governor William Berkeley. Dur-
ing the early 1670s he made numerous appear-
ances in the General Court to recover debts and to
report upon the estate accounts he’d audited. It
was there that he aired a dispute with Colonel Tho-
mas Swann (Study Unit 4 Tract G) and audited
William Drummond I's account (Study Unit 4 Tract
N) of claims against another man. Some of these
issues and Bacon’s steadfast loyalty to Governor
Berkeley undoubtedly put him at odds with those
who later sympathized with the rebel Nathaniel
Bacon (Mcllwaine 1924:251, 253, 259,270, 274,
276, 289, 302, 344, 412, 514; Hening 1809-
1823:11:560; Patent Book 4:397; Ambler MS 11).

In 1676 when Virginia was in the throes of
the popular uprising known as Bacon’s Rebellion,
Colonel Nathaniel Bacon’s King’s Creek planta-
tion was plundered of his goods and in September
he was detained there by the rebel Thomas Whaley.
Meanwhile, Nathaniel’s wife, Elizabeth, was one
of the women seized and used as a shield when the
rebel Nathaniel Bacon’s men erected a fortifica-
tion at the entrance to Jamestown Island (Wiseman
Book of Records; Force 1973:1:9:8; 1:11:41; Bruce
1894:64; Mcllwaine 1924:52).

In July 1680 Colonel Nathaniel Bacon and
George Lee presented a petition to the Governor’s
Council and assembly, asking for a 50 year lease
for “the ruins of two brick houses bumt in the late
Rebellion” and the land upon which they were situ-
ated. Both men expressed a preference for the
same houses: part of Structure 115, which is lo-
cated within Study Unit 4 Tract K. One (Bay 3)
formerly had been occupied by clerk of the coun-
cil Richard Auborne and the other (Bay 4) by
Arnold or Arnall Cassinett (Cossina). Bacon was




asked to choose between the two structures and
selected the Auborne house. When Bacon and Lee
were given leases for their respective properties,
which comprised the eastern end of the Structure
115 rowhouse, they were reminded of the need to
rebuild within the specified time frame and tokeep
the buildings in good repair. They also were told
that their leases were valid “provided that they [the
structures being leased] be the countries houses.”
As it turned out, both were privately owned.
George Lee eventually acquired both lots and
rowhouse ruins from their owner, William Brown
of Surry. Colonel Nathaniel Bacon, on the other
hand, seems to have let the matter drop (Mcllwaine
1905-1915:1660- 1693:142-143, 152; 1918:10).
On May 29, 1683, Colonel Nathaniel Ba-
con, a member of the Governor’s Council, pat-
ented 3 3/8 acres of land, the acreage designated
Study Unit 4 Tract S. It was part of the land for-
merly belonging to Richard Lawrence, who fled
from Jamestown after Bacon’s Rebellion (Patent
Book 7:300; Nugent 1969-1979:11:265). On Sep-
tember 20, 1683, Thomas Lord Culpeper informed
English officials that the proposal for council mem-
bers and other chief inhabitants to rebuild
Jamestown had little hope of success unless profit
and advantage were offered as incentives. He
added, however, that “Mr Auditor Bacon hath lately
built two very good ones [houses] and Colonel
Bridger and one Mr Sherwood are going about
several wch will be finished this or next year.” He
also said that “there are several others marked out
for building” (C.O. 5/1356 #68). Culpeper s state-
ment about Auditor Nathaniel Bacon™s recent con-
struction of two houses raises the possibility that
he erected them upon Study Unit 4 Tract S.
Throughout the latter part of his life, Colonel
Nathaniel Bacon continued to play an active role
in governmental affairs. In October 1680 he was
paid for supplying food and military stores to one
of the forts built on the frontier as a defense against
the Indians. The Governor’s Council convened at
Bacon’s house once in July 1686 and another time
in March 1689. However, it is unclear whether the
meetings were held in Jamestown or at the Kings
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Creek plantation. In 1687 Bacon served as presi-
dent of the Governor’s Council (York County
Deeds, Orders, Wills 6:258; Mcllwaine 1918:86;
1925-1945:1:78, 10).

Colonel Nathaniel Bacon, who had outlived
his wife, Elizabeth Kingsmill Tayloe, made his will
on March 15, 1692. Among the peopie to whom
he made bequests were Lady Frances Berkeley
and her husband Philip Ludwell I; Lt. Governor
Francis Nicholson; Elizabeth Pettus; and several
members of the Burwell family. Bacon died on
March 16, 1692, and his will was presented to the
justices of York County shortly thereafter. He left
all of his otherwise undesignated real and personal
property to his niece Abigail Smith Burwell of
Gloucester County (his sister’s child and Lewis
Burwell II's wife), with the understanding that it
was pass from her to her sons, Nathaniel and James.
Bacon also made a bequest to his great-nephew,
Lewis Burwell (York County Deeds, Orders, Wills
9:116-118; McGhan 1993:452; Stanard 1965:17;
Meyer et al. 1987:145).

Elizabeth Kingsmill Tayloe
Bacon (Mrs. Nathaniel)

Richard Kingsmill’s daughter, Elizabeth, who was -
born in 1624, was omitted from the 1624 census
and in 1625 probably was mis-identified as “Su-
san.” She outlived her brother Nathaniel and in-
herited the bulk of her late father’s Jamestown Is-
land acreage (Study Unit 1 Tract A) sometime prior
to September 1638. By that date she had married
William Tayloe, who had purchased the Kings
Creek plantation in York County from John Uty’s
son and heir, John. In 1647 William Tayloe be-
came a York County burgess and in 1651 he was
named to the Governor’s Council. Elizabeth and
William Tayloe, who resided upon his Kings Creek
plantation, may have occupied Study Unit 1 Tract
A occasionally or simply placed itin the hands of a
tenant. After William Tayloe’s death in 1655, Eliza-
beth inherited the Kings Creek plantation. She re-
married, becoming the second wife of Colonel
Nathaniel Bacon. They, too, resided upon the




Kings Creek plantation. Nathaniel was a council-
lor from 1656 to 1658 and from 1661 to 1692
and he also served as auditor general. In 1671 he
purchased Bay 3 of the Ludwell Statehouse Group
rowhouse (Study Unit 4 Tract U Lot A), which
was destroyed during Bacon’s Rebellion. In 1676
when the rebel Nathaniel Bacon (cousin of the colo-
nel) built a trench across the isthmus leading into
Jamestown Island, Elizabeth was one of the women
he placed upon the ramparts to shield his men from
Governor Berkeley’s loyalists” attack. In 1680
Colonel Bacon received permission to lease Bay 3
of the ruinous Structure 115 rowhouse (on Study
Unit 4 Tract K Lot C), but apparently never rebuilt
it, arequirement of all leascholders. In 1683 Ba-
con patented a 3 3/8 acre lot west of the church
(Study Unit 4 Tract S), which he developed and
passed on to his heirs (McGhan 1993:159; Force
1963:1:9:8; Nugent 1969-1979:1:125; Meyeret al.
1987:385; Stanard 1965:36, 66).

On November 6, 1661, Elizabeth Kingsmill
Tayloe Bacon and her husband Nathaniel, sold 80
acres of her late father’s Jamestown Island planta-
tion (Study Unit 1 Tract A) to Nicholas Meriwether.
The deed cited an agreement made on April 30,
1661, whereby the Bacons promised to exchange
“A devident of Land belonginge to us Scituate in
James Citty Island comonly called the lland house”
for an unspecified sum (Ambler MS 11). On No-
vember 6, 1661, when Nicholas Meriwether pat-
ented the land he had bought from the Bacons, again
it was noted that the land was “formerly planted
and seated by Richard Kingsmill Deceased” and
that Elizabeth Bacon was his “only Daughter and
Heir.” Elizabeth died in 1691 at the age of 67. Her
tombstone, which has been moved to St. Paul’s
Church in Norfolk, bears the Kingsmill and Tayloe
arms (Ambler MS 11, 12; Patent Book 4:397;
Nugent 1969-1979:1:394; Meyer et al. 1987:386).

Nathaniel Bacon Jr. (The Rebel)

Nathaniel Bacon Jr., the cousin of Colonel
Nathaniel Bacon and Governor William Berkeley,
arrived in Virginia in 1674. He reportedly had run
through his patrimony and had been packed off to
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the colony. He acquired a plantation called Curles
(or Longfield) in Henrico shortly after his arrival
and secured an appointment to the Governor’s
Council. As Bacon’s plantation near the head of
the James River came under attack by the Indians,
he grew extremely impatient while waiting for Gov-
ernor William Berkeley to respond. Ultimately, he
led the popular uprising known as Bacon’s Rebel-
lion. He undertook marches against tributary Indi-
ans, contrary to Governor Berkeley’s orders. Al-
though the council pardoned him for his disobedi-
ence and Berkeley restored him to his council seat,
he rallied an army of supporters and in June 1676
returned to confront the governing officials. Bacon
had his men build a trench across the isthmus that
connected Jamestown Island to the mainland and
from that position shelled the town. On September
19, 1676, after Berkeley abandoned Jamestown,
Bacon put it to the torch, destroying the church,
statehouse and numerous other buildings. Bacon
died from natural causes and the rebellion subsided,
owing 10 a lack of sirong leadership. His estate
was seized, as he was considered guilty of treason
(Nugent 1969-1979:111:27; C.O. 5/1307 { 61-62;
5/1371 f 218; Stanard 1965:40; Mcllwaine
1924:516; Force 1969:1:8:15-16, 21, 23, 26; 9:8-
9; 11:24-26;, Washburn 1957:17-18).

Elizabeth Bacon (Mrs. Nathaniel
Jr.) (Mrs. Thomas Jarvis)

Elizabeth, the daughter of Ambrose and Ellen
Panton of Benhall, in Suffolk, England, married
Nathaniel Bacon, the instigator of the popular up-
rising known as Bacon’s Rebellion. After Bacon’s
death, she married Thomas Jarvis, a mariner, and
lived in Elizabeth City. In 1692 William Sherwood
of Jamestown (Study Unit 1 Tracts A, B,C, D, E,
F, G) served as her attorney (Withington 1980:443;
Mcliwaine 1942:520; 1925-1945:1:261).

Thomas Baglen

Thomas Bagley was a resident of Jamestown Is-
land on January 24, 1625, Tt is uncertain where he
was living (Meyer et al. 1987:35).



Thomas Bagwell

Thomas Bagwell, who on February 16, 1624, was
living at West and Shirley Hundred, by February
4, 1625, had moved to the Neck O’ Land behind
Jamestown Island and was a household head. By
February 5, 1627, he had married Thomas Alnutt’s
widow, whom he represented in a dispute with
"Thomas Harwood. In March 1629 Bagwell served
on a jury in Jamestown (Hotten 1980:170, 229;
Mcllwaine 1924:137, 190).

Francis Bainbrig

Francis Bainbrig, a 36-year-old yeoman from

Durham, England, arrived in Jamestown in 1619

aboard the Bona Nova (Ferrar MS 295).

Baird Family

John Baird

John Baird, a carpenter, purchased Study Unit 1
Tract E and Study Unit 4 Tract M from John
Howard on May 6, 1710. He and his wife, Mar-
garet, sold both parcels to Edward Travis Il on
January 13, 1717 (Ambler MS 82, 62).

Margaret Baird (Mrs. John)

Margaret Baird, the wife of Jamestown carpenter
John Baird, signed the January 13, 1717, deed in
which her husband conveyed Study Unit 1 Tract E
and Study Unit 4 Tract M to Edward Travis III
{Ambler MS 92).

John Baker

John Baker, a joiner, arrived in Jamestown on Sep-
tember 5, 1623, aboard the Ann. By January 1625,
he was living on the Eastern Shore, where he was
a servant in Captain William Eppes’ household. He
was then age 20 (Hotten 1980:262; McIlwaine
1924:6).

Captain Lawrence Baker

Captain Lawrence Baker on November 29, 1672,
obtained a judgement against bricklayer John Bird
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in the Surry County court (Surry County Order
Book 1671-1691:17).

Martha Baker

Martha Baker, a young maid, arrived in Jamestown
in 1621 aboard the Warwick (Ferrar MS 309).

Thomas Baker

Thomas Baker, a skinner from Staffordshire, ar-
rived in Jamestown in 1619 aboard the Borna Nova.
He was age 22 (Ferrar MS 295).

John Baldwin (Baldwine)

John Baldwin, who immigrated to Virginia in the
Tygerin 1622, was a frec man with ties of friend-
ship or kinship to settlers in Bermuda. During 1624
and 1625 he resided upon the lower side of the
James River on the Treasurer’s Plantation, a tract
that belonged to George Sandys (Hotten 1980:180,
234; Lefroy 1981:264; Meyer et al. 1987:42;
Patent Book 1:12, 16; Nugent 1969-1979:1:3-4),
A letter John Baldwin wrote to a friend in Ber-
muda in ca. 1623 sheds a great deal of light upon
the living conditions he endured while living upon
the Treasurer’s Plantation. Baldwin said thateven
though he was free, George Sandys “hath dealt
unkindlie with us, he makes us serve him whether
wee will or noe, and how to helpe yt wee doe not
knowe for he bearith all the sway.” He indicated
that four men were killed by Indians, who ambushed
them, and others had succumbed toill treatment or
lack of food. Baldwin said that one man, who was
ill, was beaten until he fell, “and then they caryed
him to bed, and there he lay sixe dayes and neither
eat nor dranke” even though there was plenty of
food. He said that “Y{ a man be sicke, [they] putt
him in a new house and there lett lie down and
starve, for noebody will come at him.” He closed
his letter by saying that “It hath been a verye hard
tyme wth all men they had like to starve this yeare:
there was them that paid fortye shillings a bushell
for sheld Corne. But howsocver, they dye like rot-
ten sheepe no man dies, but he is as full of maggotts
as he can holde. They rott above ground” (Lefroy




1981:264-265), On May, 20, 1637, when John
Baldwin sold John Radish a 16 acre parcel (Study
Unit 2 Tract P), he was described as a gentleman
“late of Jamestown Island” (Patent Book 1:423;
Nugent 1969-1979:1:56). It is uncertain whether
he had been occupying Tract P or had a home in
urban Jamestown. On July 12, 1653, the assem-
bly decided that John Baldwin would be allowed
to serve as a burgess (Mcllwaine 1905-
1915:1619-1660:88). As James City County and
Surry seem to have had their full complements of
burgesses, Baldwin may have been representing
Jamestown. In May 1656 the Surry County jus-
tices noted that John Baldwin was then involved in
a law suit with Griffith (Griffin) Dickenson, aman
whoin 1667 was fined for building a wharf in front
of his property in Jamestown (Surry County Deeds,
Wills &c 1652-1672:100; Mcllwaine 1905-
1915:1660-1693:48).

On October 4, 1656, John Baldwin patented
Study Unit 1 Tract E, which was presumed to con-
tain 15 acres and 69 perches (15.431 acres)
(Nugent 1969-1979:1:338; Patent Book 4:88;
Ambler MS 5). He retained Tract E and eventually
begueathed it to John Fulcher and his heirs. As
Baldwin’s will no longer survives, it is uncertain
when he died (Patent Book 7:97; Nugent 1969-
1979:11:222; 111:27,42, 118-119).

Ballard Family

Thomas Baliard i

Thomas Ballard, who was born in England, in 1664
served as a James City County justice of the peace
and in 1670, as sheriff. In 1666 he became James
City’s burgess. It is uncertain whether he was rep-
resenting the county or Jamestown. In 1670 Ballard
was named to the Governor’s Council. In April
1670, as an assignee (or creditor) of Jonathan
Newell (of Study Unit 1 Tract D), he made a claim
against Newell’s estate. Ballard, who was are-
spected citizen, frequently was called upon to au-
dit accounts and arbitrate disputes (Stanard
1965:39; Hening 1809-1823:11:249-250; Charles

City County Order Book 1:103; Mcllwaine
1924:211, 218, 235, 329, 340, 342, 373, 516).

Because Thomas Ballard remained loyal to
Governor William Berkeley, the rebel Nathaniel
Bacon declared that he was a traitor. In Septem-
ber 1676, when Bacon’s men captured the wives
of several prominent men and used them as a hu-
man shield while building a fortification near Glass-
house Point, Thomas Ballard’s wife, Anna, was one
of the women behind whom the rebels hid. Early in
1677, when the king’s froops were sent to the
colony to restore order, Thomas Ballard was or-
dered to find land that they could use to grow corn
for subsistence. Ballard continued to serve as a
councillor after Bacon’s Rebellion had been quelled.
Ultimately, he clashed with Lieutenant Governor
Herbert Jeffreys, one of the special commissioners
the king had sent to the colony to investigate the
underlying causes of Bacon’s Rebellion. During the
1680s Ballard served as a burgess and in 1685 he
was on the committee responsible for renting Wil-
liam Sherwood’s house for official meetings. Tho-
mas Ballard died in Virginia in 1689 (Force
1963:1:9:8; Sainsbury 1964:10:341; C.0O. Y2304
Mcllwaine 1905-1915:1660-1693:72; 1918:93;
Stanard 1965:39, 84).

Anna Ballard {Mrs. Thomas)

Anna Ballard, the wife of Thomas Ballard I, was
seized by Nathaniel Bacon’s men and placed upon
his trench with some other councillors” wives (Force
1963:1:9:8; Tyler 1893-1894:276).
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Jane Bampford

Jane Bampford came to Virginia with Edward
Grindon aboard the James and arrived in
Jamestown on July 31, 1622 (Ferrar MS 400).

Phillip Bandage

Phillip Bandage, age 23, a cook from
Sommersetshire, arrived at Jamestown in 1619
aboard the Bona Nova (Ferrar MS 295).




Banks Family

William Banks (Bancks, Binks,
Byncks)

Goodman William Banks and his wife were living
on the lower side of the James River, across from
Jamestown, on February 16, 1624, It was around
that time that he made an agreement with John
Lightfoot to rent a house and Jand on Jamestown
Island, probably Stady Unit 3 Tract D. Despite that
plan, in January 1625 William Banks and his wife,
Ann, were residing in Pasbehay, where they were
tenants upon the Governor’s Land. In October
1625 William testified in court that Captain Will-
iam Norton had not paid two men who sought com-
pensation for their labor (Mcllwaine 1924:36,41,
43, 72; Hotten 1980:220).

Ann Banks (Mrs. William)

Lt. Colonel William Barber patented 596 acres of
land in York County. That same year, he was named
to the committee given the responsibility of seeing
that a statchouse was built. In 1666 Barber repre-
sented York County in the assembly. In 1674 he
purchased Thomas Rolfe’s plantation in Surry
County. Barber’s daughter was named Mary
(Surry County Deeds, Wills &c. 1652-1672:35;
1671-1684:51; Nugent 1969-1979:1:480; Hening
1809-1823:11:205, 249-250; Withington
1980:82).

Goodman Banks and her husband, William, were -

living on the lower side of the James River, across
from Jamestown, on February 16, 1624. It was
around that time that he made an agreement with
John Lightfoot to rent a house and land on
Jamestown Istand, probably Study Unit 3 TractD.
Even so, in January 1625 William Banks and his
wife, Ann, were residing in Pasbehay, upon the
Governor’s Land. Ann then indicated that she had
come to the colony aboard the George (Mcllwaine
1924:36, 41, 43, 72; Hotten 1980:220).

Christopher Bankus

On January 24, 1625, Christopher Bankus, age
19, was an indentured servant in the Jamestown
household of Captain Roger Smith (Study Unit 1
Tract G). He came to Virginia aboard the Abigaile
in 1622 (Meyer et al. 1987:30).

William Barber

William Barber on August 20, 1654, purchased
Thomas Rabley’s Surry County land from William
Corker. Three months later, he sold it to two other
men, who were Surry residents. In March 1663,
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Barber Family

John Barber |

John Barber I acquired Lots A and B of Study
Unit 4 Tract C. He patented Lot B on May 14,
1665. On December 7, 1664, Barber disposed of
the western half of Lot A, but retained the eastern-
most half, upon which he had a personal residence,
probably in the vicinity of Structure 125 (Ambler
MS 27, 83; Patent Book 5:228; Nugent 1969-
1979:1:468). This left him with a % acre parcel. It
is likely that John Barber ! was engaged in com-
merce, for in October 1667 he was fined for building
a wharf “before the town” contrary to law
(Mcllwaine 1905-1915:1660-1693:48). His dock.
probably was located in front of one of his lots.
Besides his land in the New Towne, John Barber I
owned some acreage in the extreme eastern end
of Jamestown Island, within Study Unit 3 TractK
Lot A. He acquired his rural property (part of Major
Robert Holt’s acreage) sometime prior to July 21,
1657, and was still in possession of itin 1667.
Barber probably utilized his rural acreage for agri-
cuiturai purposes (Ambler MS 18, 27; Patent Book
4:150; 6:42; Nugent 1969-1979:1:347; 11:12),
John Barber I died sometime prior to Octo-
ber 3, 1671, at which time his widow and adminis-
tratrix, Letitia, appeared in court to conduct busi-
ness on his behalf, By October 1672 Letitia Bar-
ber had married David Newell, who during the Jate
1670s was in possession of John Knowles’ plan-
tation on the upper side of Back Street (Study Unit
1 Tract D). The late John Barber I’s principal heir




was his son, John Barber 11. The decedent appar-
ently did business with Henry Corbyn and Cuthbert
Potter, who made claims against his estate
(Mcllwaine 1924:240, 281, 314; Ambler MS 83).

Letitia Barber (Mrs. John
Barber 1) (Mrs. David Newell)

Letitia, the wife of John Barber I, served as his
executrix and on October 3, 1671, appeared be-
fore the General Court to conduct business on her
late husband’s behalf and to deal with some law
suits that had been filed against his estate. By Oc-
tober4, 1672, Letitia had married David Newell,
Jonathan Newell’s brother. The Newell brothers
sequentially owned Study Unit 1 Tract D
(Mcllwaine 1924240, 262, 281, 314).

John Barber Il

John Barber Il inherited his late father’s Jamestown
Island landholdings, which included the original 2
acre Study Unit 4 Tract L. Lot B plus the eastern
half of Lot A. Asthe widowed Letitia Barber (Mrs.
John I)) remarried around 1672, she probably va-
cated the dwelling she had shared with her late
husband. This would have made it available to John
Barber I1. In April 1670 John II (also known as
Captain John Barber), who by that date had wed
Captain Edward Streeter’s widow, Elizabeth,
brought suit against Thomas Bowler, who was in-
debted to the Streeter estate. John Barber 11 initi-
ated litigation even though Elizabeth was deceased
and eventually won the case against Bowler. On
February 7, 1678, John Barber II sold his late
father’s % acre New Towne parcel to Thomas
Rabley (McHwaine 1924:206-207, 240, 251;
Ambler MS 83).

Elizabeth Streeter (Mrs. John
Barber II)

Elizabeth Streeter, the widow of Captain Edward
Streeter, by April 6, 1671, was married to John
Barber II of Jamestown (Study Unit 4 Tract L Lots
A and B) (McIlwaine 1924:251).
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Richard Barefoote

Richard Barefoote, a passenger for Virginia, ar-
rived in Jamestown on April 17, 1619 (Ferrar MS
107).

Richard Barger

Richard Barger and Robert Beverley Lon April 2,
1674, received a patent for 600 acres of land on
the Rappahannock River (Mcllwaine 1924:362).

Captain John Bargrave

In June 1623 Captain John Bargrave was ap-
pointed marshall of Virginia, as William Nuce was
dead. Bargrave received a letter from Sir Nathaniel
Rich containing recommendations about how the
colony should be managed (Kingsbury 1906-
1935:11:448).

Anthony Barham

In 1641, when Anthony Barham of Mulberry Is-
land prepared his will, he made bequests to Tho-
mas Lyne, Richard Bennett (Study Unit 4 Tract U
Lot A), Edward and Martha Major, and Joan
Peirce, Captain William Peirce’s wife (Study Unit
1 Tract D Lot B (SR 3989).

Christopher Barker

Christopher Barker, a servant to Thomas Alnutt of

Jamestown, on January 31, 1625, was said to have
left without cause (Mcltwaine 1924:46).

Henry Barker

On February 16, 1624, Henry Barker was living
in urban Jamestown in Captain William Holmes’
househoid (Hotten 1980:176).

Stephen Barker

Stephen Barker, who came to Virginia aboard the
James, arrived in Jamestown on July 31, 1622. In
January 1625 he was living at Martin’s Hundred
(Ferrar MS 400; Hotten 1980:239).



William Barker

On February 27, 1639, William Barker, a mariner,
received a patent for a O.15 acre lot, Study Unit 4
Tract Y (Patent Book 1:622; Nugent 1969-
1979:1:103). Although it is uncertain to what ex-
tent Barker developed his property, he was tied
into a mercantile network that would have made it
very desirable to own a piece of waterfront Jand in
Jamestown, the colony’s capital city and sole port
of entry. On November 26, 1635, Barker joined
merchants John Sadler and Richard Queyney in
patenting 1,250 acres they calied Merchants Hope,
in Charles City County. Then, in August 1637
Barker patented 600 acres called Bikars, which
he added to the Merchants Hope grant in Febru-
ary 1638 (Patent Book 1:320, 475, 609; Nugent
1969-1979:1:35, 475, 609). The patentee of Tract
Y may have been the William Barker who on Janu-
ary 14, 1628, was arrested by Lady Temperance
Yeardley on account of indebtedness and the same
William Barker who in January 1629 recovered
12 tobacco notes from William Greene (Mcllwaine
1924:158, 184).

Between June and December 1654, Captain
Williarn Corker (John Corker’s son) sold to Will-
iam Barker 150 acres of land “between Smiths Fort
old field and the Divell’'s Woodyard Swampe and
all houses, etc. being due unto the said [Thomas]|
Rolfe by Guift from the Indyan King.” Barker
quickly conveyed the parcel to Roger Gilbert
{Surry County Deeds, Wills &c. 1652-1672:54-
55; Kornwolf 1976:112). As John Corker and
William Barker owned adjoining waterfront lots inn
the New Towne (TractJ Lot A and Tract Y) that
they acquired during 1639 and 1640, the Corker
and Barker families may have had a long-standin:
relationship or perhaps a kinship tie.

John Barnard

On January 10, 1627, Captain John Harvey (Study
Unit 4 Tract L Lot E and Study Unit 1 Tract H
[hypothetical]) was said to owe money to John
Barnard for his services (Mcllwaine 1924:130). It
is uncertain what kind of special skills Barnard had.

Richard Barnes

Richard Barnes, who criticized the colony’s gov-
ernment, was punished brutally and then banished
from Jamestown Jsland, unarmed. Sometime prior
to May 3, 1624, he sent a petition to the governor
in which he asked for mercy (Mclwaine 1924:14;
Kingsbury 1906-1935:1V:480).

William Barnes

William Barnes, who was negligent while on sentry
duty, was fined on June 25, 1627. On March 4,
1629, he was arrested and sued by Thomas Crump
(Study Unit 2 Tract I (McIlwaine 1924:150, 189).

Thomas Barnet (Barnett)

Thomas Barnett, one of Sir George Yeardley's ser-
vants, came to Virginia in 1620 in the Elsabeth. In
February 1624 he was living at Sir George
Yeardley’s plantation, Flowerdew Hundred, where
he was a servant. However, by January 1625 he
was living in urban Jamestown (Study Unit 1 Tract
B Lot C), where he was a member of the Yeardley
household. He was then 16 years old. In October
1626 Thomas Barnett testified before the General
Court about an event that occurred in Gravesend,
England (Meyer et al. 1987:29; Mcllwaine
1924:119; Hotten 1980:172).

John Barnett

John Barnett, who immigrated to Virginia in the
Jonathan in 1620, in February was living on the
Eastern Shore in Captain William Eppes’ house-
hold. By January 1625, however, he was living in
Jamestown, where he was a honsehold head. By
October 13, 1627, Barneit
Kennell’s widow (Hotten 1980:189, 226; Meyer
etal, 1987:34; Mcllwaine 1924:156).

married Samuel
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Barney Family

Edward Barney

Edward E. Barney of Dayton, Ohio, who inherited
a substantial interest in the Smith and Barmey Car




Company, a manufacturer of railroad cars, was a
graduate of the Massachusetts Institute of Tech-
nology. He and his brothers were pressured to fol-
low in the footsteps of their father, a highly suc-
cessful businessman. Edward E. Barney had a dif-
ferent set of interests. Even so, in 1874 he took a
job in his father’s company and became a
machinist’s apprentice. In 1880, when his father
died, he became a Company director even though
he had no experience as a corporate executive.
Finally, on September 4, 1888, Edward E. Barney
resigned that position and moved to Virginia per-
manently. On November 21, 1881, Edward E.
Bamey and Patrick S. Gunckel purchased a 2,300
acre Surry County tract called “Hog Island and
the main.” In April 1883 Gunckel sold his interest
in the property to Edward E. Barmey’s wife, Louise
J., who bought two adjoining parcels. The Barneys
called their 3,200 acre Hog Island estate
“Homewood” (Surry County Deed Book 18:264,
270-271, 774; 19:86, 760; 20:83). When the
Barneys first came to Virginia, they resided at
Homewood, which was a working farm, and they
expended considerable sums of money building
ditches and dikes, constructing buildings and erect-
ing a deep-water pier (Virginia Navigation Com-
pany 1903:70-71). In 1893, a year after Edward
E. Barney resigned from the Smith and Barney Car
Company’s board of directors, he organized the
Virginia Navigation Company, a Richmond-based
firm that owned the steamboats Ariel and
Pocahontas, which plied the waters between the
state capital and Hampton Roads (Trostel 1989:65-
66; Virginia Navigation Company 1903:4; Virginia
Gazette, August 30, 1895).

On September 10, 1887, Edward E. Barney
and his wife purchased a 2,200 acre Chesterfield
County farm known as Meadowville and built a
large dwelling upon the property (Chesterfield
County Deed Book 92:274-275; O’Dell
1983:261). Thus, by November 28, 1892, when
the Barneys purchased Jamestown Island, they had
been property-owners in Virginia for a decade. On
May 13, 1893, the Barneys deeded 22 Y2 acres to
the APVA, a parcel that enveloped the old church
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ruins and graveyard. Edward E. Barney’s plans for
developing Jamestown Island into a tourists’ mecca
included building an international hote] and an elec-
tric railway to accommodate tourists. While nei-
ther of those facilities were built, he did construct a
large wharf for steamboats, filled marsh land,
planted crops and constructed a new bridge to the
mainland (Virginia Gazette, May 27, 1893; July
23, 1893; James City County Deed Book 5:536).

In 1895 Edward E. Barmey, who had moved
to Meadowville, experienced a series of misfor-
tunes. First, ice in the James River carried away
part of his new wharf at Jamestown. Then, a blaze
engulfed the recently renovated Ambler house,
destroying its contents, which included $4,000
worth of uninsured furniture from the steamship

- Pocahontas, stored in the attic, Later, one of the

buildings at Homewood burned to the ground.
Edward E. Barney’s behavior during early 1896
suggests strongly that he had grown deeply de-
pressed. He quietty began deeding all of his prop-
erty to his wife, Louise, and then on August 1,
1896, committed suicide. He was 45-years-old.
He left behind a widow, three or four children, and
a great deal of debt (Chesterfield County Deed
Book 92:274; James City County Deed Book
6:112; Surry County Deed Book 27:214; Dayton
Evening Herald, August 3, 1896).

Louise Johnson Barney (Mrs.
Edward E.)

Louise J. Barney, Edward E. Barney’s wife, mar-
ried him while he was living in Dayton, Ohio. In
1883 she acquired two tracts adjoining Hog Is-
land and later, her husband transferred virtually all
of their Virginia property into her name. After Ed-
ward E. Barney’s August 1, 1896 suicide, Louise
sold Hog Island to a woman from New York, who
agreed to accept the debt associated with the prop-
erty. Louise and her children stayed on at
Meadowville, in Chesterfield County, until around
1911 (Surry County Deed Book 19:760; 27:430;
James City County Deed Book 6:112; Chester-
field County Deed Book 92:274; 123:521; Day-
ton Evening Herald, August 32, 1896).



Mrs, Bamey placed Jamestown Island in the
hands of sharecroppers and tenants and in 1901
she rented the farm to L. M. Beebe for a year. She
also deeded a small strip of land to the Williams-
burg and Jamestown Turnpike Company in 1906,
in preparation for the 1907 celebration. In 1923
she leased the island to B. E. Steel for 10 years,
but in 1928, upon learning that John D. Rockefeller
was buying up property in Williamsburg, offered
her land to his representative, Rev. W. A. R,
Goodwin. In 1934, Jamestown Island was acquired
by the federal government through a condemna-
tion suit. Personal correspondence suggests that
Louise Johnson Barney was a shrewd but difficult
businesswoman (James City County Deed Book
10:371; 22:59; 27:576; Jamestown Island Dairy
and Fruit Farm Records 1900-1901).

James P. Barney

James P. Barney, the son of Edward E. and Louise
Johnson Barney, married John A. Wise’s daugh-
ter. During the 1930s he was in command of the
CCC units at Jamestown. On April 26, 1956, when
he was interviewed by National Park Service ar-
chaeologist John Cotter, he described the Ambler
house’s destruction by fire and recalled his par-
ents’ taking artifacts from Structure 17. He incor-
rectly reported that Union Army troops bad dis-
mantled a wing of the Ambler house touse its bricks
as building materials. He also said that the Con-
federates had placed chains across the Back Creek
during the Civil War and that the erosion in the east-
ern end of the island was severe (Cotter, April 26,
1956; Virginia Gazette, May 26, 1921).

Julia Barney

Julia Barney, a daughter of Edward E. and Louise
Johnson Barney, was married to a Mr. McCoy.
She visited Jamestown Island in May 1921 (Vir-
ginia Gazette, May 26, 1921).
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William Barnwell

William Barnwell, a 24-year-old miller from
Staffordshire, England, arrived at Jamestown in
1619 aboard the Bona Nova (Ferrar MS 295).

Dr. Philip Barraud

Dr. Philip Barraud of Williamsburg on October 28,
1798, wrote a letter in which he described visiting
John Ambler II and Jamestown and passing over
his log and stone causeway (Barraud, October 28,
1798)

Thomas Barret

Thomas Barret, age 20, a weaver from
Lancastershire, arrived in Jamestown in 1619
aboard the Bona Nova (Ferrar MS 293).

Mr. [First Name Unknﬂown]
Barrett

Mr. Barrett, who purportedly was a good ship-
wright, on January 16, 1622, was said to be plan-
ning a voyage to Virginia (Kingsbury 1906-
1935:1:574).

Robert Barrington

Robert Barrington, who in 1623 was clerk of the
Governor’s Council, in July 1628 patented 250
acres of land on the Back River, abutting Powhatan
Swamp. During 1629 and 1630 he served as a
burgess and in 1630 he represented Jamestown
Island. In April 1641 Barrington was obliged to
relinquish his 250 acre patent because it was de-
termined that Sir John Harvey, while governor, had
given him fee simple ownership of part of the
Governor’s Land. Barringfon was given a 500 acre
patent instead of the other acreage, as payment for
his expenses in building and in clearing the land
(Mcllwaine 1924:497-498; Nugent 1969-
1979:1:15; Stanard 1965:55; Patent Book 1:108).




William Barry

William Barry, a husbandman from Yorkshire, En-
gland, came to Virginiain 1619 aboard the Bona
Nova. In February 1624 he was residing in Eliza-
beth City at Buckroe. He was still there in January
1625, at which time he was 1dentified as a ser-
geant. Barry headed a household that included 15
servants (Hotten 1980:183, 260; Ferrar MS 295).

Miles Barte

Miles Barte, a mason, immigrated to Virginia in
April 1619 (Ferrar MS 107),

Richard Bartiett

Richard Bartlett on February 16, 1624, was re-
siding in Warresqueak. Although he still was living
in that community in April 1625, he agreed to build
a house for Mr. John Chew (Hotten 1980:182;
Mcltwaine 1924:51). 1t is uncertain whether Bartlett
was going to constructa dwelling on Chew’s lot in
Jamestown (Study Unit 4 Tract L. Lot I) or on his
property on Hog Island.

Captain Thomas Barwick

In June 1622 Captain Thomas Barwick and 25
men were outfitted and sent to Virginia by the Com-
pany of Shipwrights, who intended for them to build
watercraft. They were tobe given 1,200 acres and
4 oxen and were supposed to settle as a commu-
nity (Kingsbury 1906-1935:111:646; Ferrar MS
382). When Barwick and his men arrived in Vir-
ginia, they were given accommodations in
Jamestown. According to Treasurer George
Sandys, they decided to settle on Jamestown Is-
land and commenced building homes there. Sandys
indicated that Barwick and his workers, who were
motivated by the opportunity to reap handsome
profits, built a few shallops. However, Captain
Barwick became mortally ill, as did six or seven of
his principal workmen. After Barwick’s death,
which occurred prior to December 1623, Thomas
Nunn testified about some of his purchases (cider,
shoes and ammunition) and the bequests he had
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intended to make. In 1624 reference was made to
Barwick’s house on Jamestown Island and that he
had procured timber from John Danes for use in
shipbuilding. In March 1626 it was noted that Cap-
tain Thomas Barwick and Thomas Nunn had over-
seen the construction of a vessel at Jamestown.
When Barwick died, he was indebted to Treasurer
George Sandys, who was responsible for many of
the Virginia Company’s money-making projects
that involved the use of skilled artisans (Kingsbury
1906-1935:1V:9, 22; Mcllwaine 1924:8, 33, 98).

William Bassett

In 1665 William Bassett, an army officer, was hired
to build a fort at Jamestown (Bruce 1894:456).

Hastings Bateman

Hastings Bateman came to Virginia with Richard
Stephens aboard the James and arrived in
Jamestown on July 31, 1622 (Ferrar MS 400).

John Bateman

John Bateman came to Virginia with Richard
Stephens aboard the James and arrived in
Jamestown on July 31, 1622 (Ferrar MS 400).

Thomas Bates

On June 21, 1640, it was decided that Thomas
Bates, an indentured servant belonging to William
Beard, was to be whipped at Jamestown for com-
mitting fornication with Beard’s wife, Margaret
(Mcliwaine 1924:475).

John Bath

John Bath, a leatherfellow and gentleman, came to
Virginia in the Bonmny Bess and arrived at
Jamestown on September 12, 1623. He became
ill while staying in Richard Stephens’ house (Study
Unit 4 Tract L Lot H). Wassell Rayner, one of
Stephens’ servants, testified that Bath made a will,
at first bequeathing his estate to a woman in En-
gland. However, Bath, upon further consideration,



had the will destroyed. He then asked Stephens to
serve as his administrator. He told Stephens that
after his just debts were paid, he wanted whatever
was left to be sent to his father in England
(Mcllwaine 1924:6, 45; Hotten 1980:226).

Batt Family
Michael Batt

Michael Batt, an indentured servant, came to Vir-
ginia in the Hercules. On February 17, 1624, and
on January 24, 1625, he and his wife, Ellen, were
living in a household on the Governor’s Land, where
they were servants. On January 10, 1627, Batt left
the main and went to Smith’s Mount on the lower
side of the James River. On September 20, 1643,
he patented 1 acre of land on Jamestown Island
near the Back River (Study Unit 1 Tract CLotD
Parcel 2) (Hotten 1980:176, 220; Mcllwaine
1924:130; Patent Book 1:890; Nugent 1969-
1979:1:145).

Ellin Batt (Mrs. Michael)

On February 17, 1624, and on January 24, 1625,
Ellen Batt and her husband, Michael, were living in

ahousehold on the Governor’s Land, where they

were servants. In January 1627 he patented a 1
acre lot on the Back River (Study Unit 1 TractC
Lot D Parcel 2 (Hotten 1980:176, 220; Patent
Book 1:890).

John Battaile

John Battaile and Francis Meriwether of Jamestown
(Study Unit 1 Tract A) patented 1,091 acres in
Gloucester County on October 26, 1694. Francis
was Nicholas Meriwether’s son and heir (Nugent

1969-1979:11:395).

Lieutenant Batters

Lieutenant Batters received land in Jamestown Is-
land during Deputy Governor Samuel Argall’s gov-
ernment, 1617-1618 (Study Unit 2 Tract N). Later

he sold his acreage to David Ellis (Mcllwaine
1924:44).

Thomas Batts

Thomas Batts and Francis Kirkman (James City
County sheriff and a friend of Governor William
Berkeley) patented 1,000 acres of land which even-
tually escheated to the Crown (Mcllwaine
1924:394).

Mary Bawdrye

Mary Bawdrye died at Jamestown after April 1623
but before February 16, 1624 (Hotten 1980:192),

Nicholas Bayley

Nicholas Bayley, an indentured servant who came
to Virginia in 1620 aboard the Jorathan, in Janu-
ary 1625 agreed to repay cape merchant Abraham
Peirsey for buying his freedom from Sir George
Yeardley and John Pountis. If Bayley failed to re-
pay Peirsey, he was to work for him as a sawyer.
In 1624 Bayley and his wife were living in West
and Shirley Hundred. However, by January 1625
he and wife Ann were residing in Flowerdew Hun-
dred, where he was listed as a houschold head
(Hotten 1980:170, 216; Mcliwaine 1924:38-39).
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Bayley Family

John Bayley (Bayly, Bailie,
Baile)

Ancient planter John Bayley of Hog Island acquired
acreage in Jamestown Island (Study Unit 2 Tracts
B and X)) before 1618. He also brought 5 servants
to the colony. At John’s death (sometime prior to
February 20, 1619) his Virginia land descended to
his sole heir, daughter Mary, who also was an an-
cient planter (Patent Book 1:880; Nugent 1969-
1979:1:143; Mcllwaine 1924:122; Kingsbury
1906-1935:1V:556).




Mary Bayley (Bayly, Bailie,
Baile)

Ancient planter Mary Bayley, the daughter and heir
of John Bayley, inherited her father’s Jamestown
Island acreage (Study Unit 2 Tracts B and K)
sornetime prior to 1620 (Patent Book 1:92, 880;
Nugent 1969-1979:1:12, 143). Young Mary also
fell heir to her late father’s 490 to 500 acres on the
lower side of the James River at Hog Island, land
that was planted sometime prior to May 1625.1In
1626 Sir George Yeardley held a 3-year iease that
entitled him to the Bayley land on Hog Island
(Mcllwaine 1924:17, 122).

Mary Bayley’s guardians, Robert Evers and
Richard Bailye (and Bailye’s surrogate, Edward
Grindon), preserved her legal interest in her late
Tather’s real estate by placing it in the hands of ten-
ants. Although Evers personally occupied one of
Mary’s patents on Jamestown Isiand (Study Unit
2 Tract K}, in September 1628 a tenant named
Elmer Philips (Phillips) was living upon Study Unit
2 Tract B (Nugent 1969-1979:1:12; Patent Book
1:92). Mary Bayley married Randall Holt I some-
time prior to 1639 and produced a son and heir,
Randall Holt I1. She died sometime prior to Au-
gust 1643 (Meyer et al. 1987:367).

William Baylie

William Baylie, a 27-year-old bricklayer from
Northamptonshire, arrived in Virginia in 1619
aboard the Bona Nova (Ferrar MS 295). In May
1625 he was credited with 50 acres of Iand in Great
Weyanoke (Hotten 1980:269).

Arthur Bayly

On September 22, 1638, Arthur Bayly, a highly
successful English merchant with headquarters in
London, patented Study Unit 4 Tract B, a half-
acre water front lot in Jamestown. He resided in
Curles Neck in Henrico, which area he represented
as a burgess in 1643. He may have been the son of
ancient planter William Bayly of West and Shirley
Hundred (Stanard 1907:191; 1944:136; Hening
1809-1823:1:239). In March 1655 when Mrs. Ann

Talbott patented Study Unit 4 Tract A, her patent
was said to abut east upon the lot of Thomas Bayly,
Arthur Bayly’s kinsman (Patent Book 3:331;
Nugent 1969-1979:1:305). In 1658, Captain
Arthur Bayly, who was then in England, described
himself as a trader to Virginia. Bayly or his son, in
1699 was trading as Arthur Bayley and Company
of London. He was the son-in-law of Robert
Bristow (Study Unit 1 Tract D Lot D) and wit-
nessed John Custis’s 1704 will (Tyler 1908-
1909:76; Withington 114, 266; Stanard 1910:158).

Thomas Bayly (Bailey)

Thomas Bayly, who by March 1, 1655, was in
possession of a2 acre lot abutting the James River
(Study Unit4 Tract B), was from Henrico County
and may have been related to William Bayly of
Shirley Hundred. He was a kinsman of I.ondon
merchant Arthur Bayly, from whom he may have
inherited Tract B (Patent Book 3:331; Nugent
1969-1979:1:305). Sometime after October 1660,
but before April 7, 1671, Thomas Bayly occupied
Bay 4 of the Ludwell Statehouse Group. He may
have been a tenant of Thomas Woodhouse or Henry
Randolph, who like Bayly, was from Henrico. In
1704 a Thomas Bayly was credited with 251 acres
of land in Henrico County (Mcllwaine 1924:514;
Smith 1957:4; Mcilwaine 1905-1915:1619-

- 1660:96, 101; 1660-1693:8).
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Richard Baynes

Richard Baynes, who on February 24, 1622, was
between 35 and 36, was a member of Dr. John
Pott’s household (Study Unit 1 Tract D Lot D),
where he appears to have been a servant. He was
hauled into court for being involved in killing a calf
(Mcllwaine 1924:3-4),

George Beale

George Beale, a blacksmith from Staffordshire,
England, was 22 years old when he immigrated to
Virginia aboard the Bona Nova. He took his oath
of allegiance at Jamestown in 1619 (Ferrar MS
295).




Beard Family

William Beard

In June 1635 William Beard patented some land in
Pasbehay that was adjacent to his leasehold. The
following month, he surrendered his newly acquired
450 acres. William made his will on December 20,
1636, but survived for another decade. On vari-
ous occasions, his wife, Margaret, was accused of
committing adultery with a servant named Thomas
Bates. When William made his will, he lefther very
little and called her a whore (Nugent 1969-
1979:1:28; Patent Book 1:253; Withington
1980:30; Mcliwaine 1924:475).

Margaret Beard (Mrs. William)

Margaret Beard was accused of adultery on sev-
eral occasions and reportedly had had sex with a
servant named Thomas Bates. When Margaret’s
husband, William Beard, made his will, he called
her a whore and left ber very little in the way of an
inheritance. She ran afoul of the law in 1640 for
failing to report some runaway servants, As are-
sult, she received a whipping in Jamestown
(McIlwaine 1924:467, 475; Withington 1980:30).

Theophilus Beastone (Beriston,
Boriston, Beristone)

Theophilus Beastone, an ancient planter, came to
Virginia in 1614 aboard the Treasurer. In Febru-
ary 1624 he was anindentured servant in Sir George
Yeardley's household at Flowerdew Hundred. By
early January 1625 he was residing at Shirley Hun-
dred on behalf of Berkeley Hundred. However,
on January 24, 1625, when a muster was taken of
the colony” inhabitants, he was living in Jamestown,
where he was a member of the Yeardley house-
hold (Study Unit 1 Tract C Lot B). He was then
age 23. In May 1625 Theophilus Beastone was
credited with 100 acres of land in Charles City.
On February 9, 1633, it was reported that he had
given the orphaned Theophilus Stibe some tobacco
(McIlwaine 1924:42,202; Meyer etal. 1987:29;
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Kingsbury 1906-1935:1V:555; Hotten 1980:171,
222,267).

Henry Beaumont

Henry Beaumont and his brother explored
Jamestown Island in 1817-1818. Henry made
notes about the island’s appearance and he and his
brother agreed that it would be an excellent loca-
tion for a town. They joined a Mr. Seward (who
was from New York City) in trying to purchase the
island but were unable to obtain an unencumbered
title. It appears that the Beaumonts and Seward
made arrangements for steamboats to dock at
Jamestown, where passengers would be accom-
modated at the Ambler house (Beaumont 1817-
1818:14; American Beacon, April 20, 1818).

Thomas Beckett

Thomas Beckett during November 1693 sought
compensation from the assembly for the work he
had done on the statehouse. He reportedty had
bricked up a chimney and done some whitewash-
ing and he dug a vault beneath the powder house.
The burgesses were disinclined to pay him for all
of his work because some of it was done without
their authorization (Mcllwaine 1918:206-207).
Beckett may have been the Thomas Leckett, who
during 1695 was renting Study Unit 1 Tract A from
Francis Meriwether (Ambler MS 56).

Robert Beckinham

Richard James I (Study Unit 1 Tracts B and C)
sued Robert Beckinham in the General Court on
November 17, 1674 (Mcllwaine 1924:393). The
nature of their disagreement is unciear.

George Bedell

During the summer of 1893, George Bedell, the
foreman and sometime-spokesman for Edward E.
Barney, was interviewed by the Virginia Gazette’s
editor about his employer’s plans for Jamestown
Island, Bedell and his household were living in the
Ambler house when it was destroyed by fire in




March 1895. Afterward, Bedell and his family
moved to Williamsburg (Virginia Gazette, July 23,
August 18, 1893; May 6, 1894; March 31, 1895).

L. M. Beebe

L. M. Beebe, a sharecropper, leased Jamestown
Island from Mrs. Louise J. Barney for a year, com-
mencing January 1, 1901. The rent he paid was
one-third of the profits from the land (Jamestown
Island Dairy and Fruit Farm Records 1900-1901).

Robert Beheathland

Robert Beheathland came to Virginia in 1607 in
the first group of settlers and in January 1608 he
accompanied Captain John Smith to
Werowocomoco. In 1620 he identified himself as
an associate of Thomas West, Lord Delaware. By
1627 Robert was dead. His widow, Mary, mar-
ried Thomas Flint (Smith 1986:11:404; Kingsbury
1906-1935:11:231; Meyer et al. 1987:106-107).

Ann Behoute

Ann Behoute, a servant of Gabriel Holland, arrived
in Virginiain 1625, and resided in the Holland home
on Jamestown Island (Study Unit 2 Tract O). In
Janvary 1627 Holland, a court-appointed admin-
istrator, presented an inventory of her goods
(Mcllwaine 1924:127).

John Bell

John Bell, an 18-year-old husbandman from York-
shire, England, immigrated to Virginia in 1619
aboard the Borna Nova (Ferrar MIS 295).

Ann Belson

Ann Belson, an indentured servant of Theodore
Moses’, was unhappy working for him and asked
to be assigned to another (Mcllwaine 1924:465).
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Bennett Family

Edward Bennett

Edward Bennett, a London merchant, was the Vir-
ginia Company’s largest investor. He and some
associates founded the plantation called Bennett’s
Welcome or Warresqueak. He was the uncle of
Richard Bennett, who served as governor during
the Commonwealth period. Edward Bennett had
a dispute with Ralph Hamor (Study Unit 4 Tract L
Lot G), which resulted in his making a claim against
Hamor’s estate. Edward Bennett was heavily in-
volved in trade with the Dutch. By October 1626
he was dead (Withington 1980:448; Kingsbury
1906-1935:1:531; 11:103; Ferrar MS 400;
Mcllwaine 1924:120, 170).

Richard Bennett

Richard Bennett, a nephew of British merchant
Edward Bennett, came to Virginia during the late
1620s and settled within Warresqueak: what be-
came Isle of Wight County. In 1629 he commenced
serving as that area’s burgess. He became a suc-
cessful merchant and planter and during the 1630s,
as his wealth and power increased, he began pat-
enting vast tracts of land along the Nansemond and
Elizabeth Rivers. He continued to deal with the fam-
ily-owned mercantile group with which he was
connected. He also was closely associated with
Jamestown merchant George Menefie. In 1628 he
reportedly provided John Burland with three young
servants and in 1645 he served as the overseer of
his will (McHwaine 1924:181,187; Stanard
1965:54; Nugent 1969-1979:1:23, 45, 66; H.C.A.
13/52; Hening 1809-1823:1:297; Withington
1980:180).

In 1639 when Richard Bennett was named
to the Governor’s Council, he was residing in
Nansemond County. Official records reveal that
he was a council member until 1651. In 1645
Bennett and Jamestown merchant George Menefie
were supposed to import powder and shot into
the colony for its defense. In 1652 when Governor
William Berkeley surrendered the Virginia colony



to a Parliamentary fleet, Richard Bennett, Thomas
Stegg I, and William Claiborne were among those
representing the Commonwealth government. On
March 24, 1652, Bennett was elected Virginia’s
governor. The last patent he signed was dated
March 1655. Bennett was known for taking a
strong stand against religious dissenters (Stanard
1965:15, 34; Mcliwaine 1924:181, 498, 503;
1905-1915:1619-1660:92; Lower Norfolk
County Book A:246; B:70, 87, 174; Hening 1809-
1823:1:297, 370; Force 1973:11:9:14, 19,
I11:14:23; Withington 1980:180).

On March 30, 1655, Sir William Berkeley
sold to then-Governor Richard Bennett “the
westernmost of the three brick houses which I . ..
built” in Jamestown (Study Unit 4 Tract U Lot A
Bay 2). Berkeley noted that the dwelling Bennett
had purchased formerly had been rented to Will-
iam Whitby (McDwaine 1924:503; Hening 1809-
1823:1:407; 1905-1915:1619-1660:97). The pre-
vious summer, Bennett had sold the 24 acre Glass-
house tract to Francis Moryson, who (like Bennett)
on March 30, 1655, purchased part of the Ludwell
Statehouse Group (Bay 3) from Sir William Ber-
keley (Ambler MS 78; Mcllwaine 1924:503).

After the Commonwealth era ended and Sir
William Berkeley again became governor, Richard
Bennett was appointed to the Council. He served
in that capacity from 1665 through 1667 and in
1666 he held the rank of major-general. It was
then that he joined Governor Berkeley, Thomas
Ludwell, Thomas Stegg I and some others in send-
ing word to Lord Arlington that it was futile to build
a fortat Old Point Comfort (Mcllwaine 1924:484,
488, 490-491; Sainsbury 1964:15:1250; C.O. 1/
20 Part1f199).

According to some notes made by nineteenth
century historian Conway Robinson, in 1660 Ri-
chard Bennett’s daughter, Anna, married merchant
Theodorick Bland of Westover, to whom Bennett
reportedly conveyed his unitin the Ludwell State-
house Group in 1662 (McIllwaine 1924:117, 503).
On March 15, 1674, when Bennett prepared his
will, he bequeathed money to several people, in-
cluding his daughter Anna Bennett Bland. He also

left a charitable bequest to his parish in Nansemond
County and some land in Virginia and Maryland to
his grandchildren. Richard Bennett died within a
year of making his will which on April 12, 1675,
was recorded in England (Mcllwaine 1924:516;
McGhan 1993:197, 672).

Anna Bennett (Mrs. Theodorick
Bland)

Anna, the daughter of Richard Bennett, married
Theodorick Bland of Westover. Anna’s father re-
portedly gave her and her husband his rowhouse
(Bay 2) in the Ludwell Statehouse Group (Study
Unit 4 Tract U Lot A) (McIlwaine 1924:503).

Bennett Family

Robert Bennett

On February 16, 1624, Robert Bennett report-
edly was residing on Jamestown Island, where he
was a member of the Spence household (Study
Unit 2 Tract F). However, Bennett also was listed
among those who died between April 1623 and
February 16, 1624 (Hotten 1980:178, 190).

Robert Bennett

Robert Bennett, who in November 1622 was mas-
ter of the Samuel, was authorized to trade in Vir-
ginia. The following year, he was described as a
merchant from Warresqueak, the territory in which
Bennett’s Welcome (Edward Bennett’s particular
plantation) was located. After Robert Bennett’s
decease, Jamestown merchant John Chew (Study
Unit 4 Tract L Lot I) served as his administrator. In
1625 he produced Benneit’s accounrt book in court
(Kingsbury 1906-1935:111:700; MclIlwaine
1924:61).
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Thomas Bennett

On November 1, 1624, Thomas Bennett was de-
scribed as the father-in-law of Elizabeth Peirsey
(Mcllwaine 1924:27).




William Bennett

William Bennett, a boat-builder, on December 24,
1627, was residing in the household of Dr. John
Pott (Study Unit I Tract D Lot D), where he re-
ceived room and board. He was supposed to make
Pott a boat like the one he had constructed for
Edward Sharples (Mcllwaine 1924:158).

John Berhye

On July 31, 1622, John Berbye set sail for Virginia
aboard the James. He made the journey with the
sponsorship of Edward Bennett (Ferrar MS 400).

John Berkeley

John Berkeley immigrated to Virginiain 1621. He

reportedly was accompanied by a skillful salt-
maker and a man who made iron pots and brew-
ing vessels (Kingsbury 1906-1935:1:477).

Maurice Berkeley

Maurice Berkeley was sent to Virginia by the Com-
pany of Mercers in 1621 and was to make iron for
seven years. In early 1623 he sent a report to Vir-
ginia Company officials on the status of the iron-
works. In November he asked to be released from
the Company’s service and said that he wanted
some land of his own (Ferrar MS 297; Kingsbury
1906-1935:1:476; 11:493; IV:9).

Berkeley Family

Sir William Berkeley

Sir William Berkeley, the son of Sir Maurice Ber-
keley of Bruton, in Somerset, England, was the
brother of Sir John Berkeley. He was a member of
a family that for several centuries enjoyed great in-
fluence at the English court. He was a graduate of
Oxford University and Merton College and while
he was young, held a seat on the Privy Council. He
was a skilled playwright and a polished courtier.
Berkeley was knighted on July 27, 1639, by
Charles I and was appointed a commissioner of
Canadian affairs (Malone 1935:217).
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By March 8, 1642, Sir William Berkeley had
arrived in Virginia as governor. In June the assem-
bly presented him with “the orchard with two
houses belonging to the collony . . . as a free and
voluntary gift in consideration of many worthy
favours manifested toward the collony” (Hening
1809-1823:1:267, McHwaine 1924:498). Itis very
likely that the government-owned property trans-
ferred to Berkeley in June 1642 was “all that capi-
tal, messuage or tenement now used for a court
house Iate in the tenure of Sir John Harvey Knt.,”
Study Unit 1 Tract H, which the assembly pur-
chased from Harvey’s representative in April 1641
(Mcllwaine 1924:497-498). Therefore, by the time
Governor Berkeley arrived in Virginia, the govern-
ment held the title to Sir John Harvey’s propetty.

Sometime prior to July 1644, Governor Wil-
liam Berkeley purchased a 3 Y2 acre lot (Study Unit
1 Tract F) that contained the brick house Richard
Kemp had built (probably Structure 44), procur-
ing it from Sir Francis Wyatt’s attorney, William
Peirce. Berkeley’s acquisition of Tract FF would
have given him the option of residing in Richard
Kemp’s brick house or in the dwelling the govern-
ment bestowed upon him in June 1642. Either
choice would have allowed him to rent the other
building to a private individual or to the govern-
ment as a statehouse. On the other hand, Berkeley
could have elected to use the “country house™ on
Study Unit 1 Tract D for government meetings. By
1645 Governor William Berkeley had begun build-
ing a three-bay brick rowhouse in Jamestown (the
Ludwell Statehouse Group) on Study Unit 4 Tract
U Lot A. His March 1655 deeds for the sale of
that property reveal that at least two of its three
units had been used as a statehouse (Ambler MS
4,10, 24; Clarendon MS 24 £ 51; Hening 1809-
1823:1:407; Mcllwaine 1924:503; 1905-
1915:1619-1660:97; Force 1973:11:8:14;
11:10:50).

At the onset of the English civil war, the sal-
ary of Virginia’s royal governor was suspended.
The burgesses reacted by passing legislation au-
thorizing Berkeley to receive compensation from
locally generated taxes on tobacco, wheat, and




other agricultural commodities. On June 4, 1643,
Governor Berkeley received a patent for 984 acres
“by the name of Green Spring” on the basis of
headrights. On February 27, 1645 Secretary Ri-
chard Kemp informed Berkeley, who was then in
England, that construction of his brick house at
Green Spring was progressing well, but “that at
towne [the Ludwell Statehouse Group] for want
of materials is yet no higher than ye first storye
above ye cellar” (Clarendon MS 24 £ 51). On June
6, 1646, the Council of State reassigned Gover-
nor William Berkeley the Green Spring acreage he
had received in 1643, noting that when his prop-
erty was surveyed it was found to contain 1,090
acres in all (Nugent 1969-1979:1:160; McIlwaine
1924:480). By 1649 Governor Berkeley had
moved into his residence at Green Spring, which
became his country estate. However, it is likely that
he maintained some accommodations in Jamestown
(Force 1973:11:8:14; TI1:10:50).

Governor William Berkeley, like Governors
Harvey and Wyatt, strongly promoted the devel-
opment of staple commodities. After the war in
England came to an end, a Parliamentary fleet set
sail for Virginia to assert its authority over a colony
known as a Royalist stronghold. In April 1652 Sir
William Berkeley, who had governed Virginia since
1641, was obliged to surrender the colony and
relinqguish his office. He signed a document that
acknowledged Virginians’ rights as citizens of the
Commonwealth of England. Although it stated that
the terms of the surrender had not been imposed
by force, the colonists were obliged to relinquish
all publicly-owned arms and ammunition. The as-
sembly could conduct business as usual although
all new laws had to conform with those of the Com-
monwealth. The colony’s charter and the legality
of its land patents were to be upheld. Berkeley and
his councilors had to subscribe to the articles of
surrender or leave Virginia within a year (Hening
1809-1823:1:363-368).

Although Sir William Berkeley decided to stay
on in the colony, in 1655 he elected to dispose of
his three-bay brick rowhouse at Jamestown. Ber-
keley then retired to Green Spring, where he chan-
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neled his energies into agricultural and industrial
experimentation. Berkeley set about enlarging his
landholdings in the neighborhood, in 1651 acquir-
ing 5,062 acres that lay between the head of
Powhatan Swamp and Jones Creek. In October
1652 he Berkeley repatented Green Spring, and
added another 1,000 acres. His land title was con-
firmed during 1661 and 1662. In 1674 the assem-
bly acknowledged Berkeley’s title’s validity, not-
ing that he “hath expended a great surmme of mony
inbuilding and likewise on the land” (Nugent 1969-
1979:1:173, 390, 415; Mcllwaine 1924:503;
1905-1915:1619-1660:96). This latter building
campaign probably accompanied Berkeley’s 1670
marriage to Frances Culpeper Stephens, a wealthy
and genteel widow nearly halfhis age.

Surviving archival records suggest that dur-
ing Sir William Berkeley’s 35 years in Virginia, he
owned four pieces of property in Jamestown: Study
Unit 1 Tract F (the 3 Y2 acre Chiles/Page lot); Study
Unit 1 Tract D Lot D (the 12 acre parcel that origi-
naily belonged to Dr. John Pott); Study Unit4 Tract
U Lot A (the lot upon which Berkeley built a three-
bay brick rowhouse); and Study Unit 1 Tract H,
the acreage the assembly gave him in June 1642
(“‘the orchard with two houses belonging to the
collony”). By December 1656 Berkeley had rid
himself of Tract F, which he sold on March 23,
1649. Then, he disposed of his rowhouse bays in
Study Unit 4 Tract U Lot A, which he relinquished
simultaneously on March 30, 1655. Finally, he
deeded Tract D Lot D to John Phipps, who
repatented it on February 23, 1656 (Mcllwaine
1905-1915:1619-1660:96; 1924:503, 514;
Ambler MS 4, 24; Patent Book 4:101-102; Nugent
1969-1979:1:340). This sequence of events makes
it highly probable that by February 1656, the only
piece of property Sir William Berkeley still owned
in Jamestown was “the orchard with two houses”
that the assembly had given him in June 1642
(Hening 1809-1823:1:267; Mcliwaine 1924:458).
Thus, if Tract H has been correctly identified as the
gift parcel, it was the only Jamestown acreage Ber-
keley retained.




On December 1, 1656, a brief excerpt from
the minutes of the House of Burgesses states that
“Sr. Wm. Berkeley be allowed four thos’d five
hundred pounds of tobacco for cask with the to-
baccoes upon the sale of his house, It being ac-
cording to the agreement though omitted by the
clerk.” The same information was to be entered
into the records of the James City County court
(Hening 1809-1823:1:427-428; Mcllwaine 1905-
1915:1619-1660:104). The wording of this state-
ment suggests that the assembly had agreed to pay
Sir William Berkeley 4,500 pounds of tobacco and
cask for a house in James City, probably in
Jamestown.

On October 11, 1660, Sir William Berkeley,
whom the burgesses elected as governor upon the
death of Commonwealth Governor Samuel
Mathews, was authorized to see that a statchouse
was built. Funds were to be raised via private sub-
scriptions rather than through a public levy
(Mcllwaine 1905-1915:1660-1693:8; Hening
1809-1823:11:13). Official records suggest that
Berkeley took no immediate action, perhaps be-
cause he was awaiting instructions from the recently
restored king (Mcliwaine 1905-1915:1660-
1693:13; Hening 1809-1823:11:38).

On September 12, 1662 the Privy Council
instructed royal Governor William Berkeley to see
that towns were built on each of the colony’s riv-
ers, commencing with the James. He was told to
“give good example yourself by building some
honses there, which will in a short time turn to profit”
and to inform his councillors that the king would
look very favorably upon it if “each of them build
one or more houses there.” The Privy Council
wanted to know how the assembly responded to
their instructions and who built houses in response
to the directive (C.0. 5/1354 f£273-274). In De-
cember 1662 the Grand Assembly passed an act
promoting the development of a town in the colony.
As the burgesses preferred to enhance
Jamestown’s development rather than beginning
anew, they enacted legislation specifying that 32
brick houses were to be built and placed side-by-
side in a square or whatever form Governor Ber-

39

keley deemed appropriate. Each of Virginia’s 17
counties was responsible for building a house and
private individuals were encouraged to do so.
County justices were ordered to have workmen
ready to commence construction “within twenty
daies after they have notice from the governour that
the bricks and shells are readie.” This implies that
Berkeley was responsible for furnishing the bricks
and mortar to be used in construction (Hening
1809-1823:11:172-176). In December 1662, it
was agreed that he would be paid for building a
statehouse and eight other brick houses (Clarendon
MS 82 {f 275-276). Fragmentary assembly min-
utes for September 16, 1663, suggest that by that
date little or no progress had been made toward
building a statehouse. On September 17, 1663, a
committee of burgesses was delegated “to treat
with the governor about a statehouse” (Hening
1809-1823:11:204-205; Mcllwaine 1905-
1915:1660-1693:23, 25-26). Whether Berkeley
sold his property to the government or renovated/
replaced an existing building the government used
is open to conjecture. Preliminary research that the
structure he was authorized to erect (what is know
as Structure 112) constituted the colony’s first pur-
posefully-built statehouse, designed to accommo-
date the assembly and the General Court.

In July 1662 Governor William Berkeley pre-
sented an address to the Privy Council and pub-
lished this text in a promotional pamphlet, “A Dis-
course and View of Virginia,” that was published
in 1663. He promoted the exploitation of the
colony’s natural resources and asked that skilled
wortkers and tools be sent to Virginia. During the
late 1660s he was ordered to place the colony in a
defensive posture, as a Dutch attack was expected
Mclwaine 1924:484; C.0. 5/1354.£265; 1/19 ff
200-203). He repurchased all three of his units in
the Ludwell Statehouse Group, which he disposed
of in 1670, around the time he wed Frances
Culpeper Stephens. However, in 1672 he bought
the rowhouse unit (Bay 1) that Thomas Ludwell
and Thomas Stegg IT had built in ca. 1667
(McIlwaine 1924:514-515).



During the mid-1670s, Virginians became
embroiled in the popular uprising that became
known as Bacon’s Rebellion and Governor Will-
iam Berkeley found himself facing a strong army
led by his young cousin Nathaniel Bacon. During
the conflict Berkeley was obliged to withdraw to
the safety of Colonel John Custis’s house on the
Eastern Shore. While Berkeley was gone, Bacon’s
followers put Jamestown to the torch (Bruce
1894:170-174). After Bacon became mortally ill,
Berkeley’s supporters set about quelling the upris-
ing and brought the accused perpetrators before a
mifitary tribunal. Berkeley informed the king’s com-
missioners that Bacon “burned five houses of mine
and twenty of other gentlemen’s and they say a
very commodious church”(Force 1963:1:9:10;10:4;
Washburn 1957:84-91; C.0. 1:41:28, 32ro;
Sainsbury 1964:10:167-168; Stanard 1908:200;
Hening 1809-1823:11:552). In early 1677 Gover-
nor William Berkeley was relieved of his duties and
recalled to England. He prepared his will on March
20, 1677, naming his widow his principal benefi-
ciary. By November 1678 he was dead. Her was
buried in England (Hening 1809-1823:11:560; C.O.
5/1355 £230; Mcllwaine 1924:494, 521).

Lady [First Name Unknown]
Berkeley (Sir William’s First
Wife)

Lady Berkeley, Governor William Berkeley’s first
wife, was residing in Virginia in May 1650, when
Virginia Ferrar corresponded with her (Ferrar MS
1168). Her identity is uncertain. She and Sir Will-
iam may have recently wed.

Frances Culpeper Stephens
Berkeley (Sir William’s Second
Wwife)

Frances Culpeper Stephens, the widow of
Albemarle governor Samuel Stephens, was 36-
years-old when she married Governor William
Berkeley, who was then 64. She was the cousin of
Sir Thomas Culpeper and reportedly was intelli-
gent, high-spirited and shrewd. Frances and Sir

William signed a premarital agreement whereby he
promised to provide her with a life estate of 600
pounds sterling as annual income. On April 20,
1671, Lady Frances and Sir William Berkeley con-
veyed her plantation, Boldrop, to Colonel William
Cole, noting that she had inherited the property from
her late husband, Samuel Stephens. This infusion
of income, when combined with the proceeds of
Sir William’s sale of his units in the Ludwell State-
house Group (Bays 2, 3 and 4), would have pro-
vided the Berkeleys with the wealth they needed
to significantly improve Green Spring (Hening
1809-1823:11:319-325; Mcllwaine 1924:514;
Stanard 1925:352).

Throughout Bacon’s Rebellion, Lady Frances
Berkeley was fiercely loyal to her husband and
when he died in England in 1677 he left her almost

~ all of his estate. He bequeathed to Lady Frances
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“all my lands, houses, and tenements, whatsoever.”
Therefore, she would have inherited Bay 1 of the
Ludwell Statehouse Group, the rowhouse unit he
purchased from Thomas Ludwell on March 17,
1672, the “country house” he and Thomas Stegg
I1 had built (Hening 1809-1823:11:558-560;
Mcllwaine 1924:515). After Bacon’s Rebellion,
Lady Frances was sued by Sarah Drummond,
widow of a man executed for his role in Bacon’s
Rebellion, for she allegedly detained some of the
Drummonds’ goods. Lady Frances Berkeley re-
furbished Green Spring soon after the rebellion
subsided, so that she could rent the mansion to
Virginia’s incumbent governors (C.O. 1/42 {f 288,
291; Mcllwaine 1924:534).

In October 1680, three years after Sir Will-
iam Berkeley’s death, Lady Frances married Philip
Ludwell I, one of her late husband’s staunchest
supporters, and moved into his home at Rich Neck.
Despite remarrying, she continued to identify her-
self as Lady Frances Berkeley. As Lady Frances
produced no living children, when she diedin 1691
her real and personal estate descended to her hus-
band, Philip Ludwell I, and his heir, a son by his
earlier marriage to Lucy Higginson Burwell
(Shepperson 1942:453-454; Morton 1956:238;
Bruce 1899-1900:356; Carson 1954:6).




Bernardo Family

Bernardo (ltalian Glassworker)

Bemardo, an Italian artisan, was sent to Virginia to
produce glass that could be sold profitably. In Feb-
ruary 1624 he and his wife were living at Glass-
house Point, where there was a glass furnace. By
January 1625 the Bemardo couple and their child
had moved to the Treasurer’s Plantation on the
lower side of the James River. Later in the year, he
received a pass to go to England (Hotten 1980:180;
Meyeret al. 1987:42; Mcllwaine 1924:56).

Mrs. Bernardo (ltalian
Glassworker’s Wife)

Mrs. Bernardo, the wife of an Italian artisan sent
to Virginia to produce glass, was living with her
husband at Glasshouse Point in February 1624.
By January 1625 the Bernardo couple and their
child had moved to the Treasurer’s Plantation on
the lower side of the James River. Later, he re-
ceived a pass fo go to England. An October 7,
1625, court document indicates that Mrs.
Bernardo’s first name was Peirce and that she had
stayed on in the colony, where she testified about
Thomas Wilsone’s employment with Captain Wil-
liam Norton, first overseer of the glassworks
(Hotten 1980:180; Meyer et al. 1987:42;
Mcllwaine 1924:56, 73).

John Berry

On January 21, 1624, John Berry testified that Sir
Samuel Argoll forced him to sign away his pay
(Ferrar MS 524).

Sir John Berry

In January 1677 Sir John Berry arrived in Virginia.
He was one of three special commissioners King
Charles IT sent to Virginia to investigate the under-
lying causes of Bacon’s Rebellion. Berry was ac-
cused of taking the rebel William Drummond I's
wine and brandy, as well as some of his other
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goods. In November 1677 he was ordered tore-
turn everything except the beverages (C.O. 5/1355
ff 83, 88, 196).

Miles Berte

Miles Berte, a mason, set sail for Virginia on April
17, 1619 (Ferrar MS 107).

Christopher Best

Christopher Best, who in February 1624 was liv-
ing in urban Jamestown in John Pountis’s house-
hold, was a servant of John Woodall, who remained
behind in England. On April 1, 1623, Best informed
Woodall that many of his cattle had died. Best
seems to have been a surgeon, for Woodall sent
him a chest of medical supplies and in 1625 he
was said to have dressed Lt. Harrison’s wound.
One of those who owed a debt to Christopher Best
was Rowland Loftis (Kingsbury 1906-
1935:1V:228; Hotten 1980:174; McIlwaine
1924:38-40), 44, 71-72).

Beverley Family
Robert Beverley |

Robert Beverley I, who immigrated to Virginia
sometime prior to 1655, was responsible for see-
ing that the records in the Secretary’s Office were
kept in good order. In 1655 he indicated that he
had transcribed the namerous patents that previ-
ously had been maintained as loose leaves sus-
pended on a string. He patented vast quantities of
land on the Mattaponi River and in Oid
Rappahannock County, where he amassed 8,000
acres in 1670. He also owned land in Lancaster
and Gloucester Counties (Nugent 1969-
1979:1:320; 11:61, 73, 77; Mcllwaine 1924:316).

During the 1670s and 80s, Robert Beverley
I added constantly to his landholdings. From time
to time, he patented escheat land, making full use
of information he learned while working in the
Secretary’s Office. He also was a highly success-
ful planter and acquired large quantities of land




under the headright system. Much of the land he
patented was in the Middle Peninsula (McIlwaine
1924:265, 316, 335, 362, 386, 394; Nugent
1969-1979:11:138, 140, 142, 152, 163, 185,
190, 192, 201, 226).

During the early 1670s Robert Beverley I
made several appearances before the General
Court. Sometimes, he was involved in litigation, and
on other occasions he arbitrated disputes between
litigants. In November 1671 he audited the ac-
counts that were the object of a dispute between
two Jamestown residents, Thomas Rabley (Study
Unit 4 Tract L Lot B) and Rabley’s former guard-
ian (and Beverley’s father-in-law) Theophilus Hone
(Jessee of houses in Study Unit 1 Tracts Dand F) .
Beverley was a surveyor and from time to time was
called upon to lay out large tracts of land. The title
book he commenced compiling is a compendium
of his landholdings (McIlwaine 1924:236, 285,
289, 326, 404, 415).

Nathaniel Bacon, the rebel, proclaimed Rob-
ert Beverley 1 a traitor, for he remained loyal to
Governor William Berkeley throughout Bacon’s
Rebellion. However, after the popular uprising was
quelled, Beverley brake the law by plundering the
belongings of those thought to have sided with
Bacon. In 1676 Beverley was a councillor and a
burgess representing Middlesex County. Because
of his vigilante-style behavior after Bacon’s Rebel-
Hon, he lost his Council seat. He also clashed with
Lt. Governor Herbert Jeffreys (Aspinall et al.
1871:172; Stanard 1965:40, 81; Bruce 1895:405-
407; 1898:66; Hening 1809-1823:11:552;
Sainsbury 1964:10:341; C.O. 1/2£304; 5/1355f
326; 5/1356 £ 3; Mcliwaine 1924:520, 531).

During the early 1680s, while Robert Beverley
I was clerk of the assembly, he ran afoul of the law
for plant-cutting: deliberately destroying part of the
year’s tobacco crop in order to inflate the price.
He was arrested and jailed in Middlesex until he
could be brought to Jamestown, but escaped. Ul-
timately, the penalties againsthim were withdrawn.
He continued to serve as clerk of the assembly and
as Middlesex County’s burgess. Toward the end
of his life he married Theophilus Hone’s daughter,

Catherine (Hening 1809-1823:11:454, 456, 546,
II:552; Sainsbury 1964:11:256; Stanard 1965:84,
McIlwaine 1918:86; 1925-1945:1:81; C.0. 391/
3£318).

Robert Beverley I made his will on August
26, 1686, and died on March 15, 1687. As he
was in the habit of keeping the assembly records
at his plantation, they had to be retrieved and
brought to Jamestown. According to contempo-
rary sources, the records were packed in hampers
and brought in by Christopher and Ralph Wormeley.
He was survived by sons Robert I, John and Harry
(Wormeley 1686; Sainsbury 1964:12:357; C.O.
5/1407 £ 81; Stanard 1965:40; Bruce 1895:407).

Catherine Hone Beverley (Mrs.
Robert 1)

Catherine Hone, Theophilus Hone’s daughter, mar-
ried Robert Beverley I sometime prior to April
1687. She outlived him and after 1693 married
Christopher Robinson of Middlesex County
(Mcllwaine 1925-1945:1:81; Bruce 1893:412).

| Robert Beverley i

Robert Beverley 11, son of the assembly secretary
Robert Beverley I, was born in 1673. He was edu-

- cated in England and when he returned to Virginia,
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became a volunteer scrivener in the office of the
Secretary of State. By April 4, 1694, Robert
Beverley Il had been appointed clerk of the James
City County court. Thus, he was clerk of the local
court when he patented Study Unit 4 Tract Q and
built a bay onto the easternmost end of the ruinous
Ludwell Statehouse Group. As his father died in
1687, he already had inherited 300 acres in
Gloucester County and 6,500 acres in King and
Queen and Essex Counties. He began acquiring
land on his own and in 1696 patented 2,359 acres
between the Rappahannock and Mattaponi Riv-
ers and 5,000 acres in New Kent. Two years later,
he laid claim t0 570 acres in Elizabeth City County.
Between 1700 and 1729 he patented a massive
quantity of land, including 813 acres in Elizabeth
City County; 4,254 acres in King and Queen;



1,650 acres in King William and Spotsylvania; and
24,000 acres in Spotsylvania (Beverley 1947:xiv;
Ambler MS 48; Nugent 1969-1979:11:377, 3953;
111:6, 9, 22, 34, 205, 233, 285, 360, 395).

In 1697, three years after patenting Study Unit
4 Tract Q, Robert Beverley Il married 16-year-
old Ursula Byrd, the daughter of William Byrd I
and sister of William Byrd I of Westover. Robert
and Ursula were living in Jamestown in 1698, when
their son, William, was born. Ursula died in child-
birth and was interred in the church yard at
Jamestown. Robert never remarried (Beverley
1947:xiv; Sully 1845; Stanard 1935:244). Although
Robert Beverley I retained his Jamestown lot until
May 1718, itis uncertain how long he stayed on in
the community after his wife’s 1698 demise. How-
ever, his increasingly active role in public life, which
would have required his occasional (but regular)
presence in Jamestown for extended periods, would
have made a local residence useful.

After the burning of the statehouse on Octo-
ber 20, 1698, Roberi Beverley 11, as clerk of the
General Court and his kinsman, Peter Beverley, as
clerk of the assembly, were ordered to ask Mrs.
Rachel Sherwood if she would rent a couple of her
rooms to the government for the storage of official
records (Mcllwaine 1925-1945:1:392-393). Be-
tween 1699 and 1706 Robert Beverley II served
several terms as Jamestown’s burgess. In 1699,
when he first was elected, he unseated
Bartholomew Fowler. A year later, when anew
election was held, Beverley and Benjamin Harrison
received an equal number of votes. When the
House of Burgesses was called upon to decide who
should represent Jamestown, Beverley was cho-
sen. [n 1702 Beverley’s compensation as a bur-
gess was at the center of a controversy over
whether James City County citizens who lived in
Williamsburg were obliged to contribute toward the
allowance of Jamestown’s delegate to the assem-
bly (Leonard 1976:59-60, 64; Stanard 1965:94-
95, 97; Mcllwaine 1905-1915:1695-1702:141;
Sainsbury 1964:20:333,737).

From time to time, Robert Beverley Il clashed
with Governor Francis Nicholson, whom he openly
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criticized. As a result, in 1703 Nicholson dismissed
him as clerk of the King and Queen County court.
At the heart of the two men’s disagreement was
Beverley’s opposition to Nicholson’s moving the
seat of government from Jamestown to Williams-
burg (Beverley 1947:xv, xxix).

In May 1706 Robert Beverley II was one of
the James City County justices, who asked the
House of Burgesses for permission to salvage bricks
from the ruinous statehouse to use in building a
county courthouse in Jamestown. Their request was
approved (Mcllwaine 1905-1915:1702-
1712:204; 1918:459). However, sometime after
1715, but before 1721, a James City County
Courthouse was erected in Williamsburg, which
justices shared the building with those of the county.
On May 6 and 7, 1718, Robert Beverley II, who
by then was a resident of King and Queen County,
disposed of his Jamestown lot and its improvements
(Ambler MS 53, 97-98, 106-107).

Ursula Byrd Beverley (Mrs.
Robert Il)

In 1697, Ursula Byrd, the 16-year-old daughter
of William Byrd I and the sister of William Byrd It
of Westover, married 24-year-old Robert Beverley
1, the owner of Study Unit 4 Tract Q. She report-
edly had been educated in England. Robert and
Ursula were living in Jamestown in 1698, when their
son, William, was born. Ursula died in childbirth
and was interred in the church yard at Jamestown.
Robert never remarried (Beverley 1947:xiv; Sully
1845; Stanard 1935:244).

William Beverley (Son of Robert
Il and Ursula)

William Beverley, the son of Robert I and Ursula
Byrd Beverley, was born in 1698. Ursula died in

childbirth. Her husband never remarried (Beverley
1947:xiv).




Peter Beverley

Peter Beverley, the brother of Robert Beverley II,
was clerk of the General Court in 1698 (Mcllwaine
1925-1945:1:392-393).

William Beverley

William Beverley witnessed Sir William Berkeley’s
will on March 20, 1677 (Hening 1809-
1823:11:560).

Robert Bew

Robert Bew, a servant in the household of Edward
Blaney (Study Unit 1 Tract D Lot C), was living in
Jamestown in February 1624. He was still residing
there in January 1625, at which time he gave his
age as 20 and indicated that he came to the colony
aboard the Duty (Hotten 1980:174; Meyer et al.
1987:31).

Father Pierre Biard

Father Pierre Biard, a Jesuit priest from New
France, described his experiences in Virginia dur-
ing 1613 and 1614. He and two other Jesuits were
among the 15 men captured by Samuel Argall in
July 1613 at Mount Desert Island, a fledgling
French colony in what is now Maine: Argall took
them to Jamestown, where they were detained
aboard ship. Biard said they were in fear of being
hanged by Sir Thomas Dale, who constantly threat-
ened their lives. Finally, Argall persnaded Dale to
let him take the men to England, so that they could
return to their native country. He transported Fa-
ther Biard to Wales, where he was released after 9
5 months of living in captivity (Tyler 1906:227-
228:; Brown 1890:716-717).

Thomas Bibbie

Thomas Bibbie immigrated to Virginia with Will-
iam Rowley and set sail on July 31, 1622, aboard
the James (Ferrar MS 400).

Susan Binn

Susan Binn, a young maid, came to Virginiain 1621
aboard the Marmaduke (Ferrar MS 309).

Bird Family

John Bird (Burd, Byrd)

John Bird, a Surry County bricklayer and resident
of Southwark Parish, constructed two or more
buildings in Jamestown during the 1660s and early
1670s. One individual for whom he built a brick
house was Richard James I (Study Unit 1 Tracts B
and C), probably Structures 1/2. Another was
Colonel Thomas Swann, probable owner of the
tavern on Study Unit4 Tract G. Bird failed to com-
plete some of the construction projects he under-
took. As a result, he was sued by several people.
He also incurred a substantial amount of debt. One
person to whom he owed funds was James Alsop
of Jamestown (Study Unit 4 TractL. Lot A). An-
other was Colonel Thomas Swann. On the other
hand, John Bird sued John Page (Study Unit 1 Tract
F) and several Surry County residents in order to
collect debts. Bird’s wife Ann, who had his power-
of-attorney, occasionally appeared in court on his
behalf (McIlwaine 334, 357-358; Surry County
Order Book 1671-1691:2-3, 34, 74, 100, 114,
203,314, 343,352,412, 420, 685; Deeds, Wills
&c. 1652-1672:302).

Ann Bird (Burd, Byrd) (Mrs.
John)

Ann Bird of Surry County was the wife of brick-
layer John Bird. In 1675 and 1677 she appeared
before the justices of Surry County, where she ac-
knowledged her husband’s indebtedness (Surry
County Order Book 1671-1691:100, 112, 171).

44

Jeremy Blackman

Jeremy Blackman in 1639 transported 4 deer from
Virginia to England. They died during the journey
(Sainsbury 1964:1:285).




Susan Blackwood

Susan Blackwood, a maid servant who in January
1625 was living in Jamestown, in the household of
Dr. John Pott (Study Unit 1 Tract D Lot D), immi-
grated to Virginia in 1622 aboard the Abigail
(Meyer et al. 1987:30).

Mary Blades

In March 1672 Mary Blades, a servant of John
Knowles (Study Unit 1 Tract D), stabbed Philip
Lettice, who died. She was found guilty of murder
and sentenced to hang (Mcllwaine 1924:329;
Palmer 1968:1:8).

Blair Family

Rev. James Blair

The Rev. James Blair was born in Scotland in 1635
and received the Master of Arts degree from the
University of Edinburgh in 1673. As he was an or-
dained Anglican minister, he moved to England
around 1682 and became acquainted with the
Bishop of London. In 1685 he immigrated to Vir-
ginia. On October 21, 1687, he patented 453 acres
of land in Henrico County in Varina, where the
parish glebe was located. In April 1690 he and
two other men patented a 130 acre strip of land
between the Henrico Glebe and Two Mile Creek,
in anticipation that part of their acreage would be
selected as the site of a planned town. In 1689 the
Bishop of London designated the Rev. James Blair
as his Commissary or official representative in Vir-
ginia. In that capacity, Blair began holding meet-
ings of the colony’s clergy. It was in those convo-
cations that the idea originated of having a college
in Virginia, where clergy could be trained. Blair held
the post of commissary for 54 years (Hartwell et
al. 1940; xxii-xxiv; Goodwin 1927:251; Boyden
1947:275).

In 1689 Blair was appointed to the
Governor’s Council. He was the rector of James
City Parish from 1694 until 1710, when he be-
came rector of Bruton Parish. He served there un-
til his death in 1743. In 1697, while the Rev. James
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Blair was a councillor, he resided at Rich Neck
with his wife, Sarah. He apparently had some medi-
cal problems, for he asked for a substitute minister
on account of illness. The Rev. James Blair, Henry
Hartwell and Edward Chilton, who were asked to
report on conditions in Virginia, prepared a trea-
tise that states that in 1697 there were 20 to 30
houses in Jamestown. When Blair made a trip to
England, his salary was divided among the men who
served as his substitutes at the church in Jamestown,
in the assembly and in the Council (Stanard
1965:42; Mcllwaine 1925-1945:1:325, 360, 440;
Nugent 1969-1979:11:313, 341; Sainsbury
1964:15:584, 655).

The Rev. James Blair was one of William Byrd
1I’s friends and sometimes visited Westover. Blair’s
brother, Dr. Archibald Blair, was held in high es-
teem as a physician. In 1687 the Rev. James Blair
married Sarah, the daughter of Colonel Benjamin
Harrison of Wakefield, in Surry County. Through
that union he allied himself with Virginia’s planter
elite (Hartwell et al. 1940:xxvill). Sarah’s adamant
refusal to use the word “obey” when taking her
wedding vows created a stir. In June 1701 the Rev.
James Blair was reappointed to the Council, as
Edward Hill’s replacement (C.O. 5/1339 ff 36-
37; Byrd 1941:25; Goodwin 1927:251; Bruce
1895:278).

The Rev. James Blair quarreled openly with
three of Virginia’s governors/lieutenant governors
(Edmund Andros, Francis Nicholson and
Alexander Spotswood) and by using his influence
with the Bishop of L.ondon, was instrumental in
having them removed from office. Blair also was
disliked by Governor William Gooch, who de-
scribed him as “a very vile old ffellow” (Hartwell et
al. 1940: xxiv-xxv). In 1697 Blair declared that
Lieutenant Governor Edmond Andros had wasted
a great deal of money upon razing the old brick
fort at Jamestown and replacing it with a poorly
designed gun platform. He also felt that the
powderhouse Andros had constructed was use-
less. In 1704, Blair complained about Governor
Francis Nicholson, whom he said behaved badly,
and in 1718 he had problems with Lt. Governor




Alexander Spotswood, who wanted him removed
from the Council. From September 1740 to July
1741, the Rev. James Blair, as Council president,
served as acting governor (Perry 1969:1:14;
Sainsbury 1964:22:158; C.O. 5/1307 £22-23; 5/
1318 £268; Stanard 1933:19, 61). Blair died on
November 14, 1743, and was interred at
Jamestown, next to his wife, Sarah, who had pre-
deceased him by 31 years (Stanard 1965:19).

Sarah Harrison Blair (Mrs.
James)

Sarah, the daughter of Colonel Benjamin Harrison
of Wakefield in Surry County, married the Rev.
James Blair in 1687. Her refusal to use the word
“obey” when taking her marriage vows created a
stir among her contemporaries. Sarah diedin 1712
and was interred in the churchyard at Jamestown
(Sully 1854; Bruce 1895:278). Sarah was the sis-
ter of Hannah, the wife of Philip Ludwell I (Lee
1983:128-129).

Dr. Archibald Blair

Dr. Archibald Blair, the Rev. James Blair’s brother,
was born in Scotland in ca. 1690. He was consid-
ered one of Virginia’s most competent physicians.
In ca. 1709 he married Mary Wilson, the widow
of William Roscoe and Miles Cary II. In 1718 he
commenced representing Jamestown in the assem-
bly and served as the community’s burgess until
1734. His eligibility to hold office indicates that he
or his wife owned land in Jamestown. However,
his acreage has yet to be identtfied. Archaeologi-
cal evidence suggests that he may have been in pos-
session of Study Unit 4 Tract A. Dr. Blair was on
intimate terms with members of the colony’s planter
elite, such as the Ludwells, the Burwells, the
Harrisons and the Byrds. In 1710 some of his
slaves were involved in a plan to ran away. Dr.
Archibald Blair died in 1734 and his son, John,
completed his term in the assembly (Meyer etal.
1987:604-605; Byrd 1942:51, 67, 91-92, 157,
162,265, 404; Stanard 1910:23; 1965:102-103,
105-107; Leonard 1976:69, 74).

Mary Wilson Cary Blair (Mrs.
Miles Cary, Mrs. Archibald Blair)

Mary, the danghter of William Wiison of Elizabeth
City County, married William Roscoe, whom she
survived. In April 1702 she became the second
wife of Miles Cary II. In ca. 1709, she married Dr.
Archibald Blair. Mary Wilson Roscoe Cary Blair
died in 1741 (Meyer et al. 1987:605). It may have
been her life-rights to Cary property in Jamestown
that made Dr. Archibald Blair eligible to serve as
the community’s burgess.

John Blair Jr.

John Blair, the son of Dr. Archibald Blair and
nephew of the Rev. James Blair, in 1734 finished
out his late father’s term in the assembly as
Jamestown’s representative. In 1736 and 1737 he
served as the City of Williamsburg’s delegate. John
Blair’s 1751 diary reveals that he made trips to
Jamestown from time to time. In 1752 he was a
James City County justice of the peace (Byrd
1942:51; Leonard 1976:74; Stanard 1965:108,
110; McIlwaine 1925-1945:V:391; Tyler 1898-
1899:141).
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Bartholomew Blake

Bartholomew Blake, asmith sent to Virginiain 1621
by the Company of Shipwrights, was promised 25
acres of land upon completion of his 3 year con-
tract. He reportedly received money, provisions,
bedding and clothing from his sponsors, along with
some aqua-vitae. In 1622 Bartholomew Blake was
described as a carpenter. It is likely that he (like
others who came to Virginia on behalf of the Com-
pany of Shipwrights) was then residing upon
Jamestown Island. On January 24, 1625, he was
listed among those who recently had died at
Jamestown (Hotten 1980:229; Meyer et al.
1987:35).

Thomas Bland

Thomas Bland, a London ironmonger, prepared
his will on July 28, 1631, making a bequest to his




brother John I, a prominent merchant with strong
ties to Jamestown (Withington 1980:257).

Bland Family
John Bland |

John Bland I (a Virginia Company investor) was a
London merchant who sent family members, in-
dentured servants and saleable goods to Virginia.
He was mentioned in the July 1631 will of his
brother, Thomas. John Bland I was the father of
John TI, Edward, Richard, Adam, and Theodorick
Bland I and the grandfather of Richard, Giles and
Theodorick Bland II (Ferrar MS 322, 398;
Kingsbury 1906-1935:1V:115; Withington
1980:257).

Mary Bland (Mrs. John |)

Mary Bland, the daughter of Francis Emperour,
was the wife of John Bland I (Withington
1980:638).

Adam Biland

During the second and third quarters of the seven-
teenth century John Bland I's son, John Bland IT of
Kimoges, owned a lot in urban Jamestown, per-
haps Study Unit 4 Tract D, a waterfront lot that
contains the remains of a large warehouse. In 1644
Adam Bland, John Bland IF’s brother, received a
large shipment of goods at Jamestown that were
described in detail in his bill of lading. By 1647,
Adam was dead (Meyer et al. 1987:124-126;
Parks 1985:173; Hening 1809-1823:11:199; Wili-
iams 1964:30-40).

Edward Bland

Edward Bland purchased 3,000 acres known as
Upper Chippokes from Thomas Hill (Study Unit 1
Tract F Lot A). In July 1652 when Edward was
named John Bland I’s administrator, he was de-
scribed as a bachelor (Coldham 1980:7; Nugent
1969-1979:1:175).
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John Bland Ii

During the second and third quarters of the seven-
teenth century John Bland I’s son, John Bland II,
owned a lot in urban Jamestown, perhaps Study
Unit 4 Tract D, a waterfront lot that contains the
remains of a large warehouse. In 1644 John Bland
IT’s brother, Adam, received a large shipment of
goods at Jamestown, which were described in de-
tail in his bill of lading. Another Bland brother,
Theodorick, in 1663 received high praise from the
assembly for working closely with John IT in ob-
taining substantial quantities of essential items for
the colony. John Bland II was still in possession of
his Jamestown lot in 1679, when his wife, Sarah,
came to Virginia to conduct business on his behalf
and identified the various properties he owned.
However, neither patents, deeds nor other docu-
mentary records have come to light for John Bland
II’s lot in Jamestown (Surry County Deeds, Wills
&c.1671-1684:229; Meyer et al. 1987:124-126;
Parks 1985:173; Hening 1809-1823:11:199; Will-
iams 1964:30-40; Coldham 1987:7).

Sarah Bland (Mrs. John |l)

Sarah Bland, the wife of London merchant John
Bland I, came to Virginia to conduct business on
her husband’s behalf. One of the pieces of prop-
erty he owned was alot in urban Jamestown, per-
haps Study Unit 4 TractDD. Sarah and John Bland
II’s son, Giles, quarreled with Secretary Thomas
Ludwell, whom he embarrassed publicly and then
challenged to aduel. As a result, Ludwell had him
arrested and jailed. In May 1676 Sarah Bland
wrote to the king, asking him to release her son
from a steep fine that had been imposed for insult-
ing Secretary Thomas Ludwell (C.O. 5/1355157;
Surry Deeds, Wills &c. 1671-1684:229).

Giles Bland

Giles Bland, the son of Sarah and John Bland I,
immigrated to Virginia in 1674. As his father’s at-
torney, he brought suit against Anna Bland, the
widow and executrix of his uncle, Theodorick




Bland. Thanks to his family’s political connections,
Giles Bland was appointed the collector of cus-
toms. However, in February 1675 he was sum-
moned by Governor William Berkeley, who que-
ried him about the way he was carrying out his
duties. Later, he was arrested on account of debts
he owed to merchant Richard James I (Study Unit
1 Tracts B and C). Giles was required to post a
bond and also was suspended from office. As he
failed to repay his debt to James’ estate, he for-
feited his bond. At that point, Giles sent a letter to
the king, complaining about Governor Berkeley,
and councillors Philip Ludwell Tand Joseph Bridger.
He also said that he wouldn’t be accountable to
the governor. Shortly thereafter, he got into a
drunken quarrel with Secretary Thomas Ludwell,
at Ludwell’s house. He insulted Ludwell, chal-
lenged him to a duel, and then nailed his glove to
the statehouse door. As a result, in October 1674
Ludwell had him arrested for slander, jailed, and
then brought before the General Court, where he
was fined 500 pounds sterling and ordered to make
a public apology. He did so, but framed his apol-
ogy in sarcastic terms. In May 1676 Sarah Bland
asked the king to release her son from the fine that
had been imposed. Giles Bland’s problems soon
multiplied, for he sided with the rebel Nathaniel
Bacon and took an active role in the popular up-
rising he led. As aresult, Giles was taken into cus-
tody by Thomas Gardner and on March 27, 1677,
was executed at Jamestown (Sainsbury
1964.:10:42; Mcllwaine 1924:390, 399, 418, 423,
448, 452-453,515, 518; C.0. 5/1355 £ 57, 60,
65; C.0. 5/1306 f 61; Surry Deeds, Wills &c.
1671-1684:229).

Theodorick Bland |

Theodorick Bland 1, the son of John Bland 1, lived
in Charles City County at Berkeley during the
1660s, and in 1666 he acquired Westover. In March
1660 he commenced serving as a burgess for
Charles City and was chosen speaker of the as-
sembly. In 1665 he became a councillor.
Theodorick married Anna, the daughter of Com-
monwealth governor Richard Bennett, through
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whom he received Bay 2 of the l.udwell State-
house Group (Study Unit 4 Tract U Lot A). He
sometimes served as an attorney and in 1660 filed
suit against William Drummond I (Study Unit4 Tract
N and Tract L Lot A). In 1670 he brought suit
against Richard Lawrence of Jamestown (Study
Unit 4 Tract S). Theodorick Bland I was held in
high esteem by high-ranking government officials,
for during the early 1660s he worked closely with
his brother, John II, in procuring essential goods
for the colony. As a reward he was authorized to
receive the impost on imported tobacco. In Feb-
ruary 1663, while Theodorick was a Charles City
County justice, he was authorized to build that
jurisdiction’s obligatory brick house at Jamestown.
When Theodorick Bland I died on April 23, 1671,
Berkeley and Westover descended to his sons,
Theodorick Il and Richard. Wife Anna Bennett
Bland was named his administrator (Stanard
1965:39, 73; Mcllwaine 1924:222, 409, 484,
488, 503, 507, Hening 1809-1823:1:549; 1I:9;
Charles City County Order Book 1:34).

Anna Bennett Bland (Mrs.
Theodorick I)

Anna Bennett Bland was the daughter of Gover-
nor Richard Bennett and the wife of Theodorick
Bland I. In 1675, while she was serving as her late
husband’s administrator, she sued William Brown
I of Surry County for indebtedness. She and her
husband inherited Bay 2 of the Ludwell Statehouse
Group from her father (McIlwaine 1924:409).
Brown was the father of the man who in the late
seventeenth century owned Study Unit4 Tract K
Lots Cand D.

Rev. William Bland

The Rev. William Bland, rector of James City Par-
ish, married Elizabeth, William Yates’ daughter.
Yates left his son-in-law a substantial bequest in
1764 (Yates, October 8, 1764). At the time of the
Revolutionary War, Bland was the owner of
Jockey’s Neck plantation, near Jamestown {James
City County Land Tax Lists 1782; Desandrouins




1781-1782). In 1779 Bland was assaulted by
Edward Champion Travis (Study Unit 2), whore-
portedly gave him a severe beating. Later Bland
sued for damages (Bland n.d.).

Elizabeth Yates Bland (Mrs.
William)

Elizabeth, the daughter of William Yates, married
the Rev. William Bland, rector of James City Par-
ish and Bruton Parish. She died in December 1772
(Purdie and Dixon December 17, 1772; Rind,
December 17, 1772).

Blaney Family
Edward Blaney

Edward Blaney, a merchant, came to Virginiain
1621 in the Francis Bonaventure as the Virginia
Company’s factor. He was anthorized to deal with
the Indians for furs and was responsible for the
company’s magazine or store of goods. Accord-
ing to Virginia Company records, Blaney was liked
and respected by Sir George Yeardley. On April
11, 1623, Treasurer George Sandys informed his
superiors in England that Edward Blaney had mar-
ried and had aspirations of being a planter. The
woman he wed was Captain William Powell’s
widow, Margaret, who went to England expressly
to assert a claim to part of her late husband’s es-
tate (Meyer etal. 1987:31, 656; Hotten 1980:224,;
Ferrar MS 322, 538; Neill 1996:40; Kingsbury
1906-1935:1:512; 111:449, 508, 581, 683; TV:110,
562; Mcliwaine 1924:93).

Edward Blaney served as a burgess for James
City during 1623 and 1624 and on at least one
occasion was identified as the merchants’ burgess
in the assembly. In January 1624, when Blaney tes-
tified in court about a bargain he had witnessed, he
gave his age as 28. Later int the year he signed the
“Tragicall Relation” that described conditions in
Virginia. During 1624 Edward Blaney tried to re-
cover debts owed to the Virginia Company’s maga-
zine, including some atfributable to the estates of
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people killed in the 1622 Indian uprising. This was
one of his obligations as the Company’s former
agent. In February 1624 when a census was made
of the colony’s inhabitants, Edward Blaney headed
a Jamestown household that contained 18 people,
most of whom appear to have been servants
(Stanard 1965:53; Tyler 1907:424; Mcllwaine
1924:9, 11, 36; Kingsbury 1906-1935:1V:450;
Hotten 1980:174).

On January 24, 1625, when a muster was
taken of Jamestown’s inhabitants, Edward Blaney
headed a household that included himself and only
two servants, Robert Bew and John Russell. Blaney
and his men were well provisioned but unarmed.
Blaney’s herd of livestock was uncommonly large,
for it included 20 cattle, 15 goats, and 29 swine.
The muster-taker noted that Blaney also had ser-
vants and livestock on his property on the lower
side of the James River, which research demon-
strates actually belonged to the late Captain Will-
iam Powell’s orphans or comprised his widow’s
dower share. There were two houses on the acre-
age Edward Blaney and his household occupied in
Jamestown (Study Unit 1 Tract D Lot C) and he
was credited with two boats (Meyer et al. 1987:31;
Hotten 1980:224, 232; Mcllwaine 1924:58, 66).
In September 1628, when Dr. John Pott added 9
acres to the 3 he already owned (Lot D), he indi-
cated that his acreage abutted “West upon the
ground late in the tenure of Edward Blaney” (Patent
Book 1:61-62; Nugent 1969-1979:1:10).

Although Edward Blaney decided to become
a planter, he never really ceased being a merchant.
However, he conducted business on his own be-
half rather than for the benefit of the Virginia Com-
pany. In January 1626 Blaney was named to the
Governor’s Council. By early February 1626 he
was dead and his widow, Margaret, was named
his administrator. Blaney, at the time of his death,
still was indebted to the Virginia Company’s maga-
zine (Mcllwaine 1924:40, 47, 56, 58, 62, 64-65,
79, 93, 97, 122; Kingsbury 1906-1935:1V:562;
Stanard 1965:28, 31; Meyer et al. 1987:656).




Margaret Powell Blaney (Mrs.
Edward)

Margaret Powell, the widow of Captain William
Powell, married merchant Edward Blaney some-
time prior to April 1623. She reportedly made a
trip to England specifically to assert a claim to part
of her late husband’s estate. In dispute was Powell’s
land on the lower side of the James River, to which
Samue] Mathews also asserted a claim. In May
1625 when Mrs. Margaret Blaney (of Study Unit
1 Tract D Lot C) had a miscarriage, she blamed
her next door neighbor Dr. John Pott (Study Unit
1 Tract D Lot D), whom she accused of killing one
of her hogs and refusing to share the meat. She
also indicated that she had asked Mrs. Joan Peirce
(Study Unit 1 Tract F Lot B) to obtain the pork
from Pott. After Edward Blaney’s death in early
1626, Margaret quickly remarried, this time taking
Captain Francis West (the late Lord Delaware’s
brother) as her husband. She died sometime prior
to March 1628, when West (then interim-gover-
nor) married Sir George Yeardley’s widow, Tem-
perance (McIlwaine 1924:40, 47, 56, 58, 62, 64~
65,79, 93, 97, 122; Meyer et al. 1987:31, 656;
Kingsbury 1906-1935:1:512; I11:449, 508, 581,
683;1V:110, 562).

John Blesse (Bliss)

John Blesse or Bliss, a 19-year-old smith from
Sussex, England, came to Virginia in 1619 aboard
the Bona Nova. On April 7, 1623, he was de-
scribed as a Virginia Company servant who had
been assigned to Sir Francis Wyatt. He still was
identified as a smith (Ferrar MS 295; Kingsbury
1906-1935:1V:104).

Elizabeth Bluett

Elizabeth Bluett, a young maid, came to Virginia in
1621 aboard the Bora Nova (Ferrar MS 309).

John Boatwright

John Boatwright witnessed the March 10, 1622,
will that John Rolfe made at Jamestown (McGhan
1993:861).

Humphrey Bock

Humphrey Bock came to Virginia aboard the James
with a Mr. Spencer, probably William Spencer of
Study Unit 3 Tracts C and D. Bock arrived in
Jamestown on July 31, 1622 (Ferrar MS 400).

Bohun Family

Dr. Lawrence Bohun (Bohune,
Bohunne)

Dr. Lawrence Bohun, a London doctor who came
to Virginia in 1610 from the Netherlands with Tho-
mas West, Lord Delaware, in 1620 was appointed
the colony’s physician general and a member of
the Council. He and some co-investors had planned
to establish a particular plantation. However, in
1619 he disposed of his shares of Virginia land,
perhaps because as physician general, he was to
be assigned 500 acres and 20 men as a privilege
of office. Dr. Bohun Jeft England in December 1620
with Captain Arthur Chester and was killed in the
West Indies on March 19, 1621, when the Span-
ish attacked the Margaret and John (Tyler 1905-
1906:96-100; Kingsbury 1906-1935:1:421, 429,
512; Brown 1890:11:830; Stanard 1965:30;
Withington 1980:317).

Alice Bohun {Bohune,

Bohunne)

Mrs. Alice Bohun, the widow of Dr. Lawrence
Bohun, on October 31, 1621, asked to be com-

pensated for her late husband’s investment in the
Virginia Company (Kingsbury 1906-1935:1:536).
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Stith Bolling

Stith Bolling, on February 20, 1717, was autho-
rized to keep the ferry from Swann’s Point to




Jamestown (Surry County Order Book 1713-
1718:108).

Bolton Family

Rev. Francis Bolton
The Rev. Francis Bolton, rector of James City Par-
ish from 1628 to 1633, in 1628 was authorized 1o

lease the parish glebe to tenants (Mcllwaine
1924:173; Brydon 1947:419).

Joseph Bolton

Joseph Bolton, brother of the Rev. Francis Bolton,
came to Virginia as the minister’s servant. He was
sponsored by the Company of Mercers (Ferrar
MS 297).

Anthonie (Anthony) Bonall

Anthonie (Anthony) Bonall, Obel Hero, Elias
Legardo, and a man named Verbitt, who were
French, were sent to the colony by the Virginia
Company of London. They arrived in Virginia
aboard the Abigail in 1621-1622. They had ex-
pertise in growing grape vines and mulberry trees,
and also could make wine and raise silkworms. In
1624 and 1625 these men lived in an Elizabeth City
household headed by Anthonie Bonall. In 1625
Bonall was then age 42 (Meyer et al. 1987:67;
Hotten 1980:184, 261; Kingsbury 1906-
1935:111:502, 541, 639;1V:22, 106).

Henry Booth

Henry Booth, a servant in Captain Roger Smith’s
household (Study Unit 1 Tract G), was living in
Jamestown with Smith on February 16,1624, On
January 24, 1625, it was noted that Booth, who
was age 20, had come to Virginia aboard the Duty.
He was still residing with Smith. On January 3,
1626, the General Court censured John Jefferson,
who had inadequately mended a gun that had in-
jured Henry Booth'’s eye. Booth was then described
as a poor man and a tenant to the Virginia Com-
pany. By July 13, 1630, Henry Booth was free.

51

He had at least one indentured servant of his own:
William Mathews, who was found guilty of petty
treason and was sentenced to be drawn and hanged
(Hotten 1980:174; Meyer et al. 1987:30;
Mcllwaine 1924:84, 479; Hening 1809-
1823:1:146).

John Booth (Buth)

John Booth (Buth), a member of Ensign William
Spense’s household {(Study Unit 2 Tract F), was
listed among those who died sometime after April
1623 but before February 16, 1624. However, on
the latter date, the census-taker also included him
in a list of the living, again noting that he resided
with Spense (Hotten 1980:178, 191).

Margaret Bordman

Margaret Bordman, a young maid, came to Vir-
ginia in 1621 aboard the Marmaduke (Ferrar MS
309).

Ellen Borne

Ellen Borne, a young maid, came to Virginiain 1621
aboard the Warwick (Ferrar MS 309).

Elizabeth Bouish

Elizabeth Bouish, a young maid, came to Virginia
in 1621 aboard the Warwick (Ferrar MS 309).

George Bourcher

On August 8, 1626, George Bourcher testified
about a conversation he overheard while at George
Menefie’s forge (Study Unit4 Tract L Lot F), in
urban Jamestown (Mcllwaine 1924:107).

Bowe Family

Jeoffrey Bowe

On October 3, 1672, Jeoffrey Bowe, the husband
of Sarah Bowe, was fined by the General Court
because his wife was found guilty of slander.




Bowe’s fine was to go toward construction of the
brick fort to be built at Jamestown (McHwaine
1924:313).

Sarah Bowe (Mrs. Jeffrey)

On October 3, 1672, Sarah Bowe, the wife of
Jeoffrey Bow, was found guilty of slander, for she
had called Mrs. Deacon a whore. Sarah was sen-
tenced to a ducking in the riverif her husband failed
to pay the court-imposed fine. Sarah’s ducking was
to be deferred until after she gave birth (Mcllwaine
1924:313).

Beniamen (Benjamin) Bower

Beniamen Bower, a 27-year-old laborer from
Yorkshire, England, immigrated to Virginia in 1619
aboard the Bona Nova (Ferrar MS 295).

Richard Bower
Richard Bower, a 23-year-old cutler from York-

shire, England, immigrated to Virginia in 1619
aboard the Bona Nova (Ferrar MS 295).

John Bowler

On November 23, 1671, John Bowler was sued
by John Lightfoot (Study Unit 3 Tract D) but failed
to appear in court. Court testimony dating March
12, 1673, indicates that Bowler bad sold goods
and servants on behalf of George Lee (Study Unit
4 Tract K Lots C and D). Daniel Wild, Bowler’s
attorney, reported that Bowler had died at sea
(McIlwaine 1924:285, 327).

Bowler Family

Thomas Bowler

In April 1670 Thomas Bowler had a difference with
John Barber I (Study Unit4 Tract L Lots A and B)
that was aired before the General Court and in 1671
he had a dispute with Mr. Leare. Thomas Bowler’s
wife, Tabitha, was slandered at the home of Will-
iam White of Jamestown (Study Unit 4 Tract L
Lot C Parcel 1). Thomas patented 1,134 acres of

land which Robert Beverley I was to survey andin
1676 another surveyor (James Minge) placed a
lien against his property. In March 1676 Thomas
Bowler asked to be designated guardian of the
orphaned John Edloe. Bowler’s request was de-
nied, for his wife was the orphan’s half-sister
(Mcllwaine 1924:207, 240, 251, 368, 386, 436,
450). Thomas Bowler appears to have sided with
Nathaniel Bacon’s cause, for in February 1677,
while he was a councillor, he was denied the privi-
lege of receiving the king’s pardon (C.O. 1/39 f
65).

Tabitha Bowler (Mrs. Thomas)

Hubert Farrell made slanderous statements about
Tabitha, the wife of Thomas Bowler, while at the
home of Williaim White in Jamestown (Study Unit
4 Tract L Lot C Parcel 1). She was John Edloe’s
half-sister (McIlwaine 1924:368, 387, 450).
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Sarah Bowman

Sara Bowman, on February 6, 1626, was de-
scribed as a servant of John Burrows (Study Unit
2 Tract I), who listed her as a headright (Mcllwaine
1924:93).

Humpry Boyse

Humpry Boyse of Jamestown Island died after
April 1623 but before February 16, 1624 (Hotten
1980:191).

Henry Bradford (Brodsul)

Henry Bradford, one of Wiliiam Peirce’s servants,
came to Virginia aboard the Abigail and on Janu-
ary 24, 1625, was living in urban Jamestown in the
Peirce household (Study Unit 1 Tract D Lot B).
He was 35-years-old. In May 1625 he testified
about an unmarked calf claimed by Robert Partin
of Shirley Hundred. In January 1627 Bradford was
fine for becoming intoxicated. He may have been a
cow-keeper, for on February 1627, he testified in
the General Court about the number of cattle John
Pountis owned and he indicated that Pountis had



sold some of them to William Peirce. Bradford also
testified about how many cattle Governor Yeardley
had slaughtered and mentioned that Richard Pierce
had killed a calf. By December 9, 1628, Henry
Bradford was dead, at which time Ester Clariett
presented an inventory of his estate (Meyeretal.
1987:31; Mcllwaine 1924:59, 130, 141, 179).

John Bradston

On February 16, 1624, John Bradston was living
in Elizabeth City in the household of Lt. Sheppard,
By January 24, 1625, Bradston, who was age 18§,
was living in the Jamestown Island household of
John and Bridget Buck Burrows (Study Unit 2 Tract
I) (Hotten 1980:184, 226).

John Bradwell

On May 20, 1637, John Bradwell and John Rad-
ish patented 16 acres on Jamestown Island (Study
Unit 2 Tract P) adjacent to Mary Holland (Study
Unit 2 Tract Q) (Patent Book 1:423).

John Bradye

On October 13, 1640, the General Court sen-
tenced John Bradye, a runaway servant, to be
whipped. By 1658, he was living in Surry County.
On May 3, 1658, he testified in court about a trip
he made to the store (or storehouse) at Goose Hill
(Mcllwaine 1924:467; Surry County Deeds, Wills
&c. 1652-1672:119).

John Brampford

John Brampford set sail for Virginia with Abraham
Peirsey on July 31, 1622, aboard the James
(Ferrar MS 400).

Bray Family

James Bray

James Bray married Thomas Pettus I's widow,
Mourning, and sued for her share of her late
husband’s estate. He developed a family seat on
the east side of College Creek, in what was known
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as Kingsmill Neck. In May 1671 he and John Page
(Study Unit 1 Tract F) inventoried the Richard
Stock’s estate. Court testimony dating to Novem-
ber 1674 reveals that James Bray performed many
tasks for merchant George Lee, who after Bacon’s
Rebellion sought to acquire part of Structure 115
{Study Unit 4 Tract K), and that Bray and Lee had
adispute that was serious enough to require arbi-
tration. Bray apparently was loyal to Governor
William Berkeley, for on January 20, 1676, Will-
iam Drummond I was tried at his home in Middle
Plantation. Later, Bray’s wife, Angelica, was one
of the women used as a human shield by the rebel
Nathaniel Bacon, whose men were building a de-
fensive work across the isthmus leading to
Jamestown Island. In February 1677 James Bray
was asked to obtain land for the king’s troops’ use
in growing food crops. He was a councillor in 1679
and in 1688 became one of James City County’s
burgesses. He also served as a county justice of
the peace. On July 23, 1700, James Bray licensed
his slave ship at Jamestown. He was a local bur-
gess during the early 1700s and reportedly was
intensely disliked by Governor Francis Nicholson,
who was in office from 1698 to 1705. Bray may
have been ill tempered, for in 1705 be berated a
fellow county justice, who resigned (York County
Deeds, Wills, Orders 11:30; McIlwaine 1924:257,
393-394, 454; 1905-1915:1660-1693:72; 1925-
1945:1:284; II:435; Sainsbury 1964:10:341;
17:309; 22:158; Minchinton 1984:4-5; Stanard
1965:86, 94-95: Leonard 1976:60; Force
1963:1:9:8).

Angelica Bray (Mrs. James)

Mrs. Angelica Bray, James Bray’s wife, was one
of the women used as a human shield by the rebel
Nathanie] Bacon, whose men were building a de-
fensive work across the isthmus leading to
Jamestown Island (Force 1963:1:9:8).

Samuel Bray

Samuel Bray of James City County was executed
at Jamestown in 1699 for having murdered his wife
(McIlwaine 1925-1945:11:20).



Cicley Bray

Cicley Bray, a young maid, came to Virginia aboard
the Warwick in 1621 (Ferrar MS 309).

Captain Edward Brewster

While Captain Samuel Argall was serving as
deputy-governor (1617-1618), Captain Edward
Brewster was tried and condemned to death be-
cause he accused Argall of destroying the planta-
tion Lord Delaware tried to establish. Argall of-
fered Brewster arepricve if he agreed to leave the
colony and never speak unfavorably of Argall. On
May 12, 1619, Brewster appealed his sentence to
officials of the Virginia Company. He alleged that
he had been tried in a military court after the colony
was no longer under marital law, and that he was
entitled to a new trial. Company officials, who were
anxious to settle the dispute, sought more informa-
tion. In May 1623 the matter still was under dis-
cussion (Kingsbury 1906-1935:1:215, 218, 224,
229,309, 359; [1:400).

Richard Brewster

Richard Brewster served on a jury on August 4,
1623. On April 21, 1624, he asked to be relieved
from paying taxes, because of the losses he had
suffered during the 1622 Indian uprising. When a
list of patented land was sent back to England in
May 1625, Brewster was credited with 100 acres
in Archer’s Hope. In the March 1630 meeting of
the assembly he represented the community of set-
tlers in the Neck O’Land (in Archer’s Hope)
{Mcllwaine 1924:4-5; Kingsbury 1906-
1935:11:519; Hotten 1980:271; Stanard 1965:55).

Edward Bricke {Britt)

Edward Bricke was a servant in Captain William
Peirce’s household in Jamestown on February 16,
1624 (Study Unit 1 Tract F Lot B) (Hotten
1980:174). General Court minutes for March 29,
1626, indicate that Bricke (or Britt), a Peirce ser-
vant, prepared an account of the tobacco crop his
master’s men produced in the mainland (Mcllwaine
1924:98).

Bridger Family

Joseph Bridger

Colonel Joseph Bridger of Isle of Wight County, a
councillor at the time of Bacon’s Rebeilion, was a
known supporter of Governor William Berkeley.
As aresult, his cattle were seized by the rebels and
some of his property was destroyed. On Septem-
ber 20, 1683, Bridger reportedly was in the pro-
cess of building “houses” in Jamestown. He prob-
ably undertook constroction in response to the or-
ders council members received to do so. On No-
vember 25, 1692, the Governor’s Council con-
vened in one of Bridger’s rooms in Jamestown
(C.0. 5/1356 f 68; Bruce 1898:65; Mcllwaine
1918:35). Land records fail to reveal where Colo-
nel Joseph Bridger’s property was located. It may
have been in the vicinity of Study Unit 4 Tract A,
an area for which little documentary evidence is
available.

Hester Pitt Bridger (Mrs.
Joseph)

Hester Pitt was the daughter of Robert Pitt and the
granddaughter of William and Mary Pitt of Bristol,
England. Hester married Colonel Joseph Bridger
of Isle of Wight County, a councilior. In 1683, when
Colonel Bridger prepared his will, he designated
wife Hester as his executrix and left her life-rights
in his real estate, some household furniture, ahorse,
two servants, and her apparel and jewelry (McGhan
1993:162, 167-168).

Briscoe Family

William Briscoe

William Briscoe’s May 1679 purchase of the west-
ern half of Study Unit 4 Tract L Lot A (which con-
sisted of %4 acre) is his first appearance in the sur-
viving documentary records associated with
Jamestown (Ambler MS 27, 57). In November
1681, Briscoe, who identified himself as a resident
of Jamestown, appointed an attorney to represent
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him in Surry County’s monthly court (Surry County
Deeds and Wills 1671-1684:295). Earlier in the
year, when William Sherwood had John Soane
make a plat of his landholdings in urban Jamestown,
“Briscoe’s Orchard” was shown prominently,
astride Orchard Run (Ambler MS 134). In April
1682 when Jamestown’s landowners sought to
have the community’s legal limits defined, the east-
ernmost boundary line was “‘ye rn or slash by Wm.
Briscoe ye smith” (Ambler MS 23).

Tn November 10, 1682, the assembly autho-
rized payment to William Briscoe for the
blacksmith’s work he had performed at the prison
at Jamestown on account of the criminals incar-
cerated there. Two years later he was paid for irons
he had provided for securing prisoners (Mcllwaine
1905-1915:1660-1693:174, 256). On September
20, 1686, Briscoe was summoned before
escheator John Page to testify about whether Colo-
nel William White had disposed of his Jamestown
lots (Parcels 1 and 2 in the northwest corner of
Study Unit4 Tract L Lot C) prior to the time of his
death (Ambler MS 37). In September 1683 Will-
iam Briscoe patented 12 acres of escheat land in
James City County, acreage that formerly had be-
Ionged to the late William Penn (Pinn). In October
1691 Briscoe patented 153 acres in Middlesex
County, again acreage that had been abandoned
(Patent Book 7:328; Nugent 1969-1979:11:269,
372; Ambler MS 33).

When William Briscoe of Jamestown made
his will sometime prior to July 10, 1695, he be-
queathed all of his property in the capital city to his
widowed daughter-in-law, the former Ann Holder.
Briscoe indicated that he was leaving her “all my
Land in James City adjoyning to Mr Henry
Hartwell” (thatis, Study Unit4 Tract L Lots A and
B), including “that Land that was Mr Thomas
Rableys, now in ye tenure of Mr Joseph Toping as
Marrying Elizabeth ye Daughter of ye sd Rabley,
being about a quarter of an Acre, be it more or
Jess ye which Land I purchased of Mr Thomas
Holyday,” that is, the eastern half of Lot A, which
in 1695 contained Rabley’s brick house. Thus,

William Briscoe lefthis daughter-in-law, Ann, Lot
B plus both halves of Lot A (Ambler MS 53, 133).

[First Name Unknown] Briscoe
(William’s Son)

The son of Jamestown blacksmith William Briscoe
(Study Unit4 Tract L Lots A and B) married Ann
Holder, who outlived him (Ambler MS 53). The
name of the younger Briscoe and the date of his

death are uncertain. However, by 1695 his widow
had married James Chudley (Ambler MS 57).

Peeter Brishitt

Peeter Brishitt died at Jamestown sometime after
April 1623 but before February 16, 1624 (Hotten
1980:191).

55

Bristow Family

Robert Bristow |

Robert Bristow, who was born in 1634 at Brinstead,
in Hampshire, England, was the son of John and
Jane Bristow. He iromigrated to Virginia sometime
prior to 1656 and patented a 12 acre lot in the
New Towne (Study Unit 1 Tract D Lot D), which
he acquired from Captain Francis Pott. Robert was
survived by his widow, Jane (Meyer et al.
1987:229; Nugent 1969-1979:1:340).

Jane Bristow (Mrs. Robert)

Jane Bristow, the widow of Robert Bristow, dis-
posed of Study Unit 1 Tract D Lot D sometime
prior to 1656 (Nugent 1969-1979:1:340).

Peter Bristow

Peter Bristow came to Virginia aboard the James
with Mr. Spencer (probably Wiiliam Spencer of
Study Unit 3 Tracts C and D). He arrived in
Jamestown on July 31, 1622 (Ferrar MS 400).




Frances Broadbottom

Frances Broadbottom, a young maid, came to Vir-
ginia in 1621 aboard the Warwick (Ferrar MS
309).

Broadnax Family

William Broadnax (Brodnax) |

William Broadnax 1 was born on February 28,
1676. Around 1720 he married Rebecca, the
widow of Edward Travis III (Meyer et al.
1987:378; Tyler 1907-1908:142), Broadnax com-
menced serving as a James City County justice of
the peace in 1706 and was elected Jamestown’s
burgess in 1718. He served intermittently through
1726 (Stanard 1965:102-103, 105-106; Palmer
1968:1:99; Leonard 1976:70, 72).

William Broadnax I purchased Study Unit 3
Tracts Hand I from James and Ann Holder Briscoe
Chudley. He enhanced the size of his holdings until
he had accumulated a total of 127.7 acres that ex-
tended from the east side of Study Unit4 TractL
Lot D, eastward to a point just east of the mouth
of the nameless creek encircling Fox Island, Thus,
Broadnax not only acquired Tracts H and I (ap-
proximately 45.8 acres), but also 81-plus additional
acres that included Fox Island and probably the
12 acre tract of escheat land (Tract J, William
Pinn’s) that William Briscoe left to daughter-in-law
Ann. Broadnax also acquired Study Unit 4 Tracts
M, O, and Q. William Broadnax I died on Febru-
ary 16, 1727. His principal heir was his son and
namesake, William Broadnax II (Meyer et al.
1987:378; Ambler MS 106-107).

Rebecca Travis Broadnax
(Brodnax) (Mrs. William 1)

Rebecca Champion outlived her husband, Edward
Travis ITI, with whom she produced a son, Ed-
ward Champion Travis. Upon being widowed, she
married William Broadnax I, who had three chil-
dren, Edward, Elizabeth Rebecca, and William. She
died on December 19, 1723, at the age of 46 (Tyler
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1897-1898:60; 1905-1906:56; 1907-1908:142;
Meyer et al. 1987:378).

William Broadnax (Brodnax) I

William Broadnax 1 inherited his late father’s rural
landholdings on Jamestown Island (Study Unit 3
Tracts H, 1, and J) and some acreage within the
limits of urban Jamestown (Study Unit ] Tract E
and Study Unit 4 Tracts M, O and Q). He also fell
heir to at least one town lot that belonged to ferry-
man Edward Ross (Study Unit 4 Tract R). He pur-
chased 100 acres in the eastern end of Jamestown
Island from Philip Ludwell T (Study Unit 3 Tracts
A, K, and some additional land) and on April 22,
1736, he bought the 107 acre Sarson tract (Study
Unit 3 Tracts B, C, D, E, F, and G) from Francis
Bullifant (Ambler MS 77, 97-98, 106-107, 250).

Broadnax was a wealthy and prominent citi-
zen, with substantial landholdings on the south side
of the James, in Brunswick County. He represented
Jamestown in the February 1, 1728, session of the
legislature and in 1731 was one of James City
County’s justices of the peace (Stanard 1965:107;
Mcllwaine 1925-1945:4:236; Hudgins
1994:V:136). On January 1, 1744, William
Broadnax 11 sold all of his property on Jamestown
Island (both rural and urban) to Christopher
Perkins, a Norfolk County merchant. He also con-
veyed to Perkins a slave named William Liverpool
(Ambler MS 97-98, 106-107, 250).

Ann Broadnax (Mrs. William II)

Ann Broadnax was the wife of William Broadnax
II. On January 1, 1744, when he sold his Jamestown
Island property to Chiristopher Perkins, Annrelin-
quished her dower interest in the property (Ambler
MS 97-98).

John Broadnax

In 1690 John Broadnax, the brother of William
Broadnax I, patented a substantial quantity of land
on the south side of the James River, within what
was then Henrico County (Nugent 1969-
1979:11:345, 396). He seems to have owned or




rented property in urban Jamestown, for during
1693 and 1696 he hosted meetings of the Com-
mittee for Public Claims. In 1710 at least one of
his slaves was involved in a planned escape. An
African slave named Jamy, who reportedly played
an active role, was arrested and detained. In 1719
Edward Travis IIl, whose plantation was in Study
Unit 2, purchased some of John Broadnax’s per-
sonal property (McIlwaine 1905-1915:1695-
1702:8, 49, 62; Stanard 1910:23; Tyler 1907:142).

Broadribb Family

William Broadribb

William Broadribb inherited some land from Tho-
mas Hunt (Study Unit 4 Tract L Lot J) during the
fourth quarter of the seventeenth century. His
guardian was Henry Hartwell of Jamestown (Study
Unit4 Tract L. Lot C). In 1699 Broadribb obtained
a21 year lease for a mill seat on Powhatan Creek,
which he sublet to John Tullitt (Study Unit 4 Tract
K Lots C and D). By May 1699 William Broadribb
was serving as a churchwarden for James City
Parish, an indication that he was a respected mem-
ber of the commmunity. He made his will in early
May 1703 and died within a month. He was sur-
vived by his wife Lydia, two daughters and a son.
Broadribb designated Benjamin Eggleston, Mrs.
William Drummond U (Study Unit 1 Tract F Lot
C) and George Marable I (Study Unit4 Tract C)
as his trustees. In 1708 Broadnax’s trustees sold
the Glasshouse tract, which Emanuel Dees com-
menced leasing in 1703, to Joseph Chermaison
(Surry County Order Book 1671-1690:509;
Ambler MS 77, 78; McGhan 1993:676;
Mcllwaine 1918:263), '

Lydia Broadribb (Mrs. William)
(Mrs. Christopher Smith)

Lydia, the widow of William Broadribb, married
the Rev. Christopher Smith sometime after 1703
but before 1709 (McGhan 1993:676).
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Captain [William] Brocas

In 1649 Captain Brocas (probably William
Brocas) was said to have produced good wine from
his vineyard (Force 1963:11:8:14).

Edward Brock

Edward Brock, a 14-year-old smith, came to Vir-
giniain 1619 aboard the Bona Nova (Ferrar MS
295).

John Brock

John Brock, a 13-year-old smith, came to Virginia
in 1619 aboard the T#ial. In 1625, he was residing
in Elizabeth City in the household of Thomas Flint
(Ferrar MS 295; Hotten 1980:259).

Richard Brock

Richard Brock, a 48-year-old smith from Shrop-
shire, England, immigrated to Virginia in 1619
aboard the Bona Nova (Ferrar MS 295).

William Brockenhrough

William Brockenbrough on January 14, 1798, in-
formed a friend that a schoolmate, Weylie, “ now
lives at Jamestown” with the Amblers.
Brockenbrongh and Weylie attended the Coliege
of William and Mary with Edward Ambler II, the
son of John Ambler IT (Stanard 1930:238).

Thomas Brodsil

On August 22, 1625, Thomas Brodsil testified that
he witnessed a bargain between John Hall and
Thomas Passmore, both of whom were residents
of Jamestown Island and were associated with
Stady Unit 2 Tracts D, H, and S (Mcllwaine
1924:69).

John Bromfield

John Bromfield married the late Rev. Richard
Buck’s widowed danghter, Bridget, who outlived
hushands John Burrows and William Davis, In 1655




Bromfield sued his sister-in-law, Elizabeth Buck
Crump, in an attempt to recover his late wife’s in-
terest in the Buck property in Archer’s Hope, where
he also patented land. During the late 1670s John
Bromfield was clerk of the Isle of Wight County
court (Hening 1809-1823:1:405; Patent Book 4:81;
Meyer et al. 1987:143).

Richard Brooks

Richard Brooks immigrated to Virginia int the David
in 1635 (Hotten 1980:129). On January 22, 1641,
he secured a 21 acre leasehold in the Governor’s
land, a parcel near the Glasshouse tract, which was
then owned by John Fitchett (Study Unit 4 Tract
E) (Nugent 1969-1979:1:127, 139). On August 28,
1643, Brooks patented a 1 acre lot in Jamestown.
Tt was located on a point of land between the Doc-
tors and Gallows Swamps. The parcel probably
was absorbed into Study Unit 1 Tract D, when
John Phipps secured a patent for 132 acres in that
vicinity. In 1652 Richard Brooks acquired some
land near the Middle Plantation palisade (Nugent
1969-1979:1:154, 266; Patent Book 2:11).

Thomas Broomer

On June 21, 1682, Thomas Broomer was ordered
to deliver military stores to John Page (Stady Unit
1 Tract F) McIlwaine 1925-1945:1:25).

renting his house to the General Court as an office.
He also was paid for providing accommodations
to the Secretary’s Office (Mcllwaine 1905-
1915:1659-1693:174; 1905-1915:1660-
1693:254), This suggests that George Lee built a
house on land that belonged to the Brown couple.

William Brown II, who represented Surry
County in the assembly during the 1660s, 70s and
80s, was a successful planter. He acquired land in
the Northern Neck and locally, on Diascund Creek.
He also patented land on the Blackwater River and
in Isle of Wight County. In 1677 Brown was among
those who signed the James City County griev-
ances. In 1691, 1692 and 1694 he was paid for
providing a storehouse for the ammunition belong-
ing to the fort at Jamestown. As Brown already
had sold his % acre rowhouse lot (Study Unit 4
Tract K Lots C and D) to George Lee, it 1s uncer-
tain where his storehouse was located. On Decem-
ber 4, 1704, when William Brown I made his will,
he left his acreage in James City (then occupied by
John Child) to his grandson, Henry. It is uncertain
whether the testator was referring to property in
urban Jamestown or in James City County William
Brown II’s will was presented for probate on July
3, 1705 (Stanard 1965:73, 80, 82-83; Nugent
1969-1979:11:61, 222; III:45, 62; Sainsbury
1964:10:44; Mclwaine 1925-1945:1:187, 255,
315; Surry County Will Book 5:305).

Brown Family

William Brown (Browne) li

On April 7, 1685, William Brown II of Surry
County and his wife, Elizabeth, sold George Lee
“one part of a certain tract of land lying it James
City being formerly the estate of Thomas
Woodhurst,” the % acres designated Study Unit 4
Tract K Lots C and D. As the Brown-Lee deed
made reference to Lee’s two houses, one of which
was ruinous and the other, habitable, it appears that
Lee rebuilt one of the rowhouse bays in Structure
115 that were destroyed during Bacon’s Rebellion
(Lee MS 51 £ 668). In November 1682 William
Brown requested 2 % years’ compensation for
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Elizabeth Brown (Browne) (Mrs.
William il)

Elizabeth Brown of Surry County was matried to
William Brown IT. On April 6, 16835, they sold a %4
acre Jot and its improvements (Study Unit4 TractK
Lots C and D) to George Lee. As the tract was
described as formerly belonging to Thomas
Woodhurst (Woodhouse), Elizabeth may have
been his widow or daughter (Lee MS 51 {668). It
contained the eastern units of Structure 1135.

Henry Brown (i

Henry Brown was the grandson of William Brown
IL In 1705 he inherited the James City property




that had belonged tohis grandfather, William Brown
IL. It is uncertain whether the decedent’s acreage
was in Jamestown or James City County. Henry
Brown made his will on September 23, 1734, and
died early in 1735 (Surry County Will Book 5:305;
8:458).

Lucy Clay Brown (Mrs.
Francis S.)

On December 19, 1879, Lucy Clay Brown pur-
chased Jamestown Island from James S. Apperson,
a trustee. She and her husband, Francis, who re-
sided at Fort Monroe, sold the island to Edward
E.and Louise J. Barney on November 28, 1892
(James City County Deed Book 3:475; 5:503).

Elizabeth Browne

Elizabeth Brown, a young maid, came to Virginia
inthe Tiger in 1621 (Ferrar MS 309).

Thomas Browne

Thomas Browne died at Jamestown sometime af-
ter April 1623 but before February 16, 1624
(Hotten 1980:191).

Robert Browning

Robert Browning on November 22, 1671, lost a
law suit to William Drummond I (Study Unit4 Tract
N) (Mcllwaine 1924:284).

William Browning (Browninge)

William Browning, a 21-year-old glover from Kent,
England, arrived in Jamestown in 1619 aboard the
Bona Nova. On February 16, 1624, he was re-
siding upon the college land in Henrico. He may
have been the same Willtam Browning who in 1646
patented 650 acres in Archer’s Hope, in what be-
came known as Kingsmill Neck (Ferrar MS 295;
Hotten 1980:169; Nugent 1969-1979:1:168).
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Buck Family

Rev. Richard Buck

The Rev. Richard Buck, who left England in June
1609 in the Third Supply of new colonists, was
with Sir Thomas Gates and Sir George Somers
aboard the Seaventure when it wrecked in Ber-
muda. In May 1610 Buck arrived at Jamestown,
where he replaced the late Rev. Robert Hunt as
minister. In July 1619 when the colony’s first as-
sembly was held, Buck served as chaplain (Meyer
et al 1987:140; Kingsbury 1906-1935:111:153;
Lefroy 1981:1:694).

As rector of the church at Jamestown, Buck
had use of the James City glebe, which contained
100 acres and was laid out during 1619. He also
patented 750 acres in Archer’s Hope, part of which
accrued to him and his wife as ancient planters
(Kingsbury 1906-1935:1V:555). Even so, the
Bucks preferred to live on Jamestown Island and
on December 18, 1620, purchased William
Fairfax’s 12 acres (Stndy Unit 2 Tract I), which
had two houses (Patent Book 1:650; Nugent
1969-1979:1:109-110). While the Buck couple
resided upon Study Unit 2 Tract I, their household
would have included their four young children and
some indentured servants (Meyer et al 1987:32-
33).

During 1621 and 1622 the Rev. Buck repeat-
edly sent word to England that he hadn’treceived
his pay as a clergyman. He also indicated that all
but one of his servants’ time had expired and that
he needed funds to procure more workers. Refer-
ences to Buck’s business transactions reveal, how-
ever, that he was deriving a substantial amount of
income from the cultivation of tobacco (Kingsbury
1906-1935:1:597; 1i1:443,461; Mcllwaine
1924:36; Ferrar MS 241).

The Rev. Richard Buck and his wife died
sometime prior to February 16, 1624. On that date,
when a census was made of the colony’s inhabit-
ants, all the Bucks’ minor children were living in
Jamestown in a foster home: that of the widowed
Mary Astomb (Ascomb) (Hotten 1980:175). Some



of the deceased minister 's servants may have con-

tinued to occupy his 12 acres on Jamestown Is-

land (Study Unit 2 TractI).

From ca. 1623 to 1654 the Rev. Richard
Buck’s estate was kept intact, apparently on ac-
count of the terms of his will. His estate, which in-
cluded land and livestock, was appraised by pro-
vost marshal Randall Smallwood and Nathaniel
Reignolds (both of Jamestown) and his library was
evaluated by John Pountis. Richard Kingsmill and
John Jackson served as guardians of the Buck
couple’s minor children and Kingsmill was over-
seer of the Rev. Buck’s will (Mcllwaine 1924:100,
102-103, 117). Documents associated with a 1655
court case reveal that Buck’s daughters, Bridget
and Elizabeth, had life-rights in their father’s prop-
erty, but sons Benomi, Gercian, and Peleg were
his reversionary heirs (Hening 1809-1823:1:405).
In late 1654, when the last of the Buck brothers
died, the Rev. Richard Buck’s only grandson be-
came the ultimate heir (Patent Book 1:306).

Mrs. Richard Buck

Mrs. Richard Buck, the minister’s wife, died at
Jamestown sometime prior to February 1624. She
probably was the mother of Benomi, Peleg,
Gercian, Mara, Bridget, and Elizabeth Buck. Mara
and Peleg were mentally disabled (Hotten
1980:175).

Benomi Buck

Benomi Buck, the son of the Rev. Richard Buck
and his wife, was born in ca. 1617. As his parents
died during 1623 or early 1624, he was placed in
a foster home. In February 1624 he was living with
the widowed Mrs. Mary Ascombe, who resided
in urban Jamestown. By January 1625 she had
married Peter Langman; however, she continued
to provide foster care to Benomi Buck. Later,
Benomi went to live with Richard and Jane
Kingsmill (of Study Unit 1 Tract A and Tract C
Lot A). After Richard’s death and Jane’s marriage
to Ambrose Harmer, the issue arose of providing
custodial care to Benomi Buck, who in 1637 came
of age but was mentally incompetent. Ambrose
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Harmer received permission from English officials
to become Benomi’s legal guardian. However, Sir
John Harvey refused to implement Harmer’s au-
thorization, for he felt that as governor he had the
right to choose custodians for adults who were
mentally incapacitated. Harvey devised a plan
whereby Benomi was to divide his time between
the households of Richard Kemp (Study Unit 1
Tract F Lot B) and George Donne, each of whom
was entitled to a fee as care-giver. When Ambrose
Harmer went to England to protest Harvey’s course
of action, Harvey was overruled. Meanwhile, offi-
cial records reveal that Richard Kemp took care
of Benomi for a year and then turned him over to
the county sheriff until George Donne returned from
overseas. Ambrose Harmer reached Virginia with
his renewed commission for guardianship. How-
ever, shortly thereafter, Benomi Buck, who was in
Mrs. Jane Harmer’s custody, died (Hotten
1980:175; Meyer et al. 1987:32; Sainsbury
1964:1:251, 294; C.0. 1/9 ff 129-130; 1/10 ff
65-68; P. C. 2/49 f 344).

Elizabeth Buck (Mrs. Thomas
Crump)

Elizabeth Buck, who probably was the eldest
daughter of the Rev. Richard Buck and his wife,
came to Virginia in ca. 1625. She married Ser-
geant Thomas Cromp, with whom she produced a
son, John. After Thomas Crump’s death, Elizabeth
married Mathew Page. Elizabeth Buck Crump
Page and her sister, Bridget, inherited life-rights in
their late father’s acreage in Archer’s Hope, which
Elizabeth occupied. In 1655, after Bridget Buck
Bromfield’s decease, her husband and heir, John,
tried to get control of his late wife’s share of the
property. It was then learned that the Buck daugh-
ters enjoyed liferights to their late parents’ estate
but that the male heirs held the reversionary inter-
est (Meyer et al. 1987:143, 224; Hening 1809-
1823:1:405; Nugent 1969-1979:11:76, 252).

Gercian Buck

Gercian Buck, the son of the Rev. Richard Buck
and his wife, resided in Jamestown after his par-




ents’ decease. On February 16, 1624, he was liv-
ing in urban Jamestown in the home of Mrs. Mary
Ascomb, a widow. However, by January 24, 1625,
he had gone to live with John Jackson (Study Unit
4 Tract F Lot A). He was then age 10. On Sep-
tember 1, 1636, when Gercian Buck purchased
500 acres in the Neck O’Land from his brother-
in-law Thomas Crump, he was described as aresi-
dent of Jamestown Island. Gercian died sometime
prior to May 29, 1638, and named his brother as
his heir (Hotten 1980:175; Meyer et al 1987:32;
Patent Book 1:533; Nugent 1969-1797:1:83).

Mara Buck

Mara Buck, the daughter of the Rev. Richard Buck
and his wife (Study Unit 2 Tract I), resided in ur-
ban Jamestown after her parents’ decease. On
February 16, 1624, Mara was living in the home
of Mrs. Mary Ascomb, a widow. However, by
January 24, 1625, she had gone to live with her
married sister, Ann, and brother-in- law, John Bur-
rows. In 1624 when Mara was only 12-years-old,
the Rev. David Sandys was ramored to be roman-
tically interested in her, probably because she was
an heiress. One woman who tried to teach Mara
Buck how to read described her as slow-witted
and uneducable. Some of the cattle on the Buck
property in the Neck O’Land belonged to Mara
(Hotten 1980:175; Meyer et al 1987:33;
Mcllwaine 1924:15, 109).

Peleg Buck

Peleg Buck, the son of the Rev. Richard Buck and
his wife, resided in urban Jamestown after his par-
ents’ decease. On February 16, 1624, he was liv-
ing in the home of Mrs. Mary Ascomb, a widow,
who by January 24, 1625, married Peter Langman.
On October 10, 1626, it was reported that Peleg,
who had been living with Thomas Alnutt, had gone
to stay with Richard Kingsmill (Study Unit 1 Tract
A and Tract C Lot A) (Hotten 1980:175; Meyer
etal 1987:32; Mcllwaine 1924:117). By May 29,
1638, Peleg Buck had inherited 500 acres from
his brother, Gercian. At Peleg’s death, which oc-
curred sometime prior to November 29, 1654, his
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nephew, John Crump, inherited his property
(Nugent 1969-1979:1:83, 229; Patent Book 1:306,
533).

Elizabeth Buck

Elizabeth Buck, a maid servant of Colonel Tho-
mas Swann (probably Study Unit 4 Tract G), re-
portedly was killed accidentally sometime prior to
March 1655 (Hening 1809-1823:1:406).

John Buckmaster (Buckmuster)

On January 24, 1625, the muster master noted that
John Buckmaster, a 20-year-old servant in the
household of Thomas Passmore (Study Unit 2
Tracts D, H and S) had come to Virginia in the
Hopewell. On March 22, 1625, Buckmaster tes-
tified that fellow servant Christopher Hall rarely
worked afull day (Meyer et al 1987:34; Mcllwaine
1924:69).

John B.uckner

John Buckner, clerk of the Gloucester County
Court, on February 21, 1683, was ordered by the
Governor’s Council not to allow his servant, Will-
iam Nuthead, to do unauthorized printing. Both men
had run afoul of the law because Nuthead had
printed two sheets of laws (C.O. 1/51 ff 98-99; 5/
1405 f 63; York County Deeds, Orders, Wills
6:483). Although secondary sources indicate that
Nuthead did his printing in Jamestown, primary
sources suggest strongly that he did not, for he and
his master resided in Gloucester County. Rather, it
was at Jamestown that Buckner was censured for
allowing Nuthead to operate his presses.

Ralph Buckridge

Ralph Buckridge, a gentleman, arrived at
Jamestown on September 5, 1623, aboard the Ann
(Mcliwaine 1924:6).

James Budworth

On January 22, 1629, the General Court noted
that James Budworth, an indentured servant to



Nathaniel Jeffreys of Jamestown, had four more
years to serve. Afterward, he was to serve John
Southern (Study Unit 2 Tracts G and Q) for two
years (Mcllwaine 1924:182).

Ann Buergen

Ann Buergen, a young maid, arrived at Jamestown
in 1621 aboard the Marmaduke (Ferrar MS 309).

Silvester Bullen

Silvester Bullen, who in fanuary 1625 was living
on Jamestown Island in the household of Richard
Tree (Stady Unit 3 Tract G), was then a 28-year-
old servant. He had immigrated to Virginia some-
time prior to December 1623, at which time he
sold sugar and spice to Richard Kingsmill (Study
Unit 1 Tract A and Tract C Lot A). In 1624
Silvester testified about John Danes’ transporting
timber to Captain John Barwick, who oversaw the
men sent to Virginia by the Company of Shipwrights
(McIwaine 1924:9; Meyer et al 1987:33-34,44).

Bullifant Family

Francis Bullifant

Sometime between April 1667 and April 1736
Francis Bullifant of Jamestown procured William
Sarson’s 107 acre patent (Study Unit 3 Tracts B,
C, D, E, F, and G) (Ambler MS 106-107). Al-
though when and how Bullifant came into posses-
sion of the Sarsen property is uncertain, he may
have acquired it through his marriage to Joyce
Hopkins whose husband or father, John, by Janu-
ary 1702 owned 100 acres of contiguous land
{(William May’s acre patent: Study Unit 3 Tracts A
and K and other acreage along the south side of
Passmore Creek, near its mouth) (Ambler MS 77;
Patent Book 6:42; Nugent 1969-1979:11:12). On
April 22, 1736, Francis Bullifant sold William
Broadnax II the 107 acres that formerly belonged
to William Sarson {Ambler MS 106-107).
Francis Bullifant, who in May 1693 was paid
for delivering messages for the colony’s assembly,
was a resident of Jamestown. On December 30,

1693, he commenced renting 2 acres from William
Sherwood (part of the 28 V2 acre parcel desig-
nated Study Unit 1 Tract E), which Sherwood had
leased to John Hopkins for three lifetimes. Bullifant
was obliged to plant apple trees on Sherwood’s
property, maintain its buildings and ring his hogs.
Sherwood also had the right to use Y2 acre as a
landing, ifhe so desired. Francis and Joyce Bullifant
already were in residence upon Study Unit I Tract
E when they commenced renting it (Ambler MS
48 and 49; Mcllwaine 1918:143), Itis uncertain
what (if any) use they made of their property in the
eastern end of Jamestown Island.

Joyce Hopkins Bullifant (Mrs.
Francis)

Joyce Hopkins Bullifant on January 6, 1694, was
described as the wife of Francis Bullifant (Study
Unit 1 Tract E [lessee] and Study Unit 3 Tracts B,
C, D, E, F, and G). She was the daughter or widow
of John Hopkins (Ambler MS 49, 77).
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David Bullock

David Bullock, a prominent Richmond attorney and
former mayor, who in 1822 purchased the 900 acre
Ambler plantation (Study Units 1, 3-and much of
4),1in 1831 bought the fate Samuel Travis’s 802 %
acre estate (Stady Unit 2). It was the first time since
Virginia was colonized that Jamestown Island was
owned by one individual. Bullock retained the
1,702 34 acre island until 1836, at which time he
sold it to Goodrich Durfey. Although tax assess-
ment rolls suggest that Bullock maintained the build-
ings on the Ambler property, which retained their
value of $3,600, he apparently never developed
that portion which had belonged to the Travises
(James City County Land Tax Lists 1821-1836;
Stanard 1946:234).

Jane Bullock

Jane Bullock on July 31, 1622, set sail for Virginia
with William Rowley aboard the James (Ferrar MS
400).




Bunn Family

Thomas Bunn

Thomas Bunn, a surgeon, was outfitted by the Vir-
ginia Company and sent to the colony, where he
was a member of Captain Roger Smith’s company.
The Virginia Company had agreed to pay Bunn’s
ground rent while he was in its employ. In Febru-
ary 1624 Thomas and his wife were living in
Pasbehay in the Governor’s Land, where he headed
a household that included two male servants. In
January 1625 he and Bridget Bunn were still there,
with their young son, Thomas II, and 5 servants
(Ferrar MS 215; Hotten 1980:172, 220).

Thomas Bunn apparently had a thriving medi-
cal practice, for he tended the sick on both sides
of the James River. He regularly cared for John
Proctor’s servants and in 1626 he treated one of
Richard Stephens’ men (Study Unit4 Tract L Lot
H). In January 1626 he hired John Smith for a year.
Later, Smith made false allegations against him
(Mcliwaine 1924:24-25, 46, 48, 50, 89, 101,
107).

Bridget Bunn (Mrs. Thomas)

On February 16, 1624, Bridget Bunn, the wife of
surgeon Thomas Bunn, was living in Pasbehay, on
the Governor’s Land, in a home she shared with
her husband and two servants. She was still there
in January 1625, by which time son Thomas 1T had
been born (Hotten 1980:172, 220).

Thomas Bunn |l

Thomas Bunn I, who in January 1625 was age 1,
was the son of surgeon Thomas Bunn and his wife,
Bridget. The family lived in Pasbehay, upon the
Governor’s Land (Hotten 1980:220).

Barbara Burchens

Barbara Burchens, a young maid, came to Virginia
in 1621 aboard the Warwick (Ferrar MS 309).

Robert Burde

Robert Burde on February 5, 1628, was described
as a servant of Edward Sharples of Jamestown
(Mcllwaine 1924:160).

William Burfoot

William Burfoot on February 6, 1626, was de-
scribed as an indentured servant of John Burrows
(Study Unit 2 Tract I). Burrows reportedly used
him as a headright (McIlwaine 1924:93).

Allice Burges

Allice Burges, a young maid, came to Virginia in
1621 aboard the Marmaduke (Ferrar MS 309),

John Burland

John Burland, a 26-year-old vintner from York-
shire, England, came to Virginia in 1619 aboard
the Bona Nova. On April 7, 1623, he was de-
scribed as a Virginia Company servant who had
been rented to Captain William Norton, a some-
time resident of Jamestown Istand (Ferrar MS 295;
Kingsbury 1906-1935:1V:104). On February 16,
1624, John Burland was living on the lower side of
the James River in the Treasurer’s Plantation
(Hotten 1980:180). In 1628 Richard Bennett pro-
vided him with three young servants (Mcllwaine
1924:181).
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Burrows Family

John Burrows (Burrowes)

Ancient planter John Burrows immigrated to Vir-
ginia in 1608, having been provided with food,
clothing, armor, bedding, copper, and money by
an English investor named Robert Gaile. As Bur-
rows failed to repay his sponsor, the Virginia Com-
pany instructed Virginia officials to investigate. In
February 1624, John Burrows and his wife, the
Rev. Richard Buck’s daughter, Bridget, were liv-
ing in Jamestown, where he was a household head.
In June 1624 he testified about the death of a maid



servant on the Proctor plantation, on the lower side
of the James, and in March 1625 he served ona
jury that conducted an inquest (McIlwaine
1924:53; Kingsbury 1906-1935:1:531; Hotten
1980:175, 225-226).

On January 24, 1625, John and Bridget Bur-
rows were living on Jamestown Island with
Bridget’s 13-year-old sister, Mara, and seven ser-
vants. In March John was ordered to pay Elias
Gaile, one of his men. In John’s care were the Buck
orphans’ cattle. General Court minutes suggest that
Mara Buck was mentally retarded or had a seri-
ous learning disability. However, as a young heir-
ess, she was a sought-after marriage partner and
the Rev. David Sandys (Treasurer George Sandys’
brother) proved to be a persistent suitor (Mcllwaine
1924:15, 52). Some of the Burrows’ servants (or

those of the late Rev. Richard Buck) probably were .

in residence upon Bridget’s parents’ Jamestown
Island farmstead (Study Unit 2 TractI), for the Buck
orphans owned a large herd of livestock that in-
cluded were 30 cattle and 23 goats. In January
1625 John Burrows (Mara Buck’s legal guardian)
was credited with two houses, perhaps those which
stood upon Study Unit 2 Tract I (Meyer et al.
1987:33).

John Burrows, who was considered a gentle-
man, by January 24, 1625, had patented and seated
a 150 acre tract he called Burrows Hill or Bur-
rows Mount, which was located in what became
Surry County. In 1626 he placed his plantation in
the hands of a tenant, John Smith, and sought to
patent another 150 acre tract (McHwaine 1924:89,
03; Meyer etal. 1987:38). In August 1626 Bur-
rows was authorized to relocate to the Neck
O’Land so that he could tend to the orphaned Mara
Buck’s cattle (MclIlwaine 1924:109). It may have
been then that the Burrows’ vacated Study Unit 2
TractI.

Late in 1628 John Burrows succumbed to a
stab wound he received during an altercation with
a servant boy at Bunt Point (McIlwaine 1924:183).
His widow, Bridget Buck Burrows, married Will-
iam Davis sometime prior to March 27, 1643, and
after his death wed John Bromfield (Patent Book

4:31; Meyer et al 1987:143; Hening 1809-
1823:1:405). In 16535, after Bridget’s decease, her
widower, John Bromfield, brought suit against her
sister, Elizabeth Buck Crump, in an attempt to re-
cover her legal interest in the late Rev. Richard
Buck’s property in the Neck O’Land. It was then
determined that the Buck sisters had had only a
life-interest in their late father’s property (Hening
1809-1823:1:405).

Bridget Buck Burrows
(Burrowes) (Mrs. John)

Bridgett, the daughter of the Rev. Richard Buck,
married ancient planter John Burrows sometime
prior to February 1624 and shared a home with
him in Jamestown. On January 24, 1625, the Bur-
rows couple and Bridget’s 13-year-old sister,
Mara, and seven servants, were living there. In June
1624 Bridget Buck Burrows testified in the Gen-
eral Court that her sister, Mara, was “dull” and
unable to learn to read. She also said that the Rev.
David Sandys was trying to lure Mara into mar-
riage (Mcllwaine 1924:15, 52; Meyer et al.
1987:33; Hotten 1980:175, 225-226).

After John Burrows’ sudden death in 1628,
Bridget wed William Davis. Sometime prior to
March 1643 (and Davis’s decease) she married
John Bromfield (Mcllwaine 1924:183; Patent
Book 4:31; Meyer et al 1987:143; Hening 1809-
1823:1:405). In 16535, after Bridget’s decease, her
widower brought suit against her sister, Elizabeth
Buck Crump, in an attempt to recover Bridget’s
legal interest in the late Rev. Richard Buck’s prop-
erty in the Neck O’Land. It was then determined
that Bridget had had only a life estate (Hening
1809-1823:1:405).
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Anthony Burrows (Burroes)

Anthony Burrows, who immigrated to Virginia in
1617 aboard the George, was living in John Bur-
rows’ houschold in Jamestown in February 1624.
By January 1625, Anthony had moved to Eliza-
beth City, where he headed a household of his own.
He then gave his age as 44, In January 1626 An-



thony Burrows testified before the General Court
(Hotten 1980:175, 250; Mcllwaine 1924:85).

Robert Burie

Robert Burte, an indentured servant, was brought
to Virginia in 1617 by Richard Kingsmill (Study
Unit 1 Tract A and Tract C Lot A) (Mcliwaine
1924:144).

Henry Burion

The James City County court’s decision in favor of
Henry Burton, against George Marable I, was up-
held by the General Court on March 20, 1676
(Mcliwaine 1924:447).

Jane Burtt

On February 16, 1624, Jane Burtt was a servant
in Governor Francis Wyalit’s household in
Jamestown (probably Study Unit 1 Tract H)
{(Hotten 1980:173).

Burwell Family

Lewis Burwell |

Lewis Burwell 1, the son of Edward and Dorothy
Bedell Burwell, married Robert Higginson’s daugh-
ter, Lucy. After Lewis’s death in November 1653,
Lucy married William Bernard and then Philip
Ludwell 1. She died in November 1675 (Withington
1980:286; Meyer et al. 1987:144; Nugent 1969-
1979:1:266).

Lewis Burwell I

In 1698 Lewis Burwell II, who was married to
Abigail Smith, Colonel Nathaniel Bacon’s niece
and heir, represented Jamestown in the colony’s
assembly (Leonard 1976:58). As his wife’s heir
and his sons’ guardian, he would have been in le-
gal possession of the Bacon lot in Jamestown
(Study Unit 4 Tract S) and therefore would have
met the eligibility requirements for holding office.
Burwell resided at King’s Creek in York County
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and owned vast quantities of land in York and sev-
eral other Tidewater counties. It is uncertain what
use he made of the Bacon property in Jamestown.
Burwell was named to the Governor’s Council in
1702 (Byrd 1941:28; Stanard 1965:44).

By Autumn 1710 Lewis Burwell IT had be-
gunhaving medical problems. They became so acute
that on October 11, 1710, he made his will and
two days later he asked to be relieved from his
duties as councillor. According to William Byrd 1
of Westover, Burwell received medical treatment
from Dr. Archibald Blair, a highly respected physi-
cian. Even so, Lewis Burwell II died on December
19, 1710 (York County Deeds, Orders, Wills
14:64; C. O. 5/1312 f 105; Byrd 1941:265;
Stanard 1964:44),

Lewis Burwell I’s will was proved on Feb-
ruary 19, 1711, in the court of York County. Men-
tioned were his sons Nathaniel and James; four
daughters; grandson Lewis IIT (Nathaniel’s son);
and brother-in-law Philip Ludwell II. The testator
bequeathed his landholdings to his sons and grand-
son and indicated that Colonel Nathaniel Bacon’s
estate was to be divided among his children (York
County Deeds, Orders, Wills 14:64).

Abigail Smith Burwell (Mrs.
Lewis Burwell Il)

Abigail Smith Burwell of Gloucester County, the
niece of Colonel Nathaniel Bacon, inherited all of
his otherwise undesignated real and personal prop-
erty. She was Bacon’s sister’s child and Lewis
Burwell I’s wife. Bacon stipulated that his estaie
was to pass from Abigail to her sons, Nathaniel
and James. He also made a bequest to Abigail’s
grandson and his great-nephew, Lewis Burwell ITI.
Abigail Burwell outlived her uncle, Colonel Bacon,
by only a few months, for she died on November
12, 1692. At that point, the property she had in-
herited from him would have descended to her
husband, Lewis Burwell 11, and afterward, to sons
Nathaniel and James (York County Deeds, Or-
ders, Wills 9:116-118; McGhan 1993:452; Stanard
1965:17; Meyeret al. 1987:145).



Nathaniel Burwell

Nathaniel Burwell, the eldest son of Lewis Il and
Abigail Smith Burwell, resided on Carter’s Creek
in Gloucester County. By 1692 he had matured
and was married to Elizabeth, the daughter of Rob-
ert Carter of Corotoman. As one of his parents’
principal heirs, he inherited part of Colonel
Nathaniel Bacon’s estate (Byrd 1941:7, 29; York
County Deeds, Orders, Wills 14:64). From 1710
to 1712 Nathaniel Burwell served as Jamestown’s
burgess (Leonard 1976:65). This indicates that he
owned property within the community, in all likeli-
hood Study Unit 4 Tract S, which was part of the
late Colonel Nathaniel Bacon’s estate, Nathaniel
Burwell died in 1734 (Meyer et al 1987:146).

Elizabeth Carter Burwell (Mrs.
Nathaniel)

Elizabeth, Robert “King” Carter’s danghter, mar-
ried Nathaniel Burwell, eldest son of Lewis Burwell

II. The couple lived upon Carter’s Creek in
Gloucester County (Byrd 1941:29).

Lewis Burwell 1l

1 ewis Burwell I11, the son of Nathaniel and Eliza-
beth Carter Burwell and great-nephew of Colonel
Nathanie} Bacon, inherited a portion of the Bacon
property (York County Deeds, Orders, Wills
9:116-118; 14:64). In 1736, within two years of
his father’s death, he became Jamestown’s bur-
gess and served in that capacity through 1740.
Lewis Burwell IIT's eligibility to represent
Jamestown in the assembly indicates that he owned
land there. This raises the possibility that he inher-
ited Study Unit 4 Tract S from Colonel Nathanie!
Bacon. Lewis Burwell III also was a James City
County justice. In 1744 he was elected a burgess
for James City but died before taking office
(Leonard 1976:76; Stanard 1965:108, 110, 112,
116; Mcliwaine 1925-1945:1V:413),

James Burwell

In 1710 James Burwell was described as the sec-
ond oldest son of Lewis Burwell I1. From his great-

uncle Colonel Nathaniel Bacon, he mherited an in-
terest in Study Unit 4 Tract S (York County Deeds,
Orders, Wills 14:64). He resided upon the Kings
Creek plantation in York County, where he died in
1719 (York County Deeds, Orders, Wills 15:334,
424, 426).
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Bush Family
John Bush

John Bush, who came to Virginia in 1618 in the
Neptune, resided in Elizabeth City on the lower
side of the Hampton River, upon acreage that in
1619 was set aside for the Virginia Company’s use.
Official records dating to 1622 indicate that John
and his wife were evicted from the two houses he’d
built in that area. Mrs. Bush reportedly was so trau-
matized that she had a miscarriage. On February
16, 1624, John and his wife still were living in Eliza-
beth City with their two children. John died some-
time prior to November 30, 1624, at which time
the Rev. George Keith served as his administrator.
Keith later married Bush’s widow, Susan (Meyer
et al. 1987:147; Kingsbury 1906-1935:11:40;
Hotten 1980:188, 257; Mcllwaine 1924:34).

Susan Bush (Mrs. John) (Mrs.
George Keith)

On February 16, 1624, John Bush and his wife
were living in Elizabeth City with their two chil-
dren. By November 1624 Mrs. Susan Bush, John’s
widow, had become guardian of the orphaned Sara
Spence, whose parents (Ensign William Spence and
his wife) died during late 1623 or early 1624. The
Spences had been in possession of Study Unit 2
Tract Fand some land in Archer’s Hope. The Gen-
eral Court ordered Mrs. Bush, as Sara’s guardian,
10 have Ensign Spence’s acreage in Archer’s Hope
surveyed, for it was in the hands of a tenant. In
January 1625 Mrs. Susan Bush was living in Eliza-
beth City, where she was described as a 20-year-
old household head, who had come to Virginia in
the George in 1617. With her was 4-year-old Sara
Spence. Simultaneously, a Susan Keith was listed



among the dead on Jamestown Island. By that date
Susan had married the Rev. George Keith of Eliza-
beth City (Meyer et al. 1987:36; Hotten 1980::188,
249, 257; Mcllwaine 1924:27,42,57,76).

Thomas Bushrod

Thomas Bushrod on October 24, 1673, obtained
ajudgement against the estate of Jonathan Newell
(Study Unit 1 Tract D). On April 4, 1674, while
serving as attorney of Thomas Lawrie of Edinburgh,
Bushrod won a suit against William Drummond I
(Study Unit 4 Tract N and Tract L Lot A) and
Samuel Austin (Mcllwaine 1924:352, 365).

John Bustone

John Bustone, Richard Lawrence’s runaway ser-
vant, stole a shallop which was lost. After Bustone
was apprehended and brought to justice, he was
ordered to serve five extra years (Mcilwaine
1924:348, 382).

Nathaniel Butler

Captain Nathaniel Butler, who served as governor
of Bermuda from 1619 to 1622, visited Virginia in
1622-1623 and wrote a scathing account of life in
the colony, he called the “Unmasking of Virginia.”
A number of burgesses and ancient planters re-
sponded by rebutting Butler’s allegations (Lefroy
1981:1:706; C.0. 1/3 ff 36-37; British Library ).

William Butler

William Butler represented James City as a bur-
gess in the January 12, 1641, session of the as-
sembly. It is uncertain whether he was represent-
ing Jamestown or James City County, which in
1641 embraced what became Surry County
(Stanard 1965:61).

Byrd Family

William Byrd |

By 1671, William Byrd I had inherited Westover
from Thomas Stegg . He also fell heir to some
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land near the falls of the James River. Byrd be-
came a highly successful merchant and planter and
in 1677 commenced serving successive terms as a
Henrico County burgess. Byrd was highly critical
of Governor William Berkeley and seems to have
sympathized with the rebel Nathaniel Bacon. In
1679 officials in England withdrew permission for
Byrd to seat at the head of the James, for the Indi-
ans had begun attacking frontier settlers. In 1681
William Byrd I was named to the Governor’s
Council and in 1687 he became auditor general
and receiver general, positions that gave him con-
siderable political power. When Byrd came to
Jamestown on official business, he may have stayed
at Henry Gawler’s (Bay 2 of Structure 17, on
Study Unit 4 Tract C Lot B), forin 1689 he had a
case of French claret sent there for use of the Coun-
cil. Byrd’s correspondence reveals that he did busi-
ness with Perry & Lane, the firm that during the
fourth quarter of the seventeenth century owned
Bay 1 of Structure 17, the rowhouse unit next door
to Henry Gawler’s (Sainsbury 1964:10:404-403,
498; Stanard 1916:228; 1918:27; 1965:22-23,
41, 82-83).

During the 1680s William Byrd I acquired a
considerable amount of land in Henrico County,
which then spanned both sides of the James, and
he patented land in Nansemond and Charles City
Counties. He also laid claim to a massive tractin
King William and in what became Goochland
County. Byrd was heavily involved in seeing that
Tamestown was fortified. In 1695 he inspected the
20- year-old brick fort at Jamestown, which had
become ruinous, and the following year he was
authorized to purchase small guns for the newly
built platform that replaced the fort. During 1699
he visited Jamestown, where he inspected its forti-
fications. Afterward, he submitted a report on their
condition and on the quantity of military stores on
hand. In 1698 Byrd was reimbursed for partially
financing the construction of Jamestown’s gun plat-
form (Nugent 1969-1979:11:258, 275, 297, 305;
III:11, 65, 86; Mcliwaine 1925-1945:1:322, 344,
423-424; 1:151; Palmer 1968:1:59).



Between 1699 and 1704, the Governor’s
Council occasionally convened at Westover, Will-
iam Byrd I’s home. Byrd died on December 4,
1704, leaving his son and namesake, William II,
as heir (Mcllwaine 1925-1945:11:25, 114; 10:127,
383, 406; Stanard 1965:41).

Mary Horsmanden Byrd (Mrs.
William f)

Mary, the wife of William Byrd I, was the daughter
of Warham Horsmanden (Withington 1980:509).

William Byrd Il

William Byrd IT of Westover Plantation in Charles
City County, was born on March 28, 1674, and
was educated in England. In 1692 he served his
first term as a burgess. The 1704 quitrent rolls re-
veal that he then owned 19,500 acres of land in
Henrico, 100 acres in Prince George, and 300 acres
in Nansemond. Byrd was a council member and
served as receiver general from 170510 1716. In
1706 he married Lucy Parke, the daughter of
Daniel Parke IT, and agreed to accept his late fa-
ther-in-law’s assets along with his debts. It was a
decision he lived to regret, for the amount of debt
against the Parke estate was much larger than Byrd
had anticipated. In 1708 Byrd described the me-
dicinal properties of “Jamestown” (gimson) weed,
which he said was poisonous but would cure burns.
In August 1711 William Byrd II sent 25 men to
Jamestown to work on a gun battery that was be-
ing constructed and he furnished 2,000 palisades,
which were to be erected there and at Williams-
burg. Later, he was paid for the palisades and the
cost of shipping them to Jamestown. Although Wil-

- -

liam Byrd II seemingly did not own property at
Jamestown, he was a frequent visitor there and
probably secured room and board in one of its tav-
erns. On the other hand, he would have had cus-
tody of any property his late father-in-law had had.
In 1709 Byrd wrote of attending church in
Jamestown, where the Rev, James Blair conducted
services. Byrd, who married Maria Taylor in 1724,
continued to acquire land and in 1738 patented
nearly 5,000 acres of new land in Brunswick
County. Four years later he laid claim to 105,000
acres there. He died on August 26, 1744 (Smith
1957:15; Wright et al 1941:ix, xi, 25, 393, 401;
Stanard 1965:23, 45; Nugent 1969-1979:111:99;
Mcliwaine 1918:529; Hudgins 1994:1V:150-151,
158, 197; V:16; Chandler 1921:190).

Lucy Parke Byrd (Mrs.
William 1l)

Lucy Parke Byrd, the daughter of Daniel Parke II
and Jane Ludwell, married William Byrd II of
Westover in 1706. She was the niece of Philip
Ludwell II (Study Unit 3 Tract A, Study Unit 4
Tracts K and U and probably Study Unit 1 Tract
H). Lucy died in London in 1716 (Wright et al
1941:Byrd 1709:x, 102).

Ursula Byrd (Mrs. Robert
Beverley 1)

Ursula, the daughter of William Byrd I, married
Robert Beverley Il and lived at Jamestown in the
easternmost unit of the Ludwell Statehouse Group
(Study Unit 4 Tract Q). She died in childbirth and
was buried in the churchyard at Jamestown
(Beverley 1947:xiv; Stanard 1935:244).
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Edward Cage (Cadge)

On January 24, 1625, Edward Cage (Cadge), who
was free, was residing in Jamestown in the house-
hold of Nathaniel Jeffreys. He reportedly came to
the colony in the Marmaduke. In April 1625 Cage
was ordered to inventory the estate of the late John
Pountis of Jamestown and in September he was
compensated by Jonas Stogden. In March 1629
Edward Cage served on a jury. He was still alive in
1638, at which time he was described as one of
Virginia’s chief merchants and planters (Meyer et
al. 1987:32; Mcllwaine 1924:55, 70, 190;
Bodelian MS Bankes 8 £ 6).

Calcker Family

Mr. [First Name Unknown]
Calcker (Calcar)

On February 16, 1624, Mr. Calcker, his wife and
achild were living in the urban Jamestown house-
hold of Captain William Holmes. On March 23,
1624, it was reported that Mr. Calcker had sold
his bed, bedclothes and pewter to John Chew (Study
Unit 4 Tract L Lot I) (Hotten 1980:175; Mclwaine
1924:13).

Mrs. [First Name Unknown]
Calcker (Calcar)

On February 16, 1624, Mrs. Calcker, her hus-
band and a child were living in the urban Jamestown
household of Captain William Holmes (Hotten
1980:175).

Calcker (Calcar) Child

On February 16, 1624, Mr. and Mrs. Calcker and
their child were living in the urban Jamestown

household of Captain Wiliam Holmes (Hotten
1980:175).

Thomas Calder

Thomas Calder, a shoemaker from
Buckinghamshire, arrived at Jamestown in 1619
aboard the Bona Nova. By January 1625 he was
living in Elizabeth City in the household of William
Barry. He was then 24 (Hotten 1980:261; Ferrar
MS 295).

Calvert Family

George Calvert, Lord Baltimore

George Calvert (the first Lord Baltimore) and 40
members of his household left Newfoundland in
August 1629 and stopped off at Jamestown while
on their way to England. He asked the Privy Coun-
cil to order Virginia's governor (Sir John Harvey)
to assist his wife in collecting debts, securing safe
passage to England and disposing of her servants,
if she saw fit. It is likely that she was a guestin
Harvey’s home in Study Unit | Tract H, Calvert
requested some southern land and in 1632 was
given a charter for what became Maryland. Later,
he asked King Charles I to reinstate Governor John
Harvey, who had been sympathetic to his colony’s
interests. George Calvert’s will was proved in 1634
(Pory 1977:148; Cell 1982:155, 287; Sainsbury
1964:1:190, 217; C.0. 1/9f 135; Neill 1996:98;
SR3970).

Cecil Calvert

Cecil Calvert, the son and successor of the first
Lord Baltimore, set out to plant a colony in Mary-
land. He arrived at Old Point Comfort on Febru-
ary 24, 1634 (Neill 1996:98).
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Richard Campion

Richard Campion, a 22-year-old husbandman from
Leicestershire, England, arrived in Jamestown in
1619 aboard the Bona Nova (Ferrar MS 295).

Robert Campion

Robert Campion, a 25-year-old husbandman from
Leicestershire, England, arrived in Jamestown in
1619 aboard the Bona Nova (Ferrar MS 295).

Delpheus Cann

Mr. Delpheus Cann on February 16, 1624, headed
a household in urban Jamestown, On March 12,
1625, he was described as a merchant when serv-
ing on a jury that conducted an inquest (Hotten
1980:176; Mcllwaine 1924:53).

Ralph Cannion

On February 5, 1628, Ralph Cannion was de-
scribed as a servant of Edward Sharples of
Jamestown (Mcllwaine 1924:160).

Robert Carles

Robert Carles, who reportedly was capable of
curing rice and producing cottonwool, sugar and
indigo, was described as very experienced in agti-
culture. The Virginia Company gave him land in
Virginia in July 1622 (Kingsbury 1906-
1935:1V:73).

Henry Carman

On October 11, 1626, Henry Carman, an inden-
tured servant in the West and Shirley Hundred
household of Samuel Sharpe, was found guility of
committing fornication with Alice Chambers, one
of Abraham Peirsey’s maid servants and a resi-
dent of urban Jamestown. Henry and Alice were
sentenced to serve another 7 years. As Sharpe was
then away from Virginia, Carman was placed in
the custody of William Ferrar of Jordan’s Journey,
where he was to work on his master’s behalf.
Carman was one of the so-called Duty boys, youths

who had come to Virginia in 1619 (MclIlwaine
1924:117).

James Carter (Carrter)

James Carter of White Chapel], in Middlesex, En-
gland, died between April 1623 and February
1624. He resided across the river from Jamestown.
He left a widow named Susan (Hotten 1980:192;
Coldham 1987:12).

William Carter

William Carter, who in February 1622 was living
in Dr. John Pott’s house in urban Jamestown (Study
Unit 1 Tract D Lot D}, reportedly killed a calf and

dressed it there. On June 24, 1624, William testi- -

fied in court about events that occurred at the fort
inJamestown. On January 24, 1625, when a mus-
ter was taken, William Carter was living in the rural
part of Jamestown Island. On at Ieast one occa-
sion during 1625, he assisted Jamestown gunsmith
John Jefferson (of Study Unit 2 Tract J), who was
repairing a weapon. Later in the year he treated a
sick cow that belonged io the Rev. Richard Buck’s
orphans, which animal was in the custody of Tho-
mas Alnutt. In August 1626 William Carter was
described as one of George Menefie’s servants,
employed in his forge at Jamestown. A co-worker
at the forge was Martin Turner, who in 1626 be-
queathed Carter his bed (McIlwaine 1924:3-4, 15,
84- 85, 107; Hotten 1980:228).

Goodwife [First Name Unknown]
Carter

On May 9, 1625, Robert Fitts made reference to
Goodwife Carter’s house on Jamestown Island
(Mcllwaine 1924:58). Its location is uncertain. She
may have been married to William Carter.

Shirley Carter
On December 21 and 22, 1892, Shirley Carter
prepared a sketch of the graveyard associated with

the church at Jamestown. He assigned a number
to each grave site (Carter 1892).
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John Cartwright

John Cartwright, who on February 16, 1624, was
aservant in Captain William Peirce’s household in
Jamestown (Study Unit 1 Tract D Lot B and Study
Unit 4 Tract F Lot B), on March 10, 1621/22,
witnessed John Rolfe’s will (Hotten 1980:174;
McGhan 1993:861).

Captain William Carver

In 1676 the rebel Nathaniel Bacon sent Captain
William Carver to capture Governor William Bey-
keley, who had retreated to Colonel John Custis’s
plantation, Arlington, on the Eastern Shore
(Washburn 1957:404).

Cary Family

Miles Cary (Carey) |

Miles Cary I, the grandson of Bristol innholder
Henry Hobson, patented 3,000 acres of land in
Westmoreland County in 1644. During the 1650s
he began acquiring acreage in Warwick County,
which he made his permanent home. In 1660 Cary
commenced serving as one of Warwick’s bur-
gesses and he was named to the Governor’s Coun-
¢il, upon which he served for many years. He be-
came collector of customs and escheator general,
both of which positions generated lucrative fees.
In 1665, when a turf fort was to be built at
Jamestown on Study Unit 4 Tract F, Colonel Miles
Cary was ordered to hire sloops to retrieve the
ordnance at Old Point Comfort. The following year,
when a decision was made to fortify Old Point
Comfort, Cary was ordered to assist son Thomas
in its construction. When Miles Cary 1 made his
will, he left two houses in England to his daughter.
Two of his sons (Miles IT and William) were mi-
nors and living in Virginia. Their elder brother, Tho-
mas, was designated one of their legal gnardians
(Withington 1980:2831; Mcllwaine 1924:233-234,
292, 484, 486-488, 503, 507-508, 513, 517;
Nugent 1969-1979:1:244, 326, 353-354, 374,
533; Stanard 1965:39,73).
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On April 6, 1671, Colonel Nathaniel Bacon
and the executors of Colonel Miles Cary I of
Warwick County purchased Bay 3 of the Ludwell
Statehouse Group (on Study Unit 4 Tract U Lot
A) from Henry Randolph. By 1683 the rowhouse
unit had come into the hands of Philip Ludwell 1
{(Mcllwaine 1924:514; Patent Book 7:294; Nugent
1969-1979:11:263). 1t is unclear why the Cary ex-
ecutors were involved in Bacon’s 1671 purchase,
unless Randolph was indebted to Cary’s estate or
Bacon and Cary had been investing in Bay 3 when
Cary died.

Miles Cary (Carey) Il

Miles Cary IT of Warwick County, a son and heir
of Miles Cary I, became Jamestown’s burgess in
1693 and was the colony’s surveyor general from
1692 to 1708. He became Register of the Admi-
ralty Court in 1698 and in 1705-1706 served as
rector of the College of William and Mary. Cary
patented substantial quantities of land in Warwick
and York Counties, much of which he inherited from
his late father. In April 1702 he married Mary, the
daughter of William Wilson of Ceeley’s and the
widow of William Roscoe. After Miles Cary II's
death on February 16, 1709, his widow, Mary,
married Dr. Archibald Blair, a noted physician
{Leonard 1976:52; Stanard 1965:26, 88, 94-97;
Meyer et al. 1987:604-605; Nugent 1969-
1979:11:247, 368; [11:40, 393; Smith 1957:17; C.
0. 5/1309 f 100). As Miles Cary II represented
Jamestown in the assembly and Archibald Blair
(Miles” widow’s new husband) did too, it is likely
that Miles or Mary owned land within the capital
city. They may have been associated with Study
Unit4 Tract A, where archaeological features have
been identified that date to their period of owner-
ship.

Mary Wilson Roscoe (Mrs. Miles
Cary II)

In April 1702 Mary, the daughter of William Wil-
son of Ceeley’s and the widow of William Roscoe,



married Miles Cary IT of Warwick County. After
Cary’s death on February 16, 1709, she wed Dr.
Archibald Blair, a noted physician (Meyer et al.
1987:604-605).

Henry Cary

In May 1706 Henry Cary was authorized to hire
carts to move military materiel from Jamestown to
Williamsburg. Afterward, he was paid for the sex-
vices he had rendered (Mcllwaine 1925-
1945:111:88, 99).

Martha Cary (Mrs. Edward
Jaquelin)

Martha Cary, the daughter of Lt. Colonel William
Cary of Elizabeth City County and the widow of
John Thruston of Martin’s Hundred, married Ed-
ward Jaquelinin 1706 (Meyer et al. 1987:600).

Harrietie Cary

Miss Harriette Cary of Williamsburg kept a diary
from May 6 to July 24, 1862, in which she made
notes about the city during its first weeks of Union
Army occupation (Tyler 1928:104-115). She aiso
commented upon events at Jamestown,

Carymber Family (Mr., Mrs. and
Son)
Mr. and Mrs, Carymber and their son were sent to

Virginia by the Company of Mercers in 1621
(Ferrar MS 297).

Arnoid (Arnall) Cassinett
{Cassina, Cossina)

Although very little is known about Arnold
Cassinett, official records indicate that at the time
of Bacon’s Rebellion he was residing upon Study
Unit4 Tract K Lot D, in the easternmost unit (Bay
4) of the Structure 115 rowhouse, which was de-
stroyed by fire on September 19, 1676 (Mcliwaine
1905-1915:1659-1693:73, 78, 152). That several
people sought to lease the ruins of the house

Cassinett had occupied (a structure later discov-
ered to have been privately owned) indicates that
he was someone’s tenant.

On March 6, 1675, Cassinett was ordered
to free Edward Rawlins, an indentured servant he
had obtained from innkeeper Richard Lawrence
of Jamestown (Study Unit 4 Tract S). According
to the minutes of the General Court, “Edwd
Rawlins Did bind himselfe an Apprentice to a Shipp
Carpenter and the Carpenter assigning him to Mr.
Laurence who Assigned the said Rawlins to Arnold
Cassinett, and It Appearing that the said Rawlins
hath beene Imployed as a Common Servant,” he
was to be freed. Arnold Cassinett was ordered to
give Rawlins his freedom dues and release him im-
mediately (Mcllwaine 1924:407). Littie more is
known about Rawlins other than the fact that duz-
ing the late 1680s and carly 1690s he served as
gunner of the fort at Jamestown, for which he was
compensated on a fairly regular basis (Mcliwaine
1925-1945:1:187, 255).
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Castine (Castillian) Family

Vincencio (Vicentio, Vencentia)
[Castine, Castillian]

In 1621 a group of glassmakers and their families
were outfitted with food, apparel, equipment, pro-
visions and the tools of their trade, and were sent
to Virginia to produce glass beads that could be
used in trading with the Indians. The glassmakers,
who reputedly were Jtalian, were entrusted to the
care of Captain William Norton. One of those men
was Vincencio Castine (Ferrar MS 290, 294, 301,
302; Kingsbury 1906-1935:H1:468, 485, 492, 646;
IV:22,562).

On February 16, 1624, Vincencio, who was
Italian, was residing at Glasshouse Point, just across
the isthmus from Jamestown Island. In January
1625 he was living upon the Treasurer’s Plantation
on the lower side of the James River in the house-
hold of Treasurer George Sandys (Hotten
1980:180, 235). On May 23, 1625, Vencentia
Castine testified in a court case about John Clever’s




demise. A month earlier he had received permis-
sion to return to England (Mcllwaine
1924:56,61,94).

The glassmaking venture, sponsored by the
Virginia Company proved unsuccessful, for the
workers were highly dissatisfied with the condi-
tions they found in the colony. In March 1623 the
roof was blown off of the glasshouse, which had to
be repaired. Although a furnace was built, it ex-
ploded within two weeks and one of the glasswork-
ers (Vincencio) reportedly cracked it with an iron
crowbar. After Captain Norton died, Treasurer
George Sandys took over management of the
glassmaking venture. The furnace was rebuilt but
the Italians complained that the sand available to
them wouldn’t liquify. Therefore, Sandys sent some
men to the lower side of Hampton Roads to pro-
cure a different type of sand. By June 15, 1623,
one of the principal workmen at the Glasshouse
had died and the other, who was ill, sought (and
received) permission to return to England (Ferrar
MS 290, 294, 301, 302; Kingsbury 1906-
1935:111:468, 485, 492, 646; IV:22-23, 562).

Mrs. Vencencio (Vicentio,
Vencentia) Castine (Castillian)

In March 1623 Treasurer George Sandys reported
to his superiors that he had sent Vincencio’s wife
home, as he had beaten her several times and
Sandys feared for her life (Kingsbury 1906-
1935:1v:23).

Robert Castle

On February 25, 1662, Robert Castle purchased
Lot B of Study Unit 4 Tract C from Thomas
Woodhouse. On February 25, 1663, when Castle
repatented his lot, his property’s boundaries were
redefined (Patent Book 5:272; Nugent 1969-
1979:1:154). The rowhouse unit designated Bay 1
of Structure 17 was constructed upon Lot A, per-
haps during Robert Castle’s period of ownership.

Very little is known about Robert Castle ex-
cept that in March 1656 he patented an island of
marsh land in the Chickahominy River. In Septem-
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ber 1664 he was identified as the guardian of Wil-
liam Gray, a Sutry County orphan (Nugent 1969-
1979:1:327; Surry County Deeds and Wills 1652-
1672:240). Within two years of the time Robert
Castle secured his patent for Study Unit 4 Tract C
Lot A, plans got underway to build a fort upon the
acreage that adjoined his eastern lot line. The fort’s
construction and its use as a licensing center for
trading vessels probably influenced the manner in
which Castle’s lot was developed.

Captain William Caswell

On April 23, 1670, Captain William Caswell was
indebted to the orphans of William Edwards I,
whose son, William II, was associated with
Jamestown Island Study Unit 4 Tract O and Tract
L Lot C McIlwaine 1924:216).

Dorcas Catesbie

Dorcas Catesbie came to Virginia with William
Rowley aboard the James, having set sail on July
31, 1622 (Ferrar MS 400).

Bryan Caught (Cawt)

In early January 1625, Bryan Caught, who on Feb-
ruary 16, 1624, had been a servant in Richard
Stephens’ Jamestown household (Stady Unit 4
Tract L. Lot H), agreed to build an 18 ¥4 foot
shallop for John Uty, for whom he’d aiready builta
boat. In January 1625 Caunght testified about a to-
bacco bill he had received in payment from Cap-
tain Hamor (Study Unit 4 Tract L Lot G) (Hotten
1980:175; McHwaine 1924:39-40).

Edward Challis (Challice)

On August 28, 1643, Edward Challis (Challice)
received a patent for a 1 acre lot in Jamestown
that abutted “west upon the river, East upon the
Marsh, North upon the blockhouse Land and
South toward the Land of Radolph Spraggon.”
Thus, Challis’s land (in Study Unit 1 Tract E) was
on the waterfront near the isthmus that led to the
maintand and extended eastward into the marsh




abutting the Back River (Patent Book 2:12; Nugent
1969-1979:1:154). Challis had arrived in Virginia
by 1639, when he was listed as a headright in Ed-
ward Sanderson’s patent for some land on the
Chickahominy River (Nugent 1969-1979:1:112).

In 1683, when James City County’s official
surveyor, John Soane, prepared a plat of the
Governor’s Land, Edward Challis was credited
with a 65 acre leasehold, a parcel that lay in the
western part of that 3,000 acre tract and abutted
the river (Soane 1683). Archaeologists have iden-
tified a substantial quantity of shards of a distinc-
tive coarseware within the 635 acre Challis lease-
hold. Numerous wasters were present, but no kiln,
perhaps because it had been eroded into the James
(V.D.H.R. 1974). On May 12, 1693, Edward
Challice was authorized to receive compensation
for delivering official messages (Mcllwaine
1918:143). It is unclear whether Edward Challis
or one of his servants was a potter. However, ad-
ditional documentary research may shed light upon
thatissue.

Francis Chamberline

On July 31, 1622, Francis Chamberline set sail for
Virginia aboard the James. He was sent to the
colony by Mr. Ryder (Ferrar MS 400). Thus,
Francis Chamberline should not be confused with
aplanter of identical name who came to Virginiain
the Marmaduke and settled in Elizabeth City.

Alice Chambers

Alice Chambers, who came to Virginia in the
Southampton in 1623, was residing in Jamestown
on January 24, 1625, and was a servant in the
household of Abraham Peirsey. In 1626 Alice be-
came pregnant and was arrested for whoredom.
She was found guilty of committing fornication with
Henry Carman, one of Samuel Sharpe’s servants
and a resident of West and Shirley Hundred. Alice
and Henry were ordered to begin their 7 years term
of service anew (Meyeret al. 1987:31; McIlwaine
1924:117).

Robert Chambly (Chambley)

Robert Chambly, a gentleman, served on the De-
cember 21, 1624, jury that investigated the drown-
ing death of George Pope, a Jamestown Island
youngster. In January 1625 Chambly was fined for
neglecting jury duty (McIwaine 1924:38, 40).

Champion Family

John Champion

John Champion, who was born on November 10,
1660, probably was the brother of Elizabeth, the
wife of Edward Travis II of Jamestown Island
(Study Unit 2). On May 5, 1678, John Champion
served a witness when Edward Travis II gave wife
Elizabeth his power of attorney. In June 1691
Champion patented some acreage in
Northumberland County (Nugent 1969-
1979:111::4). He died on December 16, 1700, and
was interred in the Travis family graveyard on
Jamestown Island (Meyer et al. 1987:378; Surry
County Deeds, Wills &c. 1671-1684:170; Tyler
1907-1908:142).

William Champion

On November 15, 1677, William Champion
deeded a 12 acre tract on Jamestown Island (Study
Unit 2 Tract X) to Edward Travis II, who prob-
ably was his brother-in-law (Nugent 1969-
1979:11:252; Patent Book 7:228-229). Nothing
else is known about Champion or Tract X, includ-
ing its precise location. However, because it be-
came part of the Travis family’s plantation in the
eastern end of Jamestown Island and was included
in the land Edward Travis I repatented in 1682, it
is certain that Tract X was located north of
Passmore Creek and east of Kingsmill Creek.
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Robert Chancellor

In 1787 Robert Chancellor (a free white male of
tithable age) was one of the overseers employed
by John Ambier II for his Jamestown Island plan-




tation (Study Units 1 and 3) (James City County
Personal Property Tax Lists 1787).

Samuel Chandler

On March 24, 1642, Samuel Chandier was de-
scribed as one of Lady Elizabeth Dale’s executors
(Mclwaine 1924.:499),

Benjamin Chapman

On June 16, 1714, Benjamin Chapman was au-
thorized to keep the ferry from Swann’s Point to
Jamestown (Surry County Order Book 1713-
1718:33).

Francis Chapman

Ancient planter Francis Chapman, who came to
Virginia in the Starrin 1608, was residing in urban
Jamestown on February 16, 1624. By January
1625, however, he had moved to the lower side of
the James River where he headed a household in
Paces Paines. In May 1625 he was credited with
100 acres of land opposite Jamestown. In January
1628 he, Richard Richards and Richard Dolphenby
sold some jointly owned acreage to Isabella Perry
(Hotten 1980:175, 232, 270; Mcllwaine
1924:158).

William Chapman

On June 5, 1646, when Richard Clarke patented
1¥2 acres near “the Friggott,” included was Study
Unit 1 Tract C Lot D Parcel 3, a 2 acre lot he had
purchased from William Chapman. The Chapman
Iot, which had been patented earlier on, was said
to contain a cow pen (Patent Book 2:47; Nugent
1969-1979:1:160). The Chapman patent no longer
exists and no farther information has come to light
about William Chapman.

Robert Chauntree (Chantry)

On February 16, 1624, Robert Chauntree, a ser-
vant in Edward Blaney’s Jamestown household
(Study Unit 1 Tract D Lot C), simultaneously was

attributed to Blaney’s plantation on the lower side
of the James River (Hotten 1980:175, 180).

Chermaison Family

Joseph Chermaison
(Chermeson)

Joseph Chermaison, who was French, in October
1703 was residing in York County at Stephen
Fouace’s plantation. He then had in his possession
some money that was to go to the minister at
Manakin Town, a French settlement above the falls
of the James. In June 1708 it was noted that
Chermaison had purchased the Glasshouse tract
from William Broadribb’s executor. After Joseph's
death, his wife, Elizabeth, married Clande
Rouniere, another Frenchman (Mcllwaine 1925-
1945:11:339; Ambler MS 78; Nugent 1969-
1979:11:140).

Elizabeth Chermaison
(Chermeson) (Mrs. Joseph)

Elizabeth, the late Joseph Chermaison’s widow,
served as his executrix. In that capacity, she sold
the Glasshouse tract to Edward Jaquelin in Janu-
ary 1713. She eventually married Claude Rouniere,
another Frenchman. In June 1714 a child named
Elizabeth Chermaison (probably Joseph and
Elizabeth’s daughter) was credited with 100 acres
of land in York County {Ambler MS 78; Nugent
1969-1979:11:140).
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Thomas Chermant

Thomas Chermant came to Virginia with Edward
Grindon (Study Unit 3 Tract F) aboard the James.
They set sail from England on July 31, 1622 (Ferrar
MS 400).

Arthur Chester

Arthur Chester, who in February 1620 was cap-
tain of the ship Margaret and John, produced a
narrative of his adventures, which was published in



1707. Included was an account of the March 1622
Indian uprising (Tyler 1900-1901:203-214).

Chew Family

John Chew

John Chew, a merchant, immmigrated to Virginiain
1622. On August 14, 1624, he received a patent
for Study Unit4 Tract L. Lot I, which encompassed
3/10 of an acre. His lot abutted those of Richard
Stephens and Ralph Hamor, both of whom also
were merchants. In December 1624 Chew’s Jot
contained a store (Patent Book 1:7-8; Mcllwaine
1924:37).

John Chew and his wife, Sarah, resided upon
their Jandholdings at Hog Island, where they were
living when demographic data were compiled in
1624 and 1625 (Hotten 1980:237; Meyer et al.
1987:44). However, John took an active role in
the community at Jamestown. He was the Bennett
family’ business representative in Virginia and after
Robert Bennett’s decease in 1623, settled his es-
tate. John Chew represented Warresqueak (the
Bennett plantation) in the 1624 assembly and
served on behalf of Hog Island in 1625, 1628, and
1629, In 1624, he signed a document describing
conditions in Virginia. John Chew was made com-
mander of Hog Island in 1629 and in 1636 Gover-
nor John Harvey described him as one of the “ablest
merchants in Virginia” (Kingsbury 1906-
1935:1V:402; Stanard 1965:53-54; Tyler
1907:424; Meyer et al. 1987:176).

During the 1620s John Chew made numer-
ous appearances before the General Court. In 1623
when he brought suit against Captain William
Douglas’s estate, he was awarded the anchors ang
cables from the decedent’s ship. In 1624 he ob-
tained goods from Mr. Calcar for William Bennett’s
use and he also sold fish on behalf of Treasurer
George Sandys. Chew procured corn from the
Eastern Shore in 1625 and he hired Richard Bartlett
of Warresqueak to build a house. It is uncertain
whether the structure Chew had built was for his
use in Warresqueak (perhaps while conducting
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business on behalf of the Bennetts), on his prop-
erty in urban Jamestown (Study Unit 4 Tract L Lot
I) or on Hog Island. During 1625, John Chew paid
frequent visits to Warresqueak, where he collected
debts owed to the Bennett estate. He agreed to
renthis store to John Lamoyne. That structure may
have been in Jamestown on Study Unit 4 Tract L.
Lot I, in Warresqueak, or on Hog Isiand. John
Chew was identified as a merchant when he par-
ticipated in the jury summoned to investigate the
death of George Pope, a child who tumbled into a
well at Jamestown. John also took part in other
inquests and he was among those who ascertained
that the tobacco Sir George Yeardley had tried to
export was of insufficient quality. Like most mer-
chants, John Chew occasionally was summoned
to court on account of debts. In July 1625 he was
arrested by Dr. John Pott (Study Unit 1 Tract D
Lot D), who took legal action in order to make
him pay what he owed (Mcltwaine 1924:10, 13,
29, 37- 38, 44, 47, 51, 53, 61, 66, 86, 98).

By March 1627 John Chew had relocated to -

Hog Island, where he seated some land and in
1629 he was identified as Hog Island’s commander
(Mcllwaine 1924:143, 192). In 1630 John was
among those who established plantations at
Chiskiack, on the York River. He eventually ac-
quired several hundred acres in York County and
by the late 1630s had moved there. In 1640 he
was appointed one of the tobacco viewers for York
County and in 1644 he commenced representing
that area as a burgess. He donated part of his York
County acreage on Chisman Creek as a parish
glebe. John Chew died around 1652, shortly after
his marriage to Rachel Constable, a York County
widow. His son, Samuel, born ca. 1626, was his
principal heir. By 1639 Samuel Chew had moved
to Maryland (Chandler 1924:26; Nugent 1969-
1979:1:44, 62-63, 101; Meyer et al. 1987:176-
177; York County Deeds, Orders, Wills 1633-
1646:43; McGhan 1993:497, 507}. It is uncertain
what became of John Chew’s lot in Jamestown
immediately after he and/or his family relinquished
it (Patent Book 4:401; 7:701; Nugent 1969-
1979:1:340; Stanard 1965:63).



Sarah Chew (Mrs. John)

On Japuary 24, 1625, Sarah, the wife of merchant
John Chew, was sharing a home with him on Hog
Island. She came to Virginia in the Seaflower
(Hotten 1980:237).

Henry Cheyney

Henry Cheyney, a merchant, arrived in Jamestown
on September 12, 1623, aboard the Bonny Bess
(Mcllwaine 1924:06).

Sir Henry Chicheley

Sir Henry Chicheley, the son of Thomas Chicheley
of Wimple, in Cambridge, England, immigrated to
Virginia in 1649. He was aroyalist, a close associ-
ate of Governor William Berkeley, and Edward
Digges’ cousin. Chicheley married Agatha
Eltonhead, Ralph Wormeley I's widow, and moved
into the plantation called Rosegill. Chicheley be-
came a burgess, a councillor and Lieuntenant Gen-
eral. He was intensely disliked by the rebel
Nathaniel Bacon, who declared that he was a trai-
tor, allowed his men to loot Chicheley’s home, and
imprisoned him for 20 weeks at the Mehixon Fort
in the upper reaches of the Pamunkey River.
Chicheley survived the ordeal and in December
1678 commenced serving as deputy-governor. In
1679 he commissioned Edward Hill II of Shitley
Plantation as attorney general and he advocated
abolition of the quitrent. Sir Henry Chicheley died
on February 5, 1683 (Withington 1980:421;
Stanard 1965:16, 39; Mcllwaine 1924:515, 521;
Bruce 1898:64; Sainsbury 1964:10:360; Aspinall
etal. 1871:169, 172, 174; Washburn 1957:409).

William Chick

‘William Chick, one of the overseers on John Ambler
II’s Jamestown Island plantation, in March 1784
paid someone for building a flat. In 1784, 1785
and 1786 Chick was listed in the James City County
Personal Property Tax rolls as a free white male
tithe (James City County Personal Property Tax
Lists 1784-1786; Ambler, March 29, 1784).
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Chiles Family

Walter Chiles |

Walter Chiles I of Bristol, England, in 1637 was
described as a servant of Henry Tolton, also of
Bristol (H.C.A. {f 268, 273). In 1649 Waller pat-
ented 813 acres on the south side of the
Appomattox River, in what was then Charles City
County but is now part of Prince George (Nugent
1969-1979:1:186). On March 23, 1649, Gover-
nor William Berkeley sold the 3 V2 acre Kemp-
Wyattlot (Tract F) and 1ts improvements to Walter
Chiles I. Atthat time, the property’s chain of title
was recapitulated. It was then noted that “Sr W
Berkeleys deed of sale to Mr Chiles” included “the
Brick house formrly Mr Secry Kemps” (Ambler
MS 4). Afterward, Walter Chiles I and his wife,
Elizabeth, resided upon his property in urban
Jamestown, probably in the Kemp house, Struc-
ture 44 (Ambler MS 4; Stanard 1910:122; Meyer
etal. 1987:410). Chiles was a merchant and on at
least one occasion, his ship, the Leopaldus, was
involved in trading with the Dutch, contrary to law.
In 1653, while he was a burgess, he was elected
speaker. However, he was censured for violating
the navigation acts and deprived of the right to serve
(Hening 1809-1823:1:358, 377-378, 382; Tyler
1892-1893:75; Surry County Deeds, Wills &c.
1652-1672:28; Mcllwaine 1905-1915:1619-
1660:86,91).

Sometime prior to March 10, 1653, Walter
Chiles I acquired 70 acres at Black Point, which
included Study Unit 2 Tracts M, N, O, P, and U.
His 70 acre parcel was used as a reference point
when Edward Travis I patented some land that lay
to its north (Nugent 1969-1979:1:231; H:112;
Patent Book 3:8; 6:413). Walter Chiles I, a Charles
City County burgess and planter, commenced serv-
ing as a James City burgess in November 1645.
This raises the possibility that he had acquired his
Black Point acreage by that date. Later, he be-
came a James City Parish churchwarden (Stanard
1965:61, 63-64; Hening 1809-1823:1:239). In
1651 he was appointed to the Governor’s Council



and became a lieutenant colonel in the local militia.
In 1653 he served as a burgess for James City
(Stanard 1965:36, 70).

In April 1653 Walter Chiles I was described
as a merchant when he acquired two servants from
William Edwards I, father of the mran who owned
Study Unit 4 Tract O and grandfather of the owner
of Study Unit 4 Tract L Lot C. He also obtained
some livestock and furniture from William Corker,
son of John Corker, who patented Study Unit 4
Tract J and Study Unit 3 Tract D. When Walter
Chiles I died in 1653, all of his landholdings de-
scended to his eldest son, Walter IT. However, a
subsequent land transaction reveals that Ehizabeth
and Edward Hill T also had a legal interest in the
Kemp dwelling on Tract F (Ambler MS 6, 24;
Surry County Deeds, Wills &c. 1652-1672:8, 28,
263). She may have been the widow or married
daughter of Walter Chiles I, or possibly a lease-
holder.

Elizabeth Chiles (Mrs. Walter 1)

Walter Chiles I was married to Elizabeth, with
whom he produced Walter Chiles I (Meyer et al.
1987:410).

Walter Chiles Il

By 1656, Walter Chiles II, who had inherited his
father’s property on Jamestown Island, moved
there. He and his wife, Mary, the daughter of Colo-
nel John Page, probably occupied the Kemp house
Structure 44) on Tract F. Chiles’ land in that vicin-
ity was used as a reference point in 1660 when
John Fitchett patented a neighboring property,
Study Unit 4 Tract E. In October 1656, Walter
Chiles II was described as a resident of Jamestown
when a Surry man sent him a sail for his boat. From
1660 through 1666 he served as Jamestown's bur-
gess and during at least part of that period he was
a James City County justice of the peace (Meyer
et al. 1987:410; Surry County Deeds, Wills &c.
1652-1672:84; Nugent 1969-1979:1:339; Ambler
MS 6; Hening 1809-1823:1:506-507; 11:196-197;
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Stanard 1965:74, 77; Charles City County Order
Book:33; Leonard 1976:38).

On May 20, 1670, Walter Chiles Il patented
a 70 acre tract at Black Point that he had inherited
from his father. Within the Chiles patent’s bound-
aries lay Study Unit 2 Tracts N and U, along with
Tracts M, O and P, which were laid outregularly in
arow, directly above Tracts B, C, and D (Patent
Book 6:413; Nugent 1969- 1979:11:112; Surry
County Deeds and Wills 1652-1672:84; Hening
1809-1823:1:506-507). Chiles probably placed
some of his indentured servants upon his 70 acres
and his leasehold in the Governor’s Land. One of
his maid servants was Mary Hewes, whom Chiles
purchased from Henry Smith (Mcllwaine
1924:217).

Walter Chiles IT was a respected member of
the Jamestown Island community and in 1671 he
was a member of the James City Parish vestry. He
was called upon to inventory the estate of the late
Thomas Hunt (Study Unit 4 Tract L Lot J) and
was named Hunt’s executor and the guardian of
his orphan. In April 1671 Chiles patented 1,500
acres in Westmoreland County for his sons, John
and Henry, whose ages are unknown. His name
appeared for the last time in the May 25, 1671,
minutes of the General Court, when he was asked
to arbitrate a dispute (Mcllwaine 1924:247, 259,
285).

Walter Chiles II prepared his will on Novem-
ber 15, 1671, and designated his second wife,
Susanna, as executrix. He died later in the year
and Susanna began implementing the terms of his
will, which stipulated that she was to sell all of his
property (Ambler MS 24). A deed executed on
November 20, 1673, by Susanna and her new
husband, the Rev. James Wadding, reveals that
Walter Chiles IT, upon inheriting the Kemp house
{Structure 44) and Tract F, “entered into the Said
Messuage, outhowses, land & premisses with the
appurtenances, and by himself & his tennants qui-
etly held & enjoyed the same, & builta Brickhowse
or tenement conteyning in length 37 foote, neere
adjoyneing to the aforesaid messuage.” In 1673
the Kemp house was said to have been “late in the



possession of Thomas Sully” whereas the “other
Messuage or tenement built by the said Walter
Chiles [II] the son, lately [was] in the tennure &
occupacon of Majr Theophilous Hone” (Ambler
MS 24). The 37-foot-long house was Structure
138.

Mary Page Chiles (Mrs.
Walter 11)

Mary, Colonel John Page’s daughter, married
Walter Chiles I (Study Unit 1 Tract FF). She prob-
ably was born in England, for her father used her
as a headright in March 1639. Mary Page Chiles
predeceased her husband, Walter Chiles If (Meyer
etal. 1987:410).

_Susanna Chiles (Mrs. Walter 1)
(Mrs. James Wadding)

Susanna was the second wife of Walter Chiles II
(Study Unit 1 Tract F and Study Unit 2 Tracts M,
N, O, P and U). When he prepared his will on
November 15, 1671, he designated her as execu-
trix. He died later in the year and she began settling
his estate, which necessitated selling ail of his prop-
erty on Jamestown Island (Ambler MS 24). By
Novetnber 20, 1673, Susanna had married the Rev.
James Wadding, who joined her in disposing of
Walter Chiles II’s real estate. Among the decedent’s
properties was a 200 acre leasehold in the
Governor’s Land in which Susanna retained her
interest {Patent Book 7:228-229; Ambler MS 24;
Lee MS 51 £673).

John Chiles (Childs)

John Chiles (Childs) was the son of Walter Chiles
. In September 1693 he and his wife, Mary, sold
Governor Edmund Andros the residue of his late
father’s 99 year lease for acreage in the Governor’s
Land. In November 1697 John asked for some
acreage in the Mainland (Governor’s Land). In
1699 John Chiles served as a messenger for the
assembly and in December 1704 reportedly was
occupying William Brown’s land in James City

(Sainsbury 1964:16:8; Mcllwaine 1905-
1915:1695-1702:141; Surry County Will Book
5:305; Lee MS 51 £ 673). As William Brown al-
ready had disposed of Study Unit 4 Tract K Lots
C and ID, it 1s uncertain whether John Chiles was
residing in Jamestown or elsewhere in James City
County.
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Chilton Family

Edward Chilion

Edward Chilton by 1682 had begun serving as
clerk of the Secretary’s Office, where he entered
important public documents inio the appropriate
record books and saw that the volumes were main-
tained properly. In 1682 Chilton was lauded for
alphabetizing the records in his custody. He went
on to become clerk of the assembly and during the
1690s he served as attorney general. In April 1683
Edward Chilton patented a Jamestown lot, Study
Unit 4 Tract P. However, during the early 1690s
he was a resident of Charles City County. He was
married to Hannah, the daughter of Edward Hill
111 of Shirley Plantation, and sometimes conducted
business on his father-in-law’s behalf (Hening 1809-
1823:111;562; Patent Book 7:292; Mcllwaine
1905-1915:1660-1693:174; 1925-1945:1:200,
495, 529; 1918:92; Stanard 1965:25; Charles City
County Wills and Deeds 1692-1694:183; York
County Deeds, Orders, Wills 9:115,124).
During the 1680s and 90s Edward Chilton
began patenting escheat land in New Kent County,
probably making use of information to which he
was privy while working in the Secretary’s Office.
In 1697 Edward Chilton, Henry Hartwell (Study
Unit 4 Tract L, Lot C) and the Rev. James Blair
prepared a report on the staius of the colony, a

‘published work that describes the colony’s eco-

nomic and political attributes. Chilton was a strong
advocate of the admiralty court, of which his fa-
ther-in-law served as judge (Nugent 1969-
1979:11:284, 293; Sainsbury 1964:15:655; C.O.
5/1309 £100).



Hannah Hill Chilton (Mrs.
Edward)

Hannah, the daughter of Edward Hill I of Shirley
Plantation, married Edward Chilton (Study Unit4
Tract P). He sometimes conducted business on his
father-in-law’s behalf (Charles City County Wills
and Deeds 1692-1694:183; York County Deeds,
Orders, Wills 9:115,124).

Chudley Family

James Chudiey (Chudieigh)

Sometime after 1687 but before 1695, James
Chudley married Ann Holder Briscoe, a widow,
who had inherited acreage from her late father and
brother, Richard and John Holder, and her former
father-in-law, William Briscoe. In 1697 James and
Ann Chudley sold part of her property to William
Edwards III. The Chudleys were then residing upon
the residue of the ca. 8.3 acre tract that Ann had
inherited from her father and brother (Study Unit 3
TractI). In 1697 when William Sherwood (Study
Unit 1 Tracts A, B, C, D, and F) made his will, he
referred to the Chudleys’ orchard near Orchard
Run (Ambler MS 57, 63, 65).

Ann Holder Briscoe Chudiey
(Chudleigh)

Ann, the daughter of Richard Holder, married Wil-
liam Briscoe’s son, who predeceased her. Later,
she wed James Chudley. By 1687, Ann had inher-
ited property bordering Orchard Run from her fa-
ther-in-law, William Briscoe, and her brother, John
Holder, who had received their father’s acreage.
This gave Ann controi of Study Unit4 Tract L Lots
A, B and D and Study Unit 3 Tracts H and I, acre-
age that flanked Orchard Run (Ambler MS 21,
22,38,53, 63, 133). On February 5, 1697, Ann
Holder Briscoe Chudley and her new husband,
James, sold some of her New Towne land to Wil-
liam Edwards III. The Chudleys were then resid-
ing upon the residue of the ca. 8.3 acre tract that

Ann inherited from her father and brother (Study
Unit 3 Tract I) (Ambler MS 63).
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Claiborne Family

William Claiborne (Claiborn,
Clayborne)

William Claiborne, who was baptized in 1600, and
was from Crayford County in Kent, England, en-
tered Cambridge in 1617 at age 16. The Virginia
Company chose him as the colony’s official sur-
veyor and he arrived in Virginia in October 1621
with Governor Francis Wyatt (Study Unit 1 Tract
H). Claiborne, who was supposed to live with the
governor, was to perform surveys for three years.
He was receive a salary of 30 pounds sterling a
year from the Virginia Company’s annual earmings
fromrent and 200 acres of land. He also was to be
provided with books, instruments and a dwelling.
At first, Claiborne was paid 200 1bs. of tobacco a
year instead of the 30 pounds sterling. By 1623 he
had been named to the Governor’s Council, where
he succeeded in getting his salary raised to 400
Ibs. of tobacco a year. Whenever Claiborne per-
formed surveys, his clients were supposed to pro-
vide him with room and board. Among the tasks
he was assigned was laying out particular planta-
tions and tracts of public land. Claiborne, while
employed as a surveyor, occasionally was called
upon to draw up new patents. By 1624 he had
begun patenting land of his own. In 1623 he be-
came Secretary of State, which position he held
through 1635. In May 1625 he was credited with
owning 250 acres in Archer’s Hope (acreage he
received via a court order and was given 7 years
to seat), S00 acres at Blunt Point, and 150 acres in
Elizabeth City, which tract already was planted
(Kingsbury 1906-1935:1:477, 486; 111:468, 435-
486, 580; IV:501, 551, 556; Stanard 1965:26, 31;
Mcllwaine 1924:34, 45, 64, 72, 76, 79, 103;
Hotten 1980:271-272, 274; Nugent 1969-
1979:1:6; Meyer et al. 1987:185).

By the mid-1620s William Claiborne’s inter-
est in Indian trade and exploration had become



evident. He paid boat-builder John Wilcox to con-
struct a shallop for him and he attempted to patent
amethod he devised for keeping Indians as guides.
Governor George Yeardley and Deputy-Governor
John Pott successively authorized him to explore
the Chesapeake and trade with the Indians and in
1629 he received permission to trade with the
Dutch and other English colonies. After William
Claiborne became Secretary of State, he demanded
cattle, land, and a servant, all of which were part
of his official stipend. In 1631 he was given the
right to take up 600 acres of land near Jamestown
as the Secretary’s Land. He witnessed Sir George
Yeardley’s 1627 will and transcribed the codicil he
added shortly thereafter. In 1629 William Claiborne
was placed in command of the forces directed
against the Indians. Because he was in control of
Kent Island, the base of his Indian trading opera-
tions, he vehemently opposed Lord Baltimore’s
colonization of Maryland and was accused of en-
couraging the Indians to attack. Later, Claiborne
forcibly seized Kent Island from the Calverts. As a
result of their complaints, he was placed under ar-
rest at Jamestown. During the 1630s William
Claiborne clashed openly with Governor John
Harvey, whose loyalty to the king impelled him to
support the Calverts. In 1642, after Harvey had
left office, Claiborne becarne treasurer of Virginia,
which position he held until 1660. In 1652, when
Governor Berkeley was obliged to surrender the
colony to aParliamentary fleet, William Claiborne
was one of the men representing the Common-
wealth government. Afterward, he served as Sec-
retary of State from 1652- 1660. Claiborne was
said to be especially intolerant of religious dissent-
ers (Mcllwaine 1924:111, 118, 124, 136, 147,
160, 480-481, 500, 562-563; C.O. 1/39 {f 113,
115, 118; Aspinall et al. 1871:102, 104; Force
1963:11:7:6,29;11:9:14, 19, 21; II1:14:23; Stanard
1965:21, 24; Sainsbury 1964:1:176, 208; 10:28).

William Claiborne married Elizabeth Boteler
(Butler)in ca. 1635. She was the sister of one of
his associates in the Kent Island trading operations.
In 1647 Elizabeth patented 700 acres of land in
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Elizabeth City, noting that the land had been made
over to her “in nature of and lieu of a jointure” or
marriage contract. William and Elizabeth Boteler
Claiborne produced several children, including
William 1I, Jane, Thomas, Leonard, and John
(Meyeretal. 1987:186).

During the 1650s Williarn Claiborne patented
vast tracts of land on the colony’s frontier, in the
Northern Neck, Middle Peninsula and Pamunkey
Neck, in time, amassing more than 16,000 acres.
Claiborne continued to play an active role in In-
diap trade and in 1653 went on an exploratory
cxpedition to the south and west of the colonized
area. After he was replaced as secretary, he was
elected a burgess for New Kent County. In 1677
he dispatched a document to England, asserting
his trading rights. During Bacon’s Rebellion he re-
portedly sided with Governor Berkeley and after-
ward, plundered the goods of presumed Bacon
supporters. William Claiborne died in Virginia in
1677, by which time he had established a family
seat in Pamunkey Neck (Nugent 1969-1979:1:223,
244, 290, 376, 406; Hening 1809-1823:1:377,
11:196-197, 249-250; Stanard 1965:31; Sainsbury
1964:10:28; Bruce 1898:67).

Elizabeth Boteler Claiborne
(Mrs. William 1)

Elizabeth Boteler, who was born sometime prior
to 1612, married William Claiborne Iin ca. 1635.
She was the sister of his Kent Isiand trading part-
ner, John Boteler. In November 1647 Elizabeth
patented 700 acres of land in Elizabeth City County,
noting that it had been transferred to her by her
husband in 1644. She was still alive in 1669 and
transferred some land to her eldest son, William
Claiborne II of New Kent County (Meyer et al.
1987:186; Nugent 1969-1979:1:165).

Ambrose Clare

In May 1671 Ambrose Clare was sued by
Jonathan Newell (Study Unit 1 Tract D) for in-
debtedness. Clare lost Mcllwaine 1924:260, 275).




George Clark (Clarke)

George Clark, a Jamestown gunsmith, in August
1623 had a house near Sandy Hill, not far from the
workshop of John Jackson, another gunsmith
(Study Unit 4 Tract F Lot A}. In July 1623 Clarke
allegedly helped Daniel Franck kill and butcher one
of Sir George Yeardley’s calves, stashing the meat
in Clarke’s loft. He was convicted but unlike
Franck, was reprieved on account of his special-
ized skills. In February 16, 1624, George Clarke
(or another of the same name) was living in
Warresqueak. However, he apparently was back
in Jamestown by November, for gunsmith John
Jackson reportedly told George Clarke that Tho-
mas Gates was “the man that must make your
howse tyte” and that if he (Clarke) paid Gates, he
would consider their debt settled. George Clarke
died sometime prior to January 24, 1625, at which
time he was listed as a deceased member of the
Jamestown community (Mcllwaine 1924:4-5,33;
Hotten 1980:182, 229; Meyeret al. 1987:35).

John Clark (Clarke)

John Clark (Clarke), an English pilot, set sail from
London with Sir Thomas Dale and 300 men on
March 17, 1611, and arrived in Virginia in early
May. In June, when he went aboard a Spanish ship
at Old Point Comfort, he was seized and taken to
Havana, where he was interrogated. On July 23,
1611, Clark, who indicated that he was age 35,
described Jamestown and the forts at Old Point
Comfort. He said that there were approximately
1,000 people in Virginia, 600 of whom were physi-
cally fit. He indicated that the settlement at
Jamestown, which was defended by 16 cannon (10
of which were heavy), was surrounded by pali-
sades and that the houses there were built of wood.
He said that the colony’s livestock incladed cattle,
swine and horses. According to Clark’s testimony,
Sir Thomas Gates was expected to arrive in Aun-
gust 1611 with some additional people and cattle.
Clark said that the colonists exported timber and
sassafras but relied upon imported food and other
commodities. He told the Spanish that Sir Thomas
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Gates and Sir George Somers had been ship-
wrecked in Bermuda but had managed to reach
Virginia, He also said that the colonists alternately
were at war and at peace with the Indians. In Janu-
ary 1612 John Clark was taken to Madrid, Spain,
where he was interrogated again in February 1616.
This time, he said that there there were approxi-
mately 100 wooden houses at Jamestown and that
the colony’s population consisted of 1,000 men and
30 women. The palisades at Jamestown report-
edly were stout and firmly joined together. Thanks
to a prisoner exchange agreement by the Spanish
and English governments, John Clark was released
and allowed to return to England. In 1620 he came
to the New World as pilot of the Mayflower. He
reportedly made many trips to Virginia on behaif
of the Virginia Company and on one occaston trans-
ported cattle to the colony from Ireland. John Clark
immigrated to Virginia in 1623 and reportedly died
there shortly thereafter (American Historical Re-
view 1920:25:455-456, 470, 476; Kingsbury
1906-1935:1:597).

John Clark

John Clarke, who on May 18, 1622, was described
as a sawyer for the Company of Shipwrights,
worked under the supervision of Thomas Nunn.
On May 2, 1625, he was arrested and taken to
Jamestown, where he was placed in the custody
of the provost marshall (Ferrar MS 378; Mcllwaine
1924:57).

Richard Clark (Clarke)

On June 5, 1646, Richard Clark patented Parcel
1,a 1% acre lot in Study Unit 1 Tract C Lot D,
part of which he had purchased from William
Chapman (Patent Book 2:47; Nugent 1969-
1979:1:160). Relatively little is known about Rich-
ard Clark except that in 1635 he was listed as a
headright of George Menefie’s (Study Unit 4 Tract
L Lot F). During the early 1670s Clark made sev-
cral appearances before the General Court, where
he served as the attorney of George Lee, a Lon-
don merchant who by 1681 had moved to



Jamestown (Study Unit 4 Tract K Lots C and D).
Clark also functioned as the attorney of Sarah
Bland, who came to Virginia to tend to the busi-
ness interests of her husband, John Bland 1, a pow-
erful British merchant (Mcllwaine 1924:249, 273,
382, 386; Surry County Deeds, Wills &c. 1671-
1684:287; Nugent 1969-1979:1:24, 160; Bodie
1938:11:583).

By the early-to-mid-1670s Richard Clark had
moved to New Kent County, where he became
established in the vicinity of Ware Creek. In 1673
he made a complaint about a fence erected by
Colonel Daniel Parke, who owned Mount Folly,
and in 1677 he filed a petition with the king’s Spe-
cial Commissioners, alleging that a group of armed
men (Berkeley loyalists) came to his house and
“took away 4 English servants, 7 negroes and all
household goods, beds and linen to a value of about
L 400.” Among those absconding with Clark’s
goods were Richard Auborne of Jamestown (Study
Unit 4 Tract K) and Robert Beverley I (Mcliwaine
1924:349; Neville 1976:67). Richard Clark pre-
pared his will on August 25, 1686, and died a short
time later. His daughter, Margaret, the wife of tai-
jor John Howard, served as his administratrix
(Withington 1980:60).

Bridgett Clarke

Bridgett Clarke was a servant in the Ascombe
household in urban Jamestown on February 16,
1624 (Hotten 1980:175).

John Clarke

John Clarke, a 33-year-old butcher from
Oxfordshire, immigrated to Virginiain 1619 aboard
the Bona Nova (Ferrar MS 295).

Thomas Clarke

Thomas Clarke, a servant in John Pountis’s house-
hold in urban Jamestown on February 16, 1624,
was listed in 1624 census among both the living
and the dead (Hotten 1980:174, 191).

Thomas Clarke

Thomas Clarke, a Surry County bricklayer, in 1672
reportedly owed money to innkeeper Richard
Lawrence of Jamestown (Study Unit 4 Tract S).
In 1679 he lost a lawsuit to Nicholas Wyatt, who
took action against him in Surry County. Clarke
testified in courtin July 1683, at which time he iden-
tified himself as a bricklayer (Surry County Deeds,
Wills &c. 1652-1672:256; Order Book 1671-
1691:5, 8, 235, 4406).

J. S. Clary

On May 15, 1865, J. S. Clary and George B.
Fields commenced leasing Jamestown Island from
William Orgain Allen (James City County Deed
Book 2:198).

John Claus

On February 5, 1628, John Claus was identified
as a servant of Edward Sharples of Jamestown
(McIlwaine 1924:160).
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Clayton Family

Rev. John Clayton

'The Rev. John Clayton, an Anglican clergyman, was
the rector of James City Parish. He was a dedi-
cated naturalist and in 1684 prepared a written
description of Virginia, including comments on life
in the colony and the characteristics of its inhabit-
ants. He indicated that the Back River’s channel
would accommodate a ship of 20 to 30 tons and
that there was a large oak tree midway between
the Back River and a brick house located near the
mouth of Kingsmill Creek (Clayton 1688). In 1688
Clayton described the various types of fences that
could be seen at Jamestown and indicated thathe
had suggested that William Sherwood (Study Unit 1
Tract D) drain his marsh (Pitch and Tar Swamp),
which cut a broad swath across the island. In 1688
when Clayton made a map of Jamestown Island,
he identified the sites upon which the 1660s turf
fort (Study Unit 4 Tract F Lot A) and the 1670s



brick fort (Study Unit 4 Tract P) were located
(Force 1963:111:12:3). He also indicated that arow
of houses lined the bank of the James River, west
of the turf fort, and showed a substantial brick house
at the mouth of Kingsmill Creek (Study Unit 1
Tract A).

John Clayton Ii

John Clayton II of Williamsburg was bornin 1665.
He served as the attorney of London merchant
Micajah Perry (Study Unit 4 Tract L Lot A) and
during the 1720s served as a James City County
burgess. On May 6, 1710, he witnessed John
Howard’s deed to John Baird, in which Study Unit
1 Tract E and Study Unit 4 Tract M changed hands.
The following year, while he was serving as attor-
ney, he transported a message from William Byrd
II of Westover to the governor about furnishing
palisades (Ambler MS 82, 101; Stanard
1965:103, 105-107; Byrd 1941:401).

Thomas Clayton

In 1682 Thomas Clayton was among those who
testified about Jamestown’s corporate limits. He
was then the burgess representing Jamestown. In
November 1682 Clayton was paid for hosting as-
sembly committees (Ambler MS 23; Mcllwaine
1905-1915:1660-1693:174; 1918:19). The loca-
tion of Thomas Clayton’s property in urban
Jamestown is uncertain. ‘

John Clement

John Clement, who was a 33-year-old sailor from
Sommersetshire, England, immigrated to Virginia
in 1619 aboard the Borna Nova (Ferrar MS 295).

Captain Francis Clements

Francis Clements in December 1690 had Henry
Hartwell’s power of attorney. Hartwell lived in
Jamestown, where he occupied Study Unit 4 Tract
L Lot C. In 1699 Clements was identified as a
friend of John Thompson of Surry County (Surry

County Deeds, Wills &c. 1687-1694:181;
Withington 1980:122).

Clements Family

Jeremy Clements |

Jeremy Clements I of Jamestown died sometime
prior to February 16, 1624. He was survived by a
widow, Elizabeth, who married Ralph Hamor
(Study Unit 4 Tract L Lot G), a son (Jeremy II)
and a daughter (Elizabeth IT) (Hotten 1980:174).

Elizabeth Fuller Clements (Mrs.
Jeremy) (Mrs. Ralph Hamor)
Elizabeth, Jeremy Clements’ widow, married Ralph
Hamor sometime prior to February 16, 1624, and
resided with him in urban Jamestown (Study Unit
4 Tract L Lot G) (Hotten 1980:174). Later, she

married merchant George Menefie (Meyer et al.
1987:198-199, 448-449).

Elizabeth Clements Il

Elizabeth Clements, daughter of the late Jeremy
Clements and his wife, Elizabeth, in February 1624
was living in urban Jamestown with her brother (Jer-
emy 1), her mother (Elizabeth) and her stepfather
(Captain Ralph Hamor), on Study Unit4 Tract L.
Lot G (Hotten 1980:174; Meyer et al. 1987:30).

Jeremie (Jeremy, Jereme)
Clements |}

Jeremy Clements II, son of the late Jeremy
Clements I and his wife, Elizabeth, in February 1624
was living in urban Jamestown with his sister (Eliza-
beth IT), his mother (Elizabeth I) and his stepfather
{Captain Ralph Hamor) on Study Unit 4 Tract L.
Lot G. In 1641 Jeremy Clements {I was James
City’s burgess (Stanard 1965:61; Hotten
1980:174; Meyer etal. 1987:30).
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Judge John Clopton

In 1857 Judge John B. Clopton attended the com-
memorative ceremony that was held on Jamestown




Island, to celebrate the first colonists’ arrival
(Stanard 1927:308).

Rev. John Clough

The Rev. John Clough, rector of James City Par-
ish, was described by the rebel Nathaniel Bacon
as a supporter of Governor William Berkeley (SR
7366).

William Cluch

On December 13, 1624, William Cluch agreed to
swap a peece (firearm) for a hog. The bargain was
witnessed by John Haule (Study Unit 2 Tract S} at
Cluch’s house (Mcliwaine 1924:35).

John Coates

John Coates, a 32-year-old embroiderer from
London, immigrated to Virginiain 1619 aboard the
Bona Nova (Ferrar MS 295).

Robert Cobb

On October 21, 1673, Robert Cobb was ordered
to view Colonel Daniel Parke’s fence, which place-
ment was at issue in a trespass case. The fence
probably was located near Ware Creek, where
Parke had a plantation which back line was dis-
puted by Richard Clark (McIlwaine 1924:349).

John Coke

During 1845 John Coke purchased Jamestown
Istand from Goodrich Durfey, his co-investor in the
Newport Mills. Coke in 1840 had purchased John
Ambiler’s 375 acre farm on the mainiand (James
City County Land Tax Lists 1840-1846). Tax
records indicate that Coke moved his slaves and
household to fames City County during 1845 and
a mid-nineteenth century account indicates that he
and his household took up residence on Jamestown
Island, in the Ambler house. In 1846 John Coke
was taxed upon 47 slaves over the age of 12 and
was credited with a four-wheeled carriage, a waich
and a piano worth $350. Besides John himself, the
Coke household included another free white male
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over the age of 16, perhaps a son or farm man-
ager. Between 1847 and 1848 John Coke pur-
chased a stage coach, which he probably used to
transport passengers between his Jamestown Is-
land ferry-landing and Williamsburg (James City
County Personal Property Tax Lists 1844-1848).

When Benjamin Lossing visited Jamestown
Island in 1848, he stayed with John Coke, whom
he said owned “all the soil that is left unsubmerged
on which the English built their first town in
America.” He said that Coke had been living “upon
the island when the tempest occurred which de-
stroyed the bridge. The island was submerged, and
for three days himself and family were prisoners.”
He said that Coke “was obliged to cut the branches
of ornamental trees that were close tohis house” in
order to use them for fuel. Coke told Lossing that
his father-in-law “well remembered when a marsh,
so narrow and firm that a person might cross it
upon a fence ratl, was where the deep water at the
ruined bridge now is” (Lossing 1850-1851:11:240-
241).

William Coke

On May 17, 1872, William W. Coke purchased
the 375 acre Ambler farm on the mainland from
Julia Dorsey’s trustee (James City County Deed
Book 2:477-478).

Josiah Cole

Josiah Cole, a Quaker, was incarcerated at
Jamestown because he was a religious dissenter.
On November 27, 1657, the General Court’s jus-
tices decided that he should be exiled (McIlwaine
1924:506).

Anthony Coleman

Sir John Harvey, Virginia’s governor from 1632 to
1639 and a strong advocate of industrial develop-
ment, sold the Glasshouse Tract to Anthony
Coleman whose heirs, Edward and Joseph Knight,
disposed of it. On September 21, 1643, Anthony
Coleman obtained a lease for an 82 Y2 acre parcel
in the Governor’s Land, next to the leasehold of



Sir Francis Wyatt. In July 1651 Thomas Ludwell
came into possession of the Coleman acreage
(Patent Book 1:891; 3:26, 367-368; Nugent
1969-1979:1:145; Ambler MS 78).

William Coleman

William Coleman and Edward Knight inherited
Anthony Coleman’s Glasshouse tract sometime
prior to 1655 (Patent Book 3:367; Nugent 1969-
1979:1:313).

Mr. [First Name Unknown]
Colfer
OnMarch 7, 1625, Mr. Colfer was identified as

one of Lady Elizabeth Dale’s overseers (Mcllwaine
1924:48).

Edward Collett

Edward Collett came to Virginia with Edward
Grindon aboard the James. They set sail from En-
gland on July 31, 1622 (Ferrar MS 400).

Jone Collins

Jone Collins came to Virginia with William
Craddock aboard the James. They set sail from
England on July 31, 1622 (Ferrar MS 400).

Robert Collins

Robert Collins, a haberdasher, arrived in
Jamestown on Sepiember 12, 1623, aboard the
Bonny Bess (Mcllwaine 1924:6).

Collins Family

Mr. [First Name Unknown]
Collins

Mr. Collins died at Jamestown after April 1623
but before February 16, 1624 (Hotten 1980:191).

Mrs. [First Name Unknown]
Collins

Mrs. Collins died at Jamestown after April 1623
but before February 16, 1624 (Hotten 1980:191).
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Austen Combes

Austen Combes, a servant in Sir George Yeardley’s
household (Study Unit 1 Tract C Lot B), was liv-
ing in urban Jamestown on February 16, 1624
(Hotten 1980:173).

Condait

Condall, a porter, immigrated to Virginia in April
1619 (Ferrar MS 107).

Robert Constable (Cunstable)

On September 12, 1623, Robert Constable, a
gentleman, arrived at Jamestown aboard the Bonry
Bess. On February 16, 1624, he was residing in
the Jamestown Island household of John Osbourn.
In November of that year, Constable received a
bequest from John Phillimore of Jamestown
(Mcllwaine 1924:6, 27; Hotten 1980:178).

William Constabie

On March 13, 1626, William Constable received
tobacco as a bequest from Robert Wright (Study
Unit 2 Tract T and Study Unit 3 Tract E)
(Mcllwaine 1924:97).

Arthur Cooke

Arthur Cooke of Jamestown died after April 1623
but before February 16, 1624 (Hotten 1980:192).

Christopher Cooke

Christopher Cooke, age 25, was one of Sir Francis
Wyaltt’s servants and came with him to Virginia in
1621 aboard the George. On January 24, 1625,
Christopher was residing in urban Jamestown in
the Wyatt household, probably Study Unit 1 Tract
H (Meyeret al. 1987:28).



Edward Cooke

Edward Cooke was a servant in Sir Francis Wyatt’s
Jamestown household (Study Unit 1 Tract H) on
February 16, 1624 (Hotten 1980:173).

Cooke Family

John Cooke

By June 20, 1620, John Cooke had fulfilled his
term of indenture as a Virginia Company servant.
On February 16, 1624, and on January 25, 1625,
he was living in Jamestown in the household of John
Burrows (associated with Study Unit 2 Tract I),
where he was a servant. On January 3, 1625, John
Cooke sued Peter Langman, who owed him some
tobacco. On the other hand, in 1628 he was sued
by Lewis Baily and was jailed temporarily. By June
22,1635, John Cooke was dead and his widow,
Jane, had married Alexander Stoner, a brickmaker
(Study Unit 1 Tract E Lot F) (Nugent 1969-
1979:1:28; Hotten 1980:175; Meyeret al. 1987:33;
McIlwaine 1924:41, 159).

Jane Cooke (Mrs. John)

Jane Cooke, the widow of John Cooke, by June
22, 1635, had married Alexander Stoner, a
brickmaker (Study Unit 1 Tract E Lot F) (Nugent
1969-1979:1:28).

Richard Cookeson

Richard Cookeson on July 22, 1640, was de-
scribed as arunaway servant of William Peirce’s
(Study Unit 1 Tract D Lot B and Study Unit 4 Tract
F Lot B) Mcllwaine 1924:467).

Cooksey Family

William Cooksey

William Cooksey was living with his wife and child
in the Jamestown Island household of John Haul
(Hall) (Study Unit 2 Tract S) on February 16, 1624
(Hotten 1980:178).

Mrs. William Cooksey

Mrs. William Cooksey was living with her husband
and child in the Jamestown Island household of John
Haul (Hall) (Study Unit 2 Tract S) on February
16, 1624 (Hotten 1980:178).

Cooksey Child (William’s)

William Cooksey’s child was living with his par-
ents in the Jamestown Island household of John
Haul (Hall) {Study Unit 2 Tract S) on February
16, 1624 (Hotten 1980:178).
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Copeland Family

Joseph Copeland |

On November 21, 1690, when William Edwards
I patented Study Unit4 Tract O (alot in the west-
ern end of Jamestown Island that abutted south
upon the James River), reference was made to
Joseph Copeland’s “great gum” tree. This places
Copeland in the immediate vicinity of Study Unit4
Tract P (Patent Book 8:42; Nugent 1969-
1979:11:342). Joseph Copeland I was the son-in-
law of Thomas Taborer, who during the late sev-
enteenth century owned Basses Choice. Joseph’s
son, Joseph Copeland II, inherited the Taborer
property from his maternal grandfather (McGhan
1993:194, 197; Isle of Wight Deeds and Wills
11:350; Bodie 1938:214-215). Other than posses-
sion of Tract P, the only imprint the Copelands
seemingly made upon the history of Jamestown
Island was the manufacture of a pewter spoon,
dated 1675 and found in the vicinity of Structure
21 (Cotter 1957:59). Joseph Copeland I prepared
his will in February 1726 and died sometime prior
to the following July. He was survived by his wife,
Mary, and at least three children (McGhan
1993:197).

Mary Copeland (Mrs. Joseph {)

Mary Copeland was the widow of Joseph
Copeland, who in 1690 was in possession of Study



Unit 4 Tract P. In February 1726 Joseph named
her as one of his heirs (McGhan 1993:197).

Patrick Copeland

Patrick Copeland, a clergyman, was rector of the
East India School, a privately supported educa-
tional institution that was to be established in Vir-
ginia during 1622. Many of those who came for
the purpose of erecting the school died before the
project actually got underway (Kingsbury 1906-
1935:1:531; 11:73; TL:537).

Henfy Corbin

Henry Corbin in 1671 sued John Barber II's
widow, Letitia, in order to recover funds from his
estate. Corbin himself had some of the late John
Whitty’s funds in his possession, which he was
obliged to pay to William Drummond I (Study Unit
4 Tract N), one of Whitty’s creditors (Mcllwaine
1924:218, 262, 270, 274, 281).

Corker Family

John Corker

On August 3, 1640, John Corker patented a tiny
lot in the New Towne, Study Unit 4 Tract J. He
was obliged to develop his property with six months
or forfeit it (Patent Book 1:730-731; Nugent 1969-
1979:1:124). Whether or not Corker (a successful
planter and resident of Surry County) chose to
improve his lot is uncertain. In February 1637 or
1638 he patented 6 acres near Goose Hill, the
parcel designated Study Unit 3 Tract D (Patent
Book 1:521; Nugent 1969-1979:1:81).

During 1632 John Corker represented
Pasbehay in the assembly and the following year
he attended on behalf of Jamestown Island,
Pasbehay and the settlements along the
Chickahominy River. In 1633 he was to maintain
an account of the tobacco collected toward the
construction of a fort at Old Point Comfort. In
1645 Corker first served as burgess for James City,
the same year he became clerk of the assembly.
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He was clerk until the close of 1653. In April 1652
John Corker became clerk of the General Court,
at which time he began identifying himself as a resi-
dent of Surry County. The following year he rep-
resented Surry in the assembly and he became clerk
of Surry’s monthly court. In 1656 Corker was made
a Surry County justice of the peace. He increased
his landholdings in Surry County and in 1657 pat-
ented 1,150 acres near Gray’s Creek. His bust-
ness dealings in Surry reveal that he interacted with
Jamestown lot owners Richard Webster (Study Unit
1 Tract D Lot A) and Thomas Woodhouse (Study
Unit 1 Tract G, Study Unit 3 Tract A, and Study
Unit 4 Tract C and Tract U Lot A). In 1670 John
Corker and William Thompson I (Thomson), who
rented Colonel Thomas Swann’s ordinary in
Jamestown (probably Study Unit 4 Tract G),
proved the will of Thomas Warren (Study Unit 4
Tract X). Corker’s wife was named Dorothy
(Leeonard 1976:23-31; Stanard 1965:57-58; Chan-
dler 1924:161; Nugent 1969-1979:1:374; Hening
1809-1823:1:202, 222, 289, 370, 377; Mcllwdine
1924:213; Surry County Deeds, Wills 1652-
1672:6, 13, 31, 76, 98). John Corker’s political
career and business dealings suggest that he was
associated with the Jamestown area during the
1630s but moved to Surry during the 1640s or
early 1650s.

Dorothy Corker (Mrs. John)

On January 1, 1656, Dorothy Corker was identi-
fied as the wife of John Corker of Surry County
Surry County Deeds, Wills 1652-1672:76).

William Corker (Cocker)

William Corker of Surry County had business deal-
ings with several people who owned lots in urban
Jamestown and he was the son of John Corker,
the patentee of Study Unit 4 Tract J and Study
Unit 3 Tract D. In April 1653 William Corker was
identified as one of Walter Chiles I’s debtors (Study
Unit 1 Tract F), at which time William Edwards I
(father of William Edwards Il who owned Study
Unit 4 Tract O and Tract L Lot C) then served as



his attorney. In 1654 Corker sold his interest in
Thomas Rabley’s land in Surry to William Barber
or Barker (Study Unit 4 Tract Y). Rabley later
owned a Jamestown parcel, Study Unit 4 Tract L
Lot B, upon which stood his brick house, Struc-
ture 125. William Corker apparently owned land
in James City County, for during the late 1650s he
served as a burgess and in 1664 he was a James
City justice of the peace. By 1668 he was a resi-
dent of Southwark Parish in Surry. By April 1670
William had married Captain John Whitty’s widow,
the former Susan Blackmore. In 1654 William
Corker purchased 150 acres from Thomas Rolfe,
which he retained for 20 years and then sold to
William Barber. By that time he had patented 1,850
acres of land in Surry. In 1675 John White I (Study
Unit 4 Tract H) sued William Corker, as did White’s
son-in-law, Captain Robert Spencer. When Corker
died in 1676 he was indebted to Richard Holder
(Stady Unit 4 Tract L Lot D and Study Unit 3
Tracts H and I) and Nicholas Meriwether (Study
Unit T Tract A and Study Unit 4 Tract L. Lot C).
He left his real and personal estate to his wife and
daughters Lucy and Susanna. No property on the
north side of the James River was mentioned (Surry
County Deeds, Wills, &c. 1652-1672:28, 54-55,
263,315; 1671-1684:51; Will Book 2:140, 152;
Nugent 1969-1979:11:95; Mcllwaine 1924:215-
218,257,407, 413; Charles City County Order
Book 1:33; Coldham 1987:7; Hening 1809-
1823:1:439).

Susan Corker (Mrs. William)

Susan Corker, William’s wife, was the daughter of
Arthur Blackmore of St. Gregory in London
(Coldham 1987:7).

Lucy Corker

Lucy Corker, the danghter of William Corker, who
in 1676 named her as an heir, inherited real and
personal estate on the lower side of the James River.
Her sister was Susanna Corker Branch, In 1676
John White, who described himself as Lucy’s
brother, left her a gold ring and half of his estate

(Surry County Will Book 2:140, 152, 203;
MclIlwaine 1905-1915:1660-1693:69).

Susanna Corker

Susanna Corker Branch, the daughter of William
Corker, who in 1676 named her as an heir, inher-
ited real and personal estate on the lower side of
the James River. Her sister was Lucy Corker (Surry
County Will Book 2:140, 152).

Charles Lord Cornwallis

In July 1781 Charles Lord Cornwallis had his men
encamp upon Jamestown Island and the main, while
he was in the process of transporting them across
the James River to Surry County (Maxwell
1853:202). His army was defeated at Yorktown in
October 1781.
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Corstenstam Family

Arent Corstenstam
[Corsten Stam]

On October 11, 1638, Derek and Arent
Corstenstam patented a 2 acre waterfront lot in
the New Towne, Study Unit4 Tract F Lot A. The
Corstenstams’ patent indicates that they were
obliged to improve their property within 12 months
or face forfeiture (Patent Book 1:603; Nugent
1969-1979:1:340). It is uncertain what they did.
On October 23, 1639, Derrick and Arent
Corstenstam received a patent for 860 acres of
land on the basis of an Qctober 4, 1638, court
order. The men’s acreage, which was in Elizabeth
City County, abutted south upon the James River
and lay between Newport News Point and Salters
Creek (Nugent 1969-1979:1:104-105; Patent
Book 1:629). According to Adriaen Van der
Donck’s July 2, 1649, narrative, Arent Van
Corensten was a Dutch merchant who in 1646
transported mineral samples from New Netherland
to Holland, aboard Captain George Lamberton’s
ship (Jameson 1967:229). In September 1664 a
Derrick Costence (perhaps Derrick Corstenstam}




was listed among the headrights of John Dolby, who
patented land in Accomac County (Nugent 1969-
1979:1:455).

Derrick Corstenstam
[Corsten Stam]

On October 11, 1638, Derek and Arent
Corstenstam patented a ¥2 acre waterfront lot in
the New Towne, Study Unit 4 Tract F Lot A. The
Corstenstams’ patent indicates that they were
obliged to improve their property within 12 months
or face forfeiture (Patent Book 1:603; Nugent
1969-1979:1:340), It is uncertain what they did.

On October 23, 1639, Derrick and Arent
Corstenstam received a patent for 860 acres of
land on the basis of an October 4, 1638, court
order. The men’s acreage, which was in Elizabeth
City County, abutted south upon the James River
and lay between Newport News Point and Salters
Creek (Nugent 1969-1979:1:104-105; Patent
Book 1:629). According to Adriaen Van der
Donck’s July 2, 1649, narrative, Arent Van
Corensten was a Dutch merchant who in 1646
fransported mineral samples from New Netherland
to Holland, aboard Captain George Lamberton’s
ship (Jameson 1967:229). In September 1664 a
Derrick Costence (perhaps Derrick Corstenstam)
was listed among the headrights of John Dolby, who
patented land in Accomac County (Nugent 1969-
1979:1:455).

Ann Cotton

Mrs. Ann Cotton of Queens Creek in York County
dispatched a letter to her husband on June 9, 1676,
describing Bacon’s Rebellion (Force 1963:1:9:1-
10).

John Countwane (Countway)

John Countwane or Countway died at Jamestown
between April 1623 and February 16, 1624
(Hotten 1980:191-192).

William Couriney

In October 1790 William Courtaey filed a pension
claim for a war wound he received at Jamestown
(Hening 1809-1823:X111:210).

Thomas Cowles

On December 9, 1700, Thomas Cowles, who was
James City County’s sheriff, held elections for
Jamestown’s burgess. He reported that there was
atie vote between two candidates. In 1702 Cowles
again was chosen sheriff (Sainsbury 1964:18:728,
737;20:268).

William Cowse

On Februoary 8, 1625, when William Cowse was
allowed to decide whether he preferred Captain
Ralph Hamor (Study Unit 4 Tract L Lot C) or
Captain John West as his master, he chose Hamor.
Cowse was the cabin boy sexually assaulted by
Captain Richard Cornish, a mariner, aboard a ship
anchored in the James River McIOwaine 1924:47).

Phillip Coxe )
Philip Coxe came to Virginia with William Cradock

aboard the James. He embarked from England on
July 31, 1622 (Ferrar MS 400).
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Craddock Family

William Craddock (Cradouke)

On February 20, 1617, William Craddock was
commissioned as provost marshal of Bermuda City
and Hundred. He returned to England but on July
31, 1622, set sail for Virginia aboard the James,
accompanied by his wife, Frances. On January 21,
1623, it was reported that Lt. Craddock was de-
ceased. Later, he was credited with 100 acres of
land in the corporation of Charles City (Kingsbury
1906-1935:111:75, 91; Hotten 1980:267; Sainsbury
1964:1:36; Ferrar MS 400).



Frances Craddock (Mrs.
William)
Frances Craddock came to Virginia with her hus-

band, William, aboard the James. She embarked
from England on July 31, 1622 (Ferrar MS 400).

John Crampton

John Crampton, a chandler, arrived in Jamestown
on September 5, 1623, aboard the Ann
(Mcliwaine 1924:6).

Mr. [First Name Unknown]
Crapplace
Mr. Crapplace died at Jamestown sometime after

April 1623 but before February 16, 1624 (Hotten
1980:191).

“Porte Crayon” (David Hunter
Strother)

“Porte Crayon™ {David Hunter Strother) visited
Jamestown in May 1857 and made sketches dur-
ing the 250" anniversary celebration (Raschal
1958:259-266).

Thomas Crompton

Thomas Crompton arrived in Jamestown on Sep-
tember 5, 1623, aboard the Ann (Mcllwaine
1924:6).

David E. Cronin

David E. Cronin, an artist for Harper's Weekly,
who as a Union Army officer and provost was sta-
tioned in Williamsburg from 1862 to 1865, made
sketches of the church yard at Jamestown, the
tower of the church, and the well known cypress
tree that was just off shore. Cronin described
Jamestown Island as a pleasant duty station which
offered an abundance of fresh fruit and mast crops,
seafood, and a pleasant environment (Cronin 1862-
1865).
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Mr. [Thomas?] Crosbie
(Crosby)

On March 10, 1652, when Edward Travis I pat-
ented 196 acres on Jamestown Island (the land he
gradually developed into a manor plantation) he
noted that his acreage abutted “west upon David
Ellis his land and Mr. Crosbys Land,” Study Unit 2
Tract R (Patent Book 3:158; 5:342; Nugent 1969-
1979:1:270-271, 503). Although Crosbie’s
(Crosby’s) identity is uncertain, the only man of
that surname that has been found in mid-seven-
teenth century Virginia records is that of Thomas
Crosby of Curles, in Henrico County. On January
16, 1637, Crosbie and Jamestown merchant Arthur
Bayly (Study Unit 4 Tract B) jointly patented 800
acres in Henrico County. Two years later, Crosbie
sold his 400 acres to Bayly (Nugent 1969-
1979:1:78, 121).

Joseph Croshaw (Crowshaw)

On December 20, 1662, Major Joseph Croshaw
was authorized by his fellow York County justices
to hire workmen to build York’s obligatory brick
house at Jamestown. Each of Virginia’s counties
was required to erect a brick house as part of the
1662 building initiative (York County Deeds, Or-
ders, Wills 3:183).

Edward Cross (Crosse)

On July 12, 1620, Edward Cross was accused of
trying to entice Thomas Kiddar’s son, Thomas, to
goto Virginia. In August 1623 Cross served on a
jury in Jamestown. In a January 1624 court case,
it was reported that he and his son, Richard, were
to be hired for a voyage of the Furtherance
(Kingsbury 1906-1935:1:399; McIlwaine 1924:4-
5, 9).

Richard Cross {Crosse)

On January 7, 1624, it was reported to the Gen-
eral Court that Edward Cross’s son, Richard, had
been hired for wages in a voyage of the Further-
ance (Mcllwaine 1924:9).



Thomas Cross

On February 16, 1624, Thomas Cross was living
upon the Governor’s Land, where he was a ser-
vant. By January 24, 1625, he was a member of
Dr. John Pott’s household (Study Unit 1 Tract D
Lot D), where he was a servant. Cross reportedly
had come to Virginia in 1620 aboard the Abigail
and in 1625 was age 22. On May 9, 1625, Tho-
mas Cross testified that a sow killed at Dr. Pott’s
house was Captain Powell’s (Hotten 1980:177,
221; Mcllwaine 1924:58).

Bridget Crosse

Bridget Crosse, a young maid, came to Virginia in
1621 aboard the Warwick (Ferrar MS 309).

Sara Crosse

Sara Crosse, a young maid, came to Virginia in
1621 aboard the Warwick (Ferrar MS 309).

Richard Crouch

Richard Crouch, a carpenter, arrived in Jamestown
on September 12, 1623, aboard the Bonny Bess
(Mcllwaine 1924.6).

Thomas Crouch

On February 16, 1624, Thomas Crouch, an in-
dentured servant, was living in urban Jamestown in
Edward Blaney’s household (Study Unit 1 Tract D
Lot C). Simultaneously he was attributed to the
Blaney plantation on the lower side of the James,
in what became Surry County. In January 1625
Crouch, who was on the Blaney plantation, was
described as a 40-year-old servant who had come
to Virginia aboard the Bona Nova (Hotten
1980:175, 180, 232).

Crump Family

Thomas Crump (Crompe,
Crumpe, Crampe, Crumfort)

Sergeant Thomas Crump married the Rev. Rich-
ard Buck’s daughter, Elizabeth, around 1625
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(Meyer etal. 1987:224). Although Crump in Feb-
ruary 1624 was living upon the Eastern Shore, by
January 24, 1625, he had moved to Jamestown
Island, where he shared a dwelling with John West.
It was around that time that Crump began taking
an active role in public life (Hotten 1980:188;
Meyer et al. 1987:34; Mcliwaine 1924: 44, 143,
153, 183,187, 189- 190, 201). As Thomas Crump
and his wife, Elizabeth, were residents of
Jamestown Island from the mid-1620s until early
1632 and apparently did not own land there, the
possibility exists that they occupied